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Кездесу барысында Пре-
зидент Буяр Османиге ілтипат 
білдіре отырып, оның ЕҚЫҰ-
ның қазіргі төрағасы ретінде Қа -
зақстанға сапары маңызды еке нін 
атап өтті.

– Сіздің сапарыңыздың біз 
үшін маңызы зор. Мен елі міздің 
осы ұйымға мүше сенімді мем-
лекет ретінде ЕҚЫҰ-ны қол-
дайтынын айрықша атап өткім 
келеді. Ұйымдағы пікірлер қай-
шылығына қара мастан, ЕҚЫҰ 
– баламасы жоқ ұйым. Сон дық-
тан біз оның əлеуе тіне қол дау 
білдіруге күш салуы мыз керек. 
2025 жылы Хельсинки қорытынды 
актісінің 50 жылдығын атап 

өту аясында ЕҚЫҰ-ның өзара 
диалогқа арналған бірегей плат-
форма ретінде қызмет етуіне 
жағдай жасау өте маңызды. Елі-
міз дің ЕҚЫҰ-мен тығыз ынты-
мақтастығы, 2010 жыл  ғы Ас тана 
саммитінің декла рациясында 
бекітілгендей,  қауіп сіз  қо-
ғам дастық құру туралы ортақ 
көзқарасқа негізделеді, – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

Мемлекет басшысы Қазақстан 
мен Солтүстік Македония ара-
сын дағы қарым-қатынасты ны-
ғайту перспективаларына ай-
рықша тоқталды.

– Екіжақты қарым-қаты-
на сымызда ешқандай мəселе 

жоқ. Біз ынтымақтас тығымызды 
кеңей ту тұрғысынан елеулі нə-
тижеге жеттік. Еліңізді Қа зақ-
станның Еуропадағы өте маңыз ды 
серіктесі ретінде қарас тырамыз 
жəне біз Скопьеде өз елшілігімізді 
ашу жөнінде шешім қабылдадық, 
– деді Президент.

Өз кезегінде Буяр Османи 
ЕҚЫҰ-ның Қазақстанмен жə не 
Орталық Азия өңірімен өза ра 
байланысты дамытуға зор маңыз 
беріп отырғанын мəлім деді. 
Оның айтуынша, 2010 жы лы 
Астанада өткен ЕҚЫҰ сам миті 
Қазақстанның осы ұйым қыз-
метінің негізгі бағыттарын қол-
даудағы белсенді рөлін көрсетті. 

– Солтүстік Македонияның 
ұйым төрағасы ретіндегі ұраны 
– «Барлығы адамдар үшін». Бұл 
біздің адамға бағдарланған ұс-
танымымызды білдіреді. Сіздің 
реформалар бағдарламаңыз 
да адамдарға арналған əрі ол 
ЕҚЫҰ-ның қағидаттары мен мін-
деттемелерімен ғана емес, біз дің 
ұйым төрағалығындағы ба сым-
дықтарымызбен де үндес. Со-
ны м ен қатар біз Қазақстанның 
өңір лік, сондай-ақ халықаралық 
ынты мақтастықты дамытудағы 
маңызды рөлін атап өткіміз 
келеді, – деді министр.

Кездесу соңында Мемле-
кет басшысы Солтүстік Маке-
дония Президенті Стево Пенда-
ровскийге ізгі тілегін жолдап, 
оны Қазақстанға сапармен келуге 
ша қырды.

Кездесу барысында Прези-
дент сэр Сума Чакрабар тиге 
экономикалық даму мəселе-
лері жөніндегі штаттан тыс 
кеңесші лауазымында атқарған 

жемісті еңбегі үшін алғыс айтты.
Қасым-Жомарт Тоқаев оның 

Реформалар жөніндегі жо ғары 
кеңес аясында айт қан ұсыныстары 
бірқатар бағдар ламалық құжатта 

қолдау тапқанын атап өтті. Мемле-
кет басшысы сон дай-ақ Сума Чак-
ра  бартидің Қазақстан ның инвес-
тициялық саясатын жетіл діруге 
қосқан үлесіне оң баға берді.

Өз кезегінде Сума Чакрабар-
ти зор сенім артқаны үшін Мем-
ле кет басшысына ризашылығын 
жеткізді.

ЕҚЫҰ – бірегей диалог 
алаңы

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев ЕҚЫҰ-ның қазіргі 
т�рағасы, Солтүстік Македония Респуб ликасының Сыртқы 
істер министрі Буяр Османиді қабыл дады.
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Еңбегі үшін алғыс айтты

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев сэр Сума 
Чакрабартиді қабылдады. 
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

ҚАЗАҚСТАН РЕСПУБЛИКАСЫ ПРЕЗИДЕНТІНІҢ ЖАРЛЫҒЫ

Қазақстан Республикасының мемлекеттік 
наградаларымен наградтау туралы

ҚАУЛЫ ЕТЕМІН:
1. Адам өмірін сақтап қалуға байланысты қиын-қыстау жағдайда көрсеткен ержүректігі мен 

жанқиярлығы үшін наградталсын:
«Ерлігі үшін» медалімен

Ахметханов Тілеужан – «Expo Masters» ЖШС менеджері, Алматы қаласы
Сапарғалиұлы 
Гюнай Шюкрю  – «Спарк Электромеханик» ЖШС электригі, Алматы қаласы
Исмаилов Эльдар  – «Спарк Электромеханик» ЖШС электромеханигі, Алматы қаласы
Александрович 
Йерделен Халил  – «GASK Construction» ЖШС автокран операторы, Алматы қаласы
Мамедов Кенан Бабаұлы   – «Спарк Электромеханик» ЖШС электромеханигі, Алматы қаласы
Романов Вадим  – «Frank-Asia» ЖК автокран операторы, Алматы қаласы.
Анатольевич 
2. Осы Жарлық қол қойылған күнінен бастап қолданысқа енгізіледі.

Қазақстан Республикасының Президенті 
Қ.ТОҚАЕВ

Астана, Ақорда, 2023 жылғы 10 тамыз
№ 294

Мемлекет басшысының Өкімімен Рақымжан 
Серікбайұлы Ерназар Қазақстан Республикасы 

Президенті Əкімшілігінің Стратегиялық жоспарлау 
бөлімінің меңгерушісі лауазымына тағайындалды.

Гүлбаршын 
АЙТЖАНБАЙҚЫЗЫ,
«Еgemen Qazaqstan»

Банк атынан азаматтарға телефон 
соғып, қызметтерді ұсынатын алаяқ тар 
айылын жиюға асығар емес, тіпті уақыт 
өткен сайын үдеп барады. Əлеумет-
тік желілердің де банк алаяқтары тура-
лы ақпараттардан «белі қайысып» тұр. 

Алдаудың ең көп таралған түрі – алаяқ-
тар өзін банктің немесе құқық қорғау 
органдарының өкілдері етіп таныстыра-
ды. Осылайша, қылмыскерлер адамның 
жеке ақпаратына қол жеткізе отырып, 
олардың банктік шотынан ақша алады. 
2023 жылдың басынан бері барлығы 1,4 
мың осындай қылмыс тіркелді.

(Соңы 4-бетте)

ТОЛҒАНДЫРАР ТАҚЫРЫП

Банк атын жамылған 
алаяқтар

–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Елде қаржы пирамидалары «балалатқан», екінші деңгейлі банктердің атын 
жамылған алаяқтарға қатысты оқиғалар қоюланып кетті. Соңғы кезде 
алаяқтар құбылмалылыққа, валюталық шектеулерге, ішінара жұмылдыруға 
байланысты жаңа сценарийлерге к�шті. Мазасыздық тудырған оқиғаның бәрі 
алдап-арбауға жол ашты. Банк несиесі пайызының тым жоғарылығы олардың 
қолындағы к�зір картасына айналды. � дегенде арбаған ұсыныс асығыс шешім 
қабылдауға мәжбүрледі.
––––––––––––––––––––––––––––––––––––– ––––––––––––––––––––––

Ботаг�з �БДІРЕЙҚЫЗЫ,
«Egemen Qazaqstan»

Тұрғын үйді жөндеу ‒ біреудің 
қалауы емес, кезек күттірмейтін қажет-
тілік. Тірек құрылымның, іргетас тың, 
қабырғалардың елеулі деформация-
сы пайда болған сəттен үй апатты 
жағдайда жəне тұруға жарамсыз. 
Сол секілді тозу деңгейі жоғары, 
яғни 65-70 пайызға дейін баратын 
үйлер тиісті жөндеуден өтіп, кейіннен 
үнемі техникалық бақылауда болуға 
тиіс. Бұл ретте елімізде тұрғын үй 
қорын жаңарту бойынша атқарылар 
шаруа ауқымды. Республикамызда 
апатты тұрғын үй жағдайы кейбір 
жақсарту ларға қарамастан, айтарлықтай 
күрделі болып қалып отыр. Мəселен, 
өткен жылдың соңында елде 2 мыңға 
жуық апатты тұрғын үй болған. Онда 
29 мыңнан аса халық тұрады. Оның 
өзінде ресми деректерде Алматы 
қаласы, сондай-ақ Маңғыстау жəне 
Жамбыл облыстары бойынша былтырғы 
мəліметтер көрсетілмеген. Оған себеп 
‒ бұл өңірлердегі үйлерді апатты деп 

тану жөніндегі комиссияның отыры-
сы өтпеген. Атырау облысында – 379, 
Ақмола облысында 202 апатты үй тір-
кел ген. Сондай-ақ Батыс Қазақстан об-
лы  сында – 175, Абай облысында – 127, 
Астана қаласында 206 апатты үй бар.

Қазір де тозығы жеткен, жақын ара-
да апатты үйлердің қатарына қосылып, 
төтенше күйге ауысатын үйлердің 
жеке статистикасы жоқ. Бірақ тұрғын 
үйлердің салынған жылына жүргізілген 
талдау жағдайдың мəз емес екенін 
байқатады. Мəселен, өткен жылдың 
соңындағы дерек бойынша үйлердің 
30%-ы немесе 746,9 мыңы 1970 жылға 
дейін салынған, яғни бұл үйлердің 
тұрғызылғанына жарты ғасырдан ас қан. 
Мұндай жағдайда ғимаратты жөндеу 
мəселесі бірінші орынға шы ғады. 
Мысалы, Алматыда 1930-1975 жылдары 

аралығында  салынып, бүгінде пайдала-
ну мерзімі өтіп кеткен 1,4 мыңнан аса 
екі қабатты үй бар. Жартысынан көбі 
Түрксіб, Бостандық, Жетісу ауданда-
рында орналасқан мұндай үйлерде 60 
мыңнан аса халық тұрады. Реновация 
бағдарламасын жүзеге асыруға өкілетті 
ұйым «Алматы» ƏКК» АҚ жұмысының 
нəтижесінде қаланың Əуезов, Жетісу 
жəне Түрксіб аудандарында 17 тұрғын 
үй салынып жатыр. Жалпы аумағы 2,1 
мың шаршы метр болатын 59 пəтерлі 
2 тұрғын үй пайдалануға берілді. Бағ-
дарлама іске аса басталғалы 374 отбасы 
қоныстанған. Алматыдағы реновация 
бағдарламасы аясында 2021 жылдан 
бастап қазіргі уақытқа дейін 42 апатты 
үй (322 пəтер) сүрілген.

             

АЛАҢДАТАРЛЫҚ АХУАЛ

Апатты үйлер азаяр емес
–––––––––––––––––––––––––
Халықтың �мір сүру деңгейін айқын-
дайтын бір �лшем қауіпсіз де жайлы 
ортаны қалыптастыру болса керек. 
Алайда апатты және тозығы жеткен 
үйлер проблемасы жұртшылықты 
талайдан толғандырып келеді. 
Қауіп  сіздік стандарттарына сәй-
кес тігі күмәнді үйлерде бірнеше мың 
адам тұратынын ескерсек, тұрғын-
дардың тынышын қашырған мәсе-
лені тездетіп шешу қажет.
–––––––––––––––––––––––––

(Соңы 6-бетте) 

2-бет

Абыздың 
тойы – 
елдіктің тойы

5-бет

Жағдайың 
қалай, 
жас кәсіпкер?

9-бет

Қайран, 
Шәмші!..
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«ЕҚЫҰ – Халықаралық қауіп-
сіздік пен ынтымақтастықтың за-
манауи келбетін қалыптастыруға 
қатысатын негізгі институттардың 
бірі. Біз ұйымның барлық маңызды 
бағыты бойынша өзара іс-қимыл 
орнаттық. Сенат қызметінде пар-
ламентаралық ынтымақтастық ба-
сым бағыттардың бірі болып қала 
береді. Ұйымның Парламенттік 
Ассамблеясы ЕҚЫҰ кеңістігінде 
қауіпсіздік пен ынтымақтастыққа 
қатысты маңызды мəселелерді ше-
шуде айтарлықтай мүмкіндіктерге 
ие екені сөзсіз», деді Мəулен 
Əшімбаев.

Сұхбат кезінде Ауғанстан мен 
Украина мəселесі, өңірдегі ахуал, 
сондай-ақ Орнықты даму мақ сат-
тары бойынша қолға алынған жұ-
мыс барысы талқыланды. Осыған 
орай Палата төрағасы Қазақстан 
Республикасының Орнықты да-
муы саласындағы ұлттық мақсаттар 
мен міндеттердің іске асырылуы-
на мониторинг жүргізу жөніндегі 

парламенттік комиссия атқарып 
отырған жұмыстарға тоқталып өтті.

Сонымен қатар Сенат төрағасы 
ЕҚЫҰ төрағасына Парламенттің 
Мемлекет басшысының бастама-
сымен іске асырылып жатқан ре-
формаларды заңнамалық тұрғыдан 
қамтамасыз ету бағытындағы жұ-
мысы туралы айтып берді.

Өз кезегінде Буяр Османи ел де 
жүргізі ліп жатқан саяси жəне эко-
номикалық өзгерістерді жоғары 
бағалады жəне əртүр лі бағытта, оның 
ішінде жаңа жобалар бойынша ын-
тымақтастықты нығайтуға мүдделі 
екенін білдірді.

Кездесуде тараптар Қазақстан мен 
Солтүстік Македонияның екіжақты 
байланысын арттыруға, оның ішінде 
депутаттардың экономикалық, 
инвес тициялық ынтымақтастықты 
нығайтуға, туризмді дамытуға жəне 
өзара қызығушы лық тудыратын басқа 
бағыттар бойын ша бірлесіп əрекет 
етуіне қатысты мəселелерге де назар 
аударды.

Президенттік жастар кадр резерві 
– Мемлекет басшысының талантты 
жастар үшін пəрменді əлеуметтік 
лифт болып табылатын алғашқы жа-
рия бастамаларының бірі.

Мемлекет басшысының тапсыр-
масымен Президенттік жастар кадр 
резервіне іріктеу екі жылда бір рет 
өтеді. Бұдан бұрын тиісті резерв 2019 
жəне 2021 жылдары жасақталды. 
Іріктеліп алынған кадрлар ішінен 
264 резервші мемлекеттік органдар 
мен квазимемлекеттік сектордағы 
əртүрлі лауазымдарға тағайындалды. 
31 резервші саяси лауазымдарды, 6 
– «А» корпусының əкімшілік лауа-
зымдарын атқарады.

Ұлттық комиссияның отыры-
сында 1 қыркүйекте басталып, 
жыл соңына дейін жалғасатын 
Президенттік жастар кадр резервіне 
жаңа  ір іктеуді  ұйымдастыру 
мəселелері талқыланды.

Іріктеу шеңберінде канди дат тар  -

дың мəтіндік жəне сандық ақпаратпен 
жұмыс істеу, ситуация лық тапсыр-
маларды шешу қабілеті, сондай-ақ 
құзыреттері бағаланады жəне олар 
əңгімелесуден өтеді.

Іріктеуден сəтті өткендер мемле-
кеттік қызметтің жəне квазимем-
лекеттік сектордың жауапты ла-
уазымдарына конкурстан тыс 
тағайындау құқығымен үш жыл 
мер зімге резервке алынады. Іс-шара 
барысында Мемлекеттік қызмет 
істері агенттігінің төрағасы Дархан 
Жазықбаев алдағы іріктеуді өткізуге 
дайындық туралы баяндады.

Іріктеуді өткізу тəртібі мен мер-
зімдері туралы толық ақпарат Мем-
лекеттік қызмет істері агенттігінің 
сайтында жарияланады. Отырыс 
қорытындысы бойынша аталған 
іс-шараны сапалы іске асыру жəне 
жастарды іріктеуге қатысу үшін 
кеңінен тарту бойынша тапсырма-
лар берілді.

Қазақстан – 
Солтүстік Македония: 

Еларалық 
ортақ мүдде

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Сенат спикері Мәулен �шімбаев ЕҚЫҰ-ның қазіргі т�рағасы, 
Солтүстік Маке донияның Сыртқы істер министрі Буяр Османимен 
кездесті. Кездесуде тарап тар Қазақстан Парламенті Сенаты мен ЕҚЫҰ 
Парламенттік Ассамб лея сы арасындағы ынтымақтастықты одан әрі 
дамыту келешегін талқылады.
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Жолдыбай БАЗАР,
«Egemen Qazaqstan»

Біртуар ақын, тарихшы, этнографтың 
туған жері Баянауыл ауданында 100-
ден астам киіз үй тігілді. Киіз үй ден 
тұрғызылған этноауыл Ескелді шатқа-
лында орналасты.

Халықтық мерекелер Мəшһүр Жүсіп 
Көпейұлының рухына құран бағыш-
талғаннан кейін басталды.

Мемлекет басшысының тапсырма-
сымен Мəшһүр Жүсіп Көпейұлының 
165 жылдық мерейтойына арналған 
салтанатты іс-шараға қатысқан Мəжіліс 
Спикері Ерлан Қошанов салтанатты іс-
шараның ашылу рəсімінде Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың құттықтау 
хатын оқып берді.

«Мəшһүр Жүсіп Көпейұлы халқымыз-
дың ауыз əдебиетін, шежірелі тарихын 
жəне салт-дəстүрін жан-жақты зерделеп, 
ұлт руханиятын дамытуға өлшеусіз үлес 
қосты. Халықты өнер-білімге шақырған 
өлеңдер мен толғаулар, дастандар мен 
қиссалар жазып, төл əдебиетіміздің 
көкжиегін кеңейтті. Ұлы ойшылдың 
мол мұрасы əлі де талай ұрпақтың 
қажетіне жарары сөзсіз. «Салған мені 
бейнетке ғылым-білім» деп ақынның өзі 
жырлағандай, терең таным мен телегей 
білімнің арқасында елге танымал болып, 
«Мəшһүр» атанған абызды ұлықтап, 
еңбектерін жұрттың жадында жаңғырту 
– баршамыздың ортақ парызымыз»,  
делінген Президент құттықтауында. 

Алқалы жиында Ерлан Қошанов 
Ертіс-Баянауыл өлкесі ұлтымыздың тағ-
дыры мен тарихына өшпес із қалдырған 
ұлы перзенттерді дүниеге əкелген киелі 
топырақ екенін атап өтті. Солардың бірі 
де бірегейі – Мəшһүр Жүсіп Көпейұлы. 
Мəжіліс төрағасы ақын өлеңдері мен 
көсемсөзі қазақ рухания тының алтын 
қорынан ойып тұрып орын алатынын 
айтты. 

– Ол кезде заман қандай болғанын 
білеміз. Сол аласапыран уақыттың өзінде 
қаншама шежірені, дастан-қиссаларды, 
ертегілерді, айтыс үлгілерін көзінің ма-
йын тамызып отырып жинағаны ерлікке 
пара-пар, – деді Мəжіліс Төрағасы. 

Сөз соңында Мəжіліс спикері Ерлан 
Қошанов Мəшһүр Жүсіп Көпейұлының 
есімі мен мол мұрасы халқымызбен бірге 
мəңгі жасай беретінін ерекше жеткізді. 

Облыс əкімі Асайын Байханов Мем-
лекет басшысының құттықтау хат жолда-
уы тұрғындар үшін мерейтойдың маңыз-
дылығын айшықтай түскенін айтты. 

– Мəшһүр Жүсіп Көпейұлының 
шығармашылық мұрасы қазақ əдебиеті 
мен қоғамында лайықты орын алады. 
Бүгінде Мəшһүр атамыздың құрметіне 
салынған Павлодар қаласының бас мешіті 
– мұсылман халқының киелі шаңырағына 
айналды. Ал 2006 жылы бой көтерген 
Мəшһүр Жүсіп Көпейұлының кесенесі 
Қазақстанның киелі жерлерінің картасы-
на енгізілген. Оған жыл сайын мыңдаған 
адам зиярат етуге жəне баба рухына құран 
бағыштауға келеді. Бабамыздың асыл 
мұрасы молая берсін, – деді аймақ бас-
шысы.

Аталған жиында Ақпарат жəне 
қоғамдық даму министрі Дархан Қы-
дырəлі мерейтойдың елдік маңызына 
тоқтала келе, былай деді:

– Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Кемелұлы Тоқаев Түркістанда өткен 
Ұлттық құрылтайда сөйлеген сөзінде: 
«Əділетті Қазақстанды Адал азаматтар 
құрады. Бұл – бір-бірімен өте тығыз 
байланысты ұғымдар. Отанға, отба-
сына адалдық – парасаттылық пен 
адамгершіліктің белгісі», – деп атап 
көрсетіп, «адал азамат» тұжырым-
дамасын алға тартқаны белгілі. Сонау 
ілкі ғасырлардан бастау алған «ке-
мал адам» ілімі мен «то лық адам» 
ұстынынан тамыр тартып, ұлт тың бол-
мысын қалыптастыратын осы ұлттық 
қасиеттердің асыл арқауын жалғаған 
бірегей абыздарымыздың бірі Мəшекең 
деп санаймыз.

Мерейтой шарасында Мəдениет 
жəне спорт министрі Асхат Оралов та 
сөз алып, Мəшһүр Жүсіп Көпейұлының 

еліміз бен руханиятымызды дамыту 
жолындағы тарихи рөлін атап өтті. 

– Мəшһүр Жүсіп Көпейұлы қазақ 
мəдениетіне үлкен үлес қосып, ұлттық 
құндылықтарымызды нығайту үшін 
еңбек етті. Мұндай адамдар, сөзсіз, бүкіл 
қазақ халқының мақтанышы. Сондықтан 
біздің министрлік асылдарымыздан 
қалған мол мұраны болашақ ұрпаққа 
жеткізу бағытында  жұмысын одан əрі 
жалғастырады, – деді ол.

Баянауылда «Мəшһүр жол» ау-
дио кітабы, «Таңдамалы шығармалар 
жинағы» 10 томдығының тұсауы 
кесілді. Оқырманның есіне сала кетейік. 
Мəшекеңнің басындағы кесене үш 
мəрте тұрғызылған. Соңғысын мемле-
кет қайраткері Өзбекəлі Жəнібековтің 
жобасы негізінде сол кездегі Павлодар 
мемлекеттік университетінің ректоры 
Ерлан Арын тұрғызуға себепші болды. 
Осы оқу орнының профессоры, марқұм 
Қуандық Мəшһүр Жүсіптің бастама-
сымен 20 томдық шығармалар жинағы  
шыққан еді.

Мереке аясында республикалық 
«Көне ғасыр күмбірі» атты жыршы-
термешілер байқауы, республикалық 
айтыс, ұлттық спорт түрлерінен «Көк-
пар», «Бəйге» жарыстары, қолөнер-
шілердің мерекелік саудасы, т.б. 
ұйымдас тырылды. Иса Байзақов атын-
дағы облыстық филармонияның əртістері 
мен облыс қалалары мен аудандарының 
шығармашылық ұжымдары көрер-
мендерді өз өнерлерімен қуантты. Ме-
рекеге барлығы 20 мыңнан астам адам 
жиналды.

Тарқата айтар болсақ, екі кезеңнен 
тұратын жыр додасы екі күн қатарынан 
өтті. Ескелді ауылында өткен респуб-
ликалық «Көне ғасыр күмбірі» атты 
жыршы-термешілер байқауына Пав-
лодар, Қостанай, Ақтөбе, Түркістан, 
Ас тана, Қызылорда облыстарының 10 
өнер пазы қатысты. Байқау қорытындысы 
бойын ша үшінші орынды жəне ақшалай 
200 мың теңгелік сертификатты Успен 
ауданынан Ербақ Құрметжан, Павлодар 
облысынан Бөкен Жігер, Қостанай об-
лысынан келген Əбдірахман Алпысов 
жеңіп алды. Екінші орын мен 300 
мың теңгелік сертификат Павлодар 
қаласынан келген Абылайхан Бектасов 
пен Астана қаласынан келген Күнсұлу 

Түрікпенге бұйырды. Бас жүлде – 
700 мың теңгелік ақшалай сыйлықты 
Түркістан облысының намысын қорғаған 
Еділ Жораев иеленді.

Сонымен қатар республикалық ай-
тыс та үшінші орын мен 500 мың теңгелік 
сертификатты Рауан Қайдар жəне Мəрес 
Байрон, екінші орын мен 700 мың тең-
гелік сыйақыны қызылордалық Нұрмат 
Мансұров еншіледі. Бірінші орын мен 

1 миллион теңге көлеміндегі ақшалай 
сыйлықты қарағандылық Дидар Қамиев 
алды. 

Бас жүлдеге екі айтыскер лайықты 
деген шешім қабылданды. Олар – Бая н-
ауылдың айтыскері Аспанбек Шұғатаев 
пен түркістандық Бекарыс Шойбек. 

Суырып салма ақындардың айтысы 
екі күнге созылды. Ал айтыскерлердің 
əділ бағасын беріп, қазылық еткен – 
Мəжіліс депутаттары Жарқынбек Аман-
тай, Жанарбек Əшімхан, белгілі ақындар 
Ғалым Жайлыбай, Жұмкен Сейітов, 
Асығат Тұрғанбек.

Ескелді шатқалында Мəшһүр Жүсіп 
Көпейұлының 165 жылдығына орай 
ұлттық спорттық ойындардан да жарыс-
тар ұйымдастырылды. Бұл іс-шаралар 
республикалық деңгейде өтті. Спорттық 
ойындардың жүлде қоры 13 миллионнан 
астам теңгені жəне екі автокөлікті құрады. 
Көкпар ойындарында үздік үштікке 
Баянауыл ауданының құрамасы ілініп, 
2 миллион теңгелік сертификатты ұтып 
алды. Ал екінші орынды Май ауданының 
көкпаршылары алды. Оларға 3 миллион 
теңге берілді. Бірінші орынды Екібастұз 
қаласының спортшылары алып, 5 мил-
лион теңгенің иегерлері атанды. 

Қазақ күресі ойындары назардан 
таса қалмады. Республикадан жиналған 
балуандар күш сынасып, өзара кіл 
мықтыны анықтады. Күрес 80+ салмақ 
дəрежесінде өтті. Үшінші орынды 
жəне 300 мың теңгені астаналық бал-
уан Айбат Сейтен алса, екінші орын-
ды жəне 500 мың теңгені оның жерлесі 
Олжас Шынкеев ұтып алды. Бірінші 
орынды жерлесіміз, Қазақстан барысы 
байқауының қола жүлдегері Мұхтар 
Дəлелхан қанжығасына байлады. 

Бəйгеде 50-ге жуық шабандоз бақ сы-
нады. Ұлттық спорттың бұл түрі екі бөлім 
бойынша өтті. Аламан бəйгеде үшінші 
орынды Əмір есімді жерлесіміз ұтып 
алып, 500 мың теңге ақшалай сыйлықпен 
марапатталды. Екінші орынды жəне 1 
миллион теңгені алматылық Абзал атты 
шабандоз иеленді. Ал жүзден жүйрік 
шығып, автокөлік иеленген шабандоз 
астаналық Асланбек есімді шабандоз. 

Асланбек 20 шақырымдық бəйгеде 
де үшінші орын алып, 500 мың теңге 
еншіледі. Осы қашықтықтағы бəйгеде 
екінші орын мен миллион теңгені алматы-

лық Абзал есімді шабандоз алса, бірінші 
орын ды Семей қаласынан келген шабан-
доз Дарын иеленіп, оған автокөлік 
бұйырды.

Ақын, ойшыл, фольклор жинаушы 
Мəшһүр Жүсіп Көпейұлы ағартушылық 
қызметпен белсенді айналысты. Араб 
жəне парсы тілдерін жетік біліп, халық 
мұрасын жинақтап, ұрпағына қолжазба 
түрінде аманаттап кетті. 

Абыздың тойы – елдіктің тойы
Мәжіліс төрағасы салтанатты іс-шараға қатысты

–––––––––––––––––––––––––––
Павлодар облысында Мәшһүр 
Жүсіп К�пейұлының 165 жылдық 
мерейтойына арналған салтанатты 
іс-шара �тті. Баянауыл ауданында 
ұйымдастырылған алқалы жиынға 
Парламент Мәжілісінің т�рағасы 
Ерлан Қошанов, Ақпа рат және 
қоғамдық даму министрі Дархан 
Қыдырәлі, Мәдениет жә не спорт 
министрі Асхат Ора лов, облыс әкімі 
Асайын Байха нов, зиялы қауым 
�кілдері, жергілікті жұртшылық пен 
қонақтар қа тысты.
–––––––––––––––––––––––––––

Ұлттық комиссия 
отырысы

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Президент �кімшілігінің басшысы Олжас Бектеновтің т�рағалығымен 
Президент жанындағы Жастар кадр резерві ж�ніндегі ұлттық 
комиссияның отырысы �тті.
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
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Президентіміз əлемдік бəсе-
кеге қабілетті жəне заманауи ин-
новациялық технологияға арқа 
сүйейтін экономиканы орнық-
тыру, бұл үшін мемлекеттік ша-
руа шылықтың барлық саласын-
да өз ісін жетік білетін білікті 
маман дар болуы қажеттігін бұ-
рын да айрықша атап көрсеткен 
бола  тын. Бұл ретте жоғары оқу 
орын дарының бəсекеге қабілет-
тілі гін күшейтудің маңызы зор. 
Ал бəсекеге төтеп беру ең əуелі 
білім сапасын арттыруға, бі лім 
алушыларға жəне білім беру-
шілерге талаптарға сай жағдай 
жасауға байланысты.

Қазақстан мен Орталық Азия-
дағы ең үздік жоғары оқу орын-
дарының қатарындағы Алматы 
технологиялық унтверситеті та-
ғам, өңдеу, тоқыма жəне жеңіл 
өнер кəсіп салалары, инжиниринг 
жəне IT, бизнес, қызмет көрсету 
мен қонақжайлылық индустриясы 
үшін мамандар мен ғылыми кадр-
лар даярлап келеді. Университет 
жаһандық білім беру кеңістігіне 
белсене кірігіп, халықаралық ау-
қымда барған сайын таныла түсу 
үстінде. Мұнда таңдаған маман-
ды қтар бойынша өндірістегі прак-
тикамен тікелей өзара байланыс-
ты қамтитын осы заманғы 

ғылы ми-білім беру үдерісі жоғары 
деңгейде құрылған. Мұның бəрі 
оның əлемдік, өңірлік жəне ұлттық 
рейтингтердегі көрсеткіштерімен 
қуат талады. Мəселен, осы жы лы 
QS Quacquarelli Symonds (Ұлы-
бри тания) Халықаралық рейтинг 
агенттігінің айқындауы бойын ша, 
Алматы технологиялық универ-
ситеті дүниежүзінің 100 елінің 
таңдаулы оқу орындары арасында 
801-850 орынды иеленді. Бұл өте 
жақсы көрсеткіш деп бағаланады. 
Сондай-ақ QS Stars халықаралық 
рейтингінің сарапшылары «Білім 
беру» жəне «Жұмысқа орналасу» 
санаттары бойынша АТУ-ды 5 
жұл  дызбен атап өтті. Қазақстан 
жоға ры оқу орындарының Ұлттық 
рей тингінде АТУ үздік жоғары 
оқу орындары бестігіне кіреді. Бұл 
білім сапасына қатысты дерек-
тердің бір парасы ғана.

Ғылым жəне жоғары білім 
министрлігі білім сапасын артты-
ру, студенттерге қажетті жағдай 
жа сау, əсіресе жатақханамен 
қам та масыз ету мəселесінде оқу 
орын дарымен тығыз байланыста. 
Осы орайда айтар болсақ, АТУ-
ды таңдаған мемлекеттік грант 
иелерінің саны жылдан-жыл ға 

көбейе түсуде, соның өзінде 
жатынжайға мұқтаж студенттердің 
75 пайызы жатақханадан орын ала-
ды, бұл қолданыстағы нормаға сай 
көрсеткіш. Өткен жылы «Egemen 
Qazaqstan» газетінде студенттер 
санының арта түсуін ескере оты-
рып, тағы бір жатақхана салына-
тынын айтқан едік. Міне, жаңа 
оқу жылы 300 орындық заман 
талабына сай жаңа жатақхана 
ғимаратының пайдаланылуға 
берілуімен басталмақ. Бұған қоса 
тағы бірлі-екілі жатақхана салу 
үшін жер телімін алу мақсатында 
Алматы қаласы əкімдігімен 
жұмыс жүргізіліп жатыр.

Сонымен қатар жатақха на-
лар дың барлығында тиісінше 
күр делі немесе ағымдағы жөндеу 
жұмыстары жүргізілді. Қазіргі 
кезде бəрі де жаңа оқу жылына 
сақа дай сай тұр. Университеттің 
бас корпусында да жөндеу жұмыс-
тары жүргізіліп, жылу жүйелері 
жаңартылды.

Қазіргі уақытта 8 мыңға жуық 
студент оқитын АТУ-дың ғылым-
білім тұрғысынан айтарлықтай 
материалдық-техникалық базасы 
бар. Мұнда бес факультет, уни-
верситет базасында құрылған 

Қазақстан-Швейцария қонақ үй 
бизнесі жəне туризм институты, 
3 ғылыми зерттеу институты, 12 
оқу-ғылым орталығы, заманауи 
жабдықтармен жарақтандырылған 
13 ғылыми зерттеу зертханасы, 
шағын зауыттарға ие тағам жəне 
өңдеу өндірісі технопаркі, мей-
рамхана ісі мен қонақ үй бизнесі 
оқу орталығы, тамақтандыру ком-
бинаты, 2 спорт залы мен стадион, 
2 медпункт, баспахана, студент-
терге қызмет көрсету орталығы 
бар. Материалдық-техникалық 
база ауқымы 70 мың шаршы 
метрді құрайды, оған 4 оқу корпу-
сы, 5 студенттік жатақхана кіреді. 

Гранттар арқылы жəне ақылы 
негізде білім алушылар санының 
артуына орай 9 қабаттан тұратын 
тағы бір жаңа оқу корпусының 
құрылысын бастау көзделіп 
отыр.

Университет жетістіктерінің 
барлығы – оның профессор-
оқытушылар құрамы мен барлық 
қызметкерлері еңбегінің жемісі. 
Олардың жалақысы биыл 30 
пайыз ға көтерілді. Басқа да мате-
риал дық жəне моральдық тұрғы-
дан қолдау шаралары əрдайым 
назарда тұр.

Сөз басында,  Президент 
атап көрсеткендей, Қазақстанда 
экономикалық дамудың жаңа 
үлгісіне көшу қолға алынаты-
нын айттық. Соған орай, елімізде 
тұрақты сұраныстағы, халық 
тұтынатын тауарлар шығаратын 
жеңіл өнер кəсіп саласын жедел 
жаңғыртып, өркендету керек. 
Сонда мыңдаған адам жұмыс 
орындары ашылар еді, осы салада 
бəсекеге қабілетті отандық тауар-
лар кеңі нен өндіріліп, ел ішінде 
жəне сыртта сұранысқа ие бола-
тындай жағдайларды қарастыруды 
Үкімет назарына ұсынар едік. 
Алматы технологиялық универси-
теті бұл іске белсене араласуға 
дайын, бұл үшін ғылыми білім 
жəне материалдық-техникалық 
тұрғыдан қажетті базамыз бар. 
65 жылдан астам уақыттан бері 
жеңіл жəне тамақ өнеркəсібі үшін 
даярланып келе жатқан мамандар 
сапасын да, санын да арттыру – 
университет ұжымы үшін абы-
ройлы міндет. 

Талғат ҚҰЛАЖАНОВ,
Алматы технологиялық 

университетінің 
ректоры, академик 

Көптің күтері – нақты нәтиже
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Осыдан бірер күн бұрын ғана Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев: «Біз мүлдем жаңа бағытқа к�шу үшін 
Қазақстанның экономикалық дамуына тың серпін беруіміз ке-
рек... Халық бізден нақты шешімдер күтеді, �йткені ең �зекті 
мәселелерді шешу қажет», деп мәлімдеді. Осы арқылы ол 
мемлекеттік шаруашылық жүргізу ісінде ілгері �ркендеудің 
жаңа үлгісі жасалатынын, алдағы ауқымды жұмыстарға 
баршаның жұмыла кірісуі қажет болатынын аңғартты. Мұндай 
маңызды үлкен істе Үкіметке де қолдау керек. Сондықтан 
қандай меншіктегі болмасын әрбір ұйым, кәсіпорын экономи-
каны ілгерілетуге қалай күш қосатынын �зі к�ре біліп, кем-
кетігін түзеп, қажет етілетін жерге «қалана кеткені» саналық 
ілгерілеуімізді к�рсетеді деп білемін.
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Саланың негізгі көрсеткіштері 
ту ра лы ауыл шаруашылығы вице-
министрі Аманғали Бердалин баянда-
ды. Оның айтуынша, Қазақстандағы 
жылыжай көлемі өткен жылдың 
қорытындысына сəйкес 232,3 гектарға 
қысқарып, 1,2 мың гектарды құрады. 
Сондай-ақ жылыжай аумағының 
қысқаруы өндірілген өнімнің өзіндік 
құнының жоғары болуына жəне 
бизнес тің төмен рентабельділігіне 
байланысты.

Бүгінде жылыжайлардың негізгі 
бөлігі Түркістан облысында – 824,2 га, 
Алматы облысында – 79 га, Қарағанды 
облысында – 43 га, Шымкентте 
139,2 га көлемінде шоғырланған. 
Қазақстанның басқа аймақтарында да 
жылыжайдың салыстырмалы түрде 
шағын алаңдары бар.

Вице-министр АШМ маусым-
аралық кезеңде электр энергиясы, 
газ, көмір шығындарын субсидиялау-
ды енгізу бойынша жұмыс жүргізіп 
жатқанын атап өтті. Ол үшін 2023 
жылғы 1 мамырдан бастап күшіне 
енген фермерлік жылыжайларға 
арналған ұлттық стандарт (ҚР СТ 
3834-2023) бекітілді.

Жиынға бейнеконференция ар-
қылы ауыл шаруашылығы тауарын 
өндірушілердің өздері де қатысты. 
Түркістан облысындағы «Агротур» 
шаруа қожалығының басшысы Тұр-
сын Тасходжаевтың айтуынша, жалпы 
жылыжай мəселесі шешіле бастаған.

«Сең қозғалды, жылыжай шаруа-
шы лықтары үшін стандарттар құру 
мəселесі жабылды. Көмір бойынша 
айтар болсақ, біз «Шұбаркөл Көмір» 
АҚ-мен отын жеткізу туралы шарт 
жасасу үшін кооператив құрдық. Біз 
өзіміз шамамен 30-35 мың тонна са-
тып алдық, одан көп алуға қорқамыз, 
өйткені егер көп мөлшерде сақтасақ, 
ол жанып кетуі мүмкін. Аптап ыстық 
басылғанда шаруалар жанармай са-
тып ала бастайды. Егер субсидия бол-
са, онда жылыжай шаруашылықтары 
белсенді өсім көрсете бастайды, ша-
руалар нəтижеге жұмыс істей бастай-
ды», деді Т.Тасходжаев.

Жақын арада инвестициялық 
субсидиялау шеңберінде жылы-
жай кешендерін салу жəне кеңейту 
жөніндегі жобаларды іске асыру 
кезінде шығындарды өтеуді 25%-
дан 30%-ға дейін арттыру жоспар-
ланып отыр. Ереженің жобасын 
қыркүйек айының соңына дейін 
бекіту жоспарланған.

Бұған қоса жабық топырақта 
өсірілген көкөніс дақылдарын өндіруді 
дамыту мақсатында тыңайтқыштар 
(органикалық дақылдарды қоспаған-
да), пестицидтер, биоагенттер мен 
био препараттардың құнын субсидия-
лау, суармалы су, қияр жəне қызанақ 
тұқымдарын беру арқылы мемлекеттік 
қолдау жалғасады.

Табиғат 
МҰСЫЛМАНҚҰЛ,
«Egemen Qazaqstan»

Өңірдегі ауылшаруашылық 
құрылымдарының басшы-
ларымен кездескен Үкімет 
басшысы субсидиялау, ауыл 
шаруашылығы техникасы мен 
минералды тыңайтқыш са-
тып алу, егістік алқапты су-
мен қамтамасыз ету жəне өзге 
өзекті мəселелерге қатысты 
ойымен бөлісті. Өз кезегінде 
шаруалар құрғақшылық салда-
рынан болған шығынды өтеу 
мəселесін көтерді.

Көпшілікті  алаңдатқан 
мəселе Үкімет назарынан тыс 
қалмаған. Құрғақшылық сал-
дарынан шығынға батқан 
шаруалардың мəселесін тың-
даған Премьер-министр өңірлік 
деңгейде төтенше жағдай жа-
риялау жəне Үкімет резервінен 
қаражат бөлу есебінен фер-
мерлердің шығынын өтеу мə-
селесі пысықталып жатқанын 
сөз етті.

«Жоспарға сəйкес қыркүйек 
айының соңына дейін барлық 
шығын есептеліп, тиісті қар-
жы бөлінеді. Сондай-ақ рес-
публикалық бюджеттен суб-
сидияларға қаржы бөлу жə не 
оны кешіктірмей төлеу мə-
селесін жеделдетіп жатырмыз. 
Бұл жұмысты Мемлекет басшы-
сы өз бақылауына алған», деді 
Ə.Смайылов.

Жергілікті жұртты алаң-
датқан өзекті мəселенің бірі 
– «Жасөркен» гидробекетін 
қалпына келтіру. Сол арқылы 
суды əділ бөлуге мүмкіндік тумақ. 
Жамбылдықтардың көкейкесті 
проблемасы да Премьер-
министрдің назарынан тыс қалған 
жоқ. Ə.Смайыловтың айтуынша, 
Үкімет резервінен 450 млн теңге 
қаржы бөлу туралы жауапты 
министрлікке жəне əкімдікке 
тиісті тапсырма берілген.

«Жамбылдықтарды алаңдат-
қан мəселені шешудің барлық 
тетігі қарастырылған. Енді бұл 
жұмысты кешіктірмей, биыл 
бастап кету керек», деді Үкімет 
басшысы.

Диқандармен кездесу ба-
рысында Ə.Смайылов бүгінде 
ұңғымаларды қазуға кеткен 
шы ғындарды өтеу үлесін 50-
ден 80 пайызға дейін жет  кізу 
мүмкіндіктері қарасты ры  лып 
жатқанын жеткізді.

Деректерге сенсек, өңірдегі 
суармалы жер көлемі 181,8 
мың гектарды құрап отыр. 2025 
жыл ға қарай инфрақұрылым 

нысандарын жөндеу жəне жаңа 
14 су қоймасын салу арқылы 
тағы да 54,9 мың гектарды 
айналымға енгізуге мүмкіндік 
тумақ.

Ағын суды тиімді пайдалану 
мақсатында бүгінге дейін 54,3 
мың гектар жерге су үнемдеу 
технологиялары енгізілген. 
Бұл көрсеткішті жыл соңына 
дейін 57 мың гектарға жеткізу 
жоспарланған. Өңір басшысы 
Нұржан Нұржігітов жерасты 
суларын тиімді пайдалану, 
ұң ғымаларды бұрғылау жəне 
басқа да су үнемдеу шарала-
рын жүзеге асыру жергілікті 
биліктің басты назарында бо-
латынына сендіріп отыр.

Диқандарды ылғал үнем-
дейтін технологияларды қол-
дануға ынталандыру үшін 
инвестициялық субсидиялар 
түрінде мемлекеттік қолдау 
көрсе тіледі. Ол заманауи суару 
жүйелерін сатып алуға жұм-
салған шығындардың 50 пайы-
зын өтеуді, сондай-ақ барлық 
қажетті инфрақұрылымды жүр-
гізуді көздейді. Бірнеше жыл 
ішінде 385 шаруа қожалығына 
5 млрд теңге көлемінде қолдау 
көрсетілді.

Сонымен қатар жалпы кө-
лемі 53,9 мың гектар аумақта 
маңызы бар суару каналда-
рын, дренаждық жүйелерді 
жəне басқа да құрылыстарды 
қайта жаңғырту жəне салу 
бойын ша жобаларды пысықтау 
жұмыстары жүргізіліп жатыр. 
Атап айтқанда, ұзындығы 21,8 
шақырым болатын Сеңкібай 
каналы 4 мың гектар суармалы 
жерді сумен қамтамасыз етеді.

Премьер-министр өңірдегі 
жұмыс сапары кезінде Тараз 
қаласының сарқынды сулар-
ды сүзу алаңдарының жай-
күйімен танысты. Сондай-ақ 
кəріз-тазарту құрылыстарын 
салуға дайындық барысын зер-
делеп, жаңадан бой көтерген 
облыстық көпсалалы онкология 
жəне хирургия орталығына ат 
басын бұрды.

Таразда сарқынды суларды 
сүзу алаңдары 1962 жылы са-
лынған, бүгінде əбден тозығы 
жеткен. Олардың жобалық 
қуаты – тəулігіне 43 мың тек-
ше метр, іс жүзінде онда күн 
сайын шамамен 70-80 мың 
текше метр сарқынды су жи-
налады. Мəселені шешу үшін 
əкімдік жаңа кəріз-тазарту 
құрылыстарын іске қосу жоба-
сын əзірлеген. Қазіргі уақытта 
қажетті техникалық құжаттама 
дайындалып жатыр. Құрылыс 

жұмыстарын 2025 жылы бастау 
жоспарланып отыр.

Өңірдегі жағдаймен та-
нысқан Премьер-министр 
Таразда өнеркəсіп нысан-
дарының көбейіп, халық саны 
артып келе жатқанын, алай-
да қалада əлі күнге шешімін 
таппаған коммуналдық мəсе-
лелер бар екенін атап өтті.

«Қалада тазарту қондыр-
ғылары жоқ. Бұл өзендер мен 
жерасты суларының ластануы-
на əкеліп соқтыратын үлкен 
проблемаға айналады. Əкімдік 
жоспарлы қуаттылығы тəулігіне 
100 мың текше метр болатын 
жаңа тазарту қондырғылары 
бойынша тиісті жұмыстар 
жүргізіп жатыр. Жобаны жүзеге 
асыруға тездетіп кірісу керек», 
деді Ə.Смайылов. Сондай-ақ ол 
«Қазфосфат» ЖШС полигоны 
мен қалдықтардың жиналуына 
қатысты түйткілді мəселелерді 
шешу қажеттігін айтты.

Жұмыс сапары барысын-
да Ə.Смайылов өңірдегі өңдеу 
өнеркəсібінің даму барысымен 
танысып, ірі кəсіпорындарға 
барды.

2023 жылдың 7 айында өңір-
де өнеркəсіп өнімін өндіру 
көлемі 510,1 млрд теңгені 
құрап, өсім 7,8 пайзға жеткен. 
Қазіргі уақытта 838 кəсіпорын 
жұмыс істейді, жұмыспен қам-
тылғандар саны 43,2 мың адам-
ды құрайды.

Үкімет басшысы өңірдегі 
іргелі кəсіпорындардың бірі 
– «ЕвроХим Қаратау» ЖШС-
не барып, өңірдегі химия са-
ласының даму қарқынын бағам-
дады.

Жалпы алғанда «ЕвроХим» 
компаниясы ауқымды инвести-
циялық жобаның бірінші 
кезеңін іске асырған. Тау-кен 
кешені негізінде жылына 660 
мың тоннаға дейін фосфорит 
өндіру жолға қойылды жəне 
қуаттылығы жылына 640 мың 
тонна орташа ұсақтау жəне 
ұсақ ұнтақтау торабы салынды. 
Инвестиция сомасы 126 млн 
долларды құрады.

Екінші кезеңде минерал-
ды тыңайтқыштар өндіретін 
химиялық кешеннің құрылысы 
басталды. Өндіріс қуаттылығы 
жылына кемінде бір млн тонна 
өнімге жетпек. Екінші кезеңді 
іске асыру млрд доллардан 
аса тікелей шетелдік инвести-
цияларды тартуға, 1 200 жаңа 
жұмыс орнын құруға мүмкіндік 
береді.

Премьер-министр Үкіметтің 
химия өнеркəсібіндегі жобалар-
ды жүзеге асыруға үлкен көңіл 
бөліп отырғанын, сондықтан 
жаңа зауыттың жұмысы өңір-
дің ғана емес, жалпы рес-
публиканың дамуы үшін де 
маңызды екенін баса айтты.

«Бұл жоба іске асырыл-
са, ауыл шаруашылығы сала-
сының қажетті минерал ды 
тыңайтқыштарға деген сұра-
нысы тиісті деңгейде қамта-
масыз етіледі жəне қосымша 
жұмыс орындарын ашуға мүм-
кіндік береді. Сондықтан ішкі 
жəне сыртқы нарықта сұранысқа 
ие өнімді тезірек шығару үшін 
зауытты уақытылы іске қосудың 
маңызы зор», деді Ə.Смайылов.

Жамбыл облысының əкімі 
Нұржан Нұржігітов химия 
өнер кəсібінде өнім өндіру 
көлемінің тұрақты өсу үрдісі 
байқалып отырғанын, бұл 
өңірдің Қазақстанда химиялық 
өнім өндіру бойынша жетекші 
рөлін қамтамасыз ететінін атап 
өтті.

Үкімет басшысына «Евро-
Хим» жəне «Шу» автомат-
тандырылған газ тарату стан-
салары құрылысының барысы 
жайлы ақпарат берілді. Бұл 
Сарысу жəне Шу аудандарының 
32 елді мекенін (61,7 мың адам), 
«ЕвроХим-Қаратау» ЖШС-нің 
жаңа химиялық кешенін жəне 
Мойынқұм ауданының 24 елді 
мекенін (28,7 мың адам) газбен 
қамтуға мүмкіндік береді.

Шу ауданында Ə.Смайылов 
«Тараз химиялық паркі» ар-
найы экономикалық аймағының 
қызметімен танысты. Премьер-
министрге «TAS Market» 

ЖШС-нің кремний кластерін 
құру бойынша инвестициялық 
жобасы таныстырылды.

Еліміздегі алғашқы сода 
шығаратын зауыттың құрылысы 
да Үкімет басшысының на-
зарына ұсынылды. Жобаны 
«Yildirim Holding» түрік ком-

паниясының еншілес кəсіпорны 
«QazaqSoda» ЖШС жүзеге 
асыруда. Нысан 2025 жылы 
пайдалануға беріледі. Өндіріс-
тік қуаттылығы – жылына 
500 мың тонна. Келешекте 
жылына 1 ,2  млн тоннаға 
дейін ұлғайту жоспарда бар. 
«Бизнестің жол картасы-2025» 
мемлекеттік бағдарламасы ая-
сында электр желілері тартыл-
ды, су құбырын салу, теміржол 
инфрақұрылымын жабдықтау 
жоспарланып отыр.

«Біз бұл жобаларды қол-
дай мыз жəне жетіспейтін ин-
фрақұрылымды тарту бойынша 
жұмыстарды жалғастырамыз. 
Мұны бір жыл ішінде іске 
асыруға болады. Индустрия 
министрліг і  мен ҚТЖ-ға 
тиісті тапсырма беремін», деп 
түйіндеді сөзін Ə.Смайылов.

Н.Нұржігітов Мемлекет бас-
шысының тапсырмасына сəйкес 
инвестиция тарту, жұмыс іс-
теп тұрған кəсіпорындардың 
жүктемесін ұлғайту, жаңа 
зауыт тардың қажеттілігі сын-
ды мəселелердің тұрақты бақы-
лауда екенін айтты.

Соңында Премьер-министр-
ге өңірде «Ауыл аманаты» 
жо  басының іске асырылу ба-
рысы туралы ақпарат берілді. 
Мемлекет басшысының қол-
дауы м ен əзірленген жоба 2019 
жылы Жамбыл облысында іске 
қосылып, өзінің экономикалық 
жəне əлеуметтік тиімділігін 
дəлелдеді. Жалпы, 2019-2023 
жылдар аралығында облыс 
бойынша оны жүзеге асыруға 
42,3 млрд теңге бөлінді. Соның 
нəтижесінде 50 ауылдық округ-
тен 11 мыңға жуық адам өз 
кəсібін ашты.

Жамбыл облысы

Шаруа шығыны толық өтеледі
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Жамбыл облысына жұмыс сапарымен келген Премьер-
министр �лихан Смайылов жергілікті диқандармен жүздесіп, 
шаруаларды алаңдатқан �зекті мәселелерге ден қойды. 
Сондай-ақ ол Сеңкібай су арнасы құрылысы барысын тек-
серіп, вегетациялық кезеңде суды пайдалану тиімділігін 
арттыруға байланысты атқарылып жатқан жұмыстарға на-
зар аударды.
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

–––––––––––––––––––––––
Премьер-министрдің орын-
басары – Сауда және интегра-
ция министрі Серік Жұ ман ға-
рин нің т�рағалы ғымен �ткен 
оты рыс та жылыжай шаруа-
шы  лы ғын дамыту мәсе ле лері 
қаралды.
–––––––––––––––––––––––

Күн тәртібінде – 
жылыжай 
мәселесі
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(Соңы. Басы 1-бетте)

Алаяқтар қолданатын əлеуметтік 
инженерияның заманауи əдістері 
тəжірибелі жəне қаржылық сауатты 
адамды да шатастыруы мүмкін. Осыған 
дейін елдің қаржы нарығын «еркін 
жайлаған» қаржы пирамидаларының 
басым көпшілігі шетелден басқарылды. 
Тіпті арнайы интернет қызметтердің 
көмегімен аты-заты белгісіз шетелдік 
нөмірмен қызметтерін жалғастыра 
беретін. Алайда қазақстандық ұялы 
байланыс операторлары кез келген 
нөмірді тіркеуді міндеттеген соң 
мұндай еркінсудің жолы кесіліп, 
қазақстандықтар атынан «сөйлеу» 
қиындап кетті. Сондықтан олар профиль 
суретіне танымал банктің логотипін 
қояды да, мессенджердегі «қауіпсіз 
чатқа» өтуді ұсынады. Тіпті олардың 
Қазақстан қор биржасының (KASE) 
жалған сайтын жасап, өз жарнамала-
рында KASE логотипін немесе KASE 
қызметкерлерінің фотосуреттерін 
пайдаланғаны айтылған. Азаматтардың 
банктегі мəліметтері мен картала-
рына енудің құпияларына дейін оп-
оңай сұрап білудің мың сан тəсілдерін 
меңгеріп алғаны айтылып та, жазы-
лып та жүр. «Техникалық монито-
ринг» мақсатында деген желеумен аза-
маттардан төлқұжат деректерін, атап 
айтқанда, жеке сəйкестендіру нөмірінің 
мəліметтерін білгісі келеді немесе тек-
серу үшін деп шот ашуға немесе тестік-
режімде несие алуға өтініш беруге жəне 
үшінші тараптың шотына ақша аударуға 
үндейді.

Кибершабуылдарды талдау жəне 
тергеу орталығы алаяқтықтың мұндай 
түрінің ізін кесу мүмкін емес екенін 
ашып айтып отыр. Себебі олар мұндай 
істерді көбінесе шетелдік сервистер 
арқылы атқаратын көрінеді. Демек дау-
дамайы əлі күнге дейін басылмаған 
қаржы пирамидалары мен бүгінгі ЕДБ 
атынан əрекет етіп отырған қаржы 
алаяқтарының түп-төркіні – бір. IT 
шекараны мойындамайды. Қысқасы, 
қылмысты əрекеттерді ұйымдастыруға 
жұмсалатын шығынды пайда еселеп жа-
батын көлеңкелі-криминалды бизнестің 
ең кең таралған түрі.

Бүгінгі кейіпкеріміз Абай облы-
сы Аягөз ауданы Тарлаулы ауылының 
тұрғыны, көпбалалы ана Индира 
Екімбаева бізбен əңгімесінде 2023 
жылдың 15 наурызында бір күнде, бір 
мезгілде 4 бірдей банктен (Евразиялық 
банк, Хоумкредит банк, Форте банк, 
Халық банк) жалпы сомасы 7 млн теңге 
кредит онлайн түрде ресімдегенін, кейін 
белгілі болғанындай, ол қаржы белгілі 
банктердің есепшотына аударылып 
кеткенін баяндап берді.

И.Екімбаеваның айтуынша, 2023 
жыл дың 15 наурызында төрт рет онлайн 
несие алуға өтініш берген. Ол мұ ның 
себебін алаяқтық-гипноздық қы с ым-
ның ықпалында болуымен түсін дір ді. 
«Семей қаласында іссапарда жүр ген 
кез де бел гісіз нөмірден (8 771 650 71 
41) қоңы рау шалған əйел банк тің қауіп-
сіз дік бөлімінің қызметкері Вита лий 
Пан телеевичпен байланыстыратынын 
айтты. Сол сəтте менімен байланысқа 
шық қан Ви талий Дина Қуандыққызы 
Аман жолова деген əйелдің менің атым-
нан онлайн-несие ресімдегенін, бұл 
қаржыны өзінің есепшотына аударып 
жіберуге дайындалып жатқанын айтты. 
Оның айтуынша, мұндай заңсыздықта 
ұялы телефонымнан Еуразиялық банктің 
қосымшасын ашып, ақшаны Виталий 
Пантелеевичтің атына ашылған есеп-
шот қа аудару арқылы ғана тоқтата алады 
екенмін», дейді И. Екімбаева.

И.Екімбаеваның айтуынша, бұдан 
əрі гипноз жағдайында Еуразиялық 
банктің қосымшасындағы №5269 9400 
3010 3404 карта шотына аударылған. 
Ол бұл шот банк қызметкеріне тиесілі 
деп түсіндірді. Ертесіне нақ осы банктің 

қосымшасы арқылы өзінің атына 3 млн 
теңге ресімделгені белгілі болды.

«Бірінші аударымнан кейін алаяқ 
маған whatsapp желісінде несие бойын-
ша Еуразиялық банктен қарыздың жоғы 
туралы анықтама жіберді. Содан кейін 
алаяқ маған Homecredit Bank-ке де со-
лай істеуді тапсырды, дəл осылай мен 
телефон арқылы 2 млн теңгеге онлайн-
несие ресімдедім жəне банктің 4049 
3230 4412 9170 карточкалық шотына 1 
млн теңге аудардым. Бұл есепшот Денис 
Золатарев деген азаматқа тиесілі екен. 
Үшінші рет аударылған 1 млн теңгені 
кімнің атына жібергенім есімде жоқ», 
дейді И. Екімбаева. 

Біздің кейіпкеріміз айтып өткендей, 
тап осы жағдай ертеңіне Фортебанкпен 
қайталанды.

«Онлайн-несие арқылы жоғарыда 
айтып өткен азаматтың шотына 1 462 
244 теңге, Халық банкте ашылған шотқа 
550 000 теңге аудардым. Маған қоңырау 
шалған ұялы телефон нөмірлеріндегі 
аудио жазбалардың бəрі сақтаулы. 
Мен оны Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаевтың, тиісті орындардың 
атына жазылған арызда көрсеттім. 
Бірнеше сағаттың ішінде 4 несие алуға 
мəжбүрлеген фактордың себебін тиісті 
орындар тексереді деп үміттенемін. 
Менімен телефон арқылы байланы-
сып, несие ресімдеуге қатысқан азамат 
Алматы қаласында тұрады. Күні кешеге 
дейін ұялы телефоны байланыс аясын-
да болды. Киберқылмыспен айналыса-
тын арнайы жасақталған бөлім Анти-
фрауд қызметкерлерімен көмегімен 
түйткілдерді тарқатуға болар еді. Абай 
облыстық прокуратурасы менің атыма 
ресімделген кредиттер бойынша Евразия 
банкінен осы күнге шейін ешқандай 
тергеу ісіне қатысты деректерді ала ал-
май отыр. 2023 жылдың 16 наурызын-
да алаяқтар менің атыма онлайн-несие 
берген төрт банкке – Еуразиялық банк, 
Хоумкредит банк, Forte банк, Халық 
банктің қауіпсіздік қызметіне бұл не-
сие лерді төлеуді кейінге қалдыруды сұ-
раймын. Менің бұл несиелерді төлеуге 
қаржылық мүмкіндігім жоқ», дейді 
И.Екімбаева.

Біз тілдескен келесі азамат, алма ты-
лық Қуаныш Айтқазықызы 2023 жылдың 
23 шілдесінде кешкі сағат 18.37-де теле-
фон арқылы интернет алаяқтардың 
ар бауына тап болғанын, өзін Каспий 
банк тің қауіпсіздік бөліміненмін 
деп таныстырған біреу оның атынан 
Халық жəне Хоум кредит банктерінен 
белгісіз Рахымжанов деген адам несие 
алғанын жəне оны банкке қайтаруы ке-
рек екенін айтып, екі банктен 7,5 млн 

несие ресімдеткенін айтып берді. Бұл 
қаржының 1 млн теңгесін Аймаханбет 
Досымжан Ержанұлының атына жазыл-
ған DCard 4302355499 картаға, DCard 
№4302490191 картаға – 1 млн теңге, 
DCard 4302490123 – 1 млн теңге, «Жу -
сан банктегі» Вавулин Вадим Вла ди ми-
рович тің атына жазылған №KZ89886
Y220007416818 картаға 1 млн аудар-
 ған.

«Халық банктен де осылай аударым 
жасадым. Арада бірер минут өткен-
де жоғарыдағы банктерден «сіздің 
атыңыздан несие ресімделді» деген 
хабар  лама келгенде ғана алданғанымды 
білдім. Өздерін банк өкіліміз деп таныс-
тырғандар 87077895303, 87476757488, 
87011553874, 87078262687 деген 
what sapp нөмірлерінен хабарласты. 
2023 жыл дың 26 шілдесі, таңғы сағат 
10.00-ден 10.35-ке дейін 87087099681, 
87074560443, 87085022510 нөмірлерінен 
27 рет қоңырау шалып, қоқан-лоқы 
көрсет ті. Алматы қаласы Васнецова 
көше сі 27/92 де орналасқан «Халық 
банк тің» басшысы да алаяқпен сөйлесіп, 
теле фон арқылы оқиғаның куəгері бол-
ды», дейді Қуаныш Айтқазықызы.

Қ.Айтқазықызы 25 шілде күні «Ха-
лық банктің» 7111 нөміріне қоңырау 
шал ғанда олар кеңсеге келуін өтінгенін, 
Қас келең қаласының ішкі істер басқар-
масындағылар несиенің күші жойылады 
деген үмітке сеніп қалуға болмайтынын 
айтты. 2023 жылы 31 шілде күні Хоум 
кредит банктің қауіпсіздік қызметінен 
хабарласқан Алишер Матыбаев та банк-
тің тек уақытша демалыс бере алатынын 
жеткізді», дейді Қ.Айтқазықызы. 

Бұл тұста «алдаған кім, алданған 
кім?» деген риторикалық сұраққа жа-
уап іздеуден аулақпыз. Бұл жағдайды 
миллиондаған адамды сан соқтырып 
кеткен қаржы пирамидаларымен салыс-
тыруға болмайды. Алғашқы топ пен 
салымшылар арасындағы келісім қара-
байыр құжаттарға негізделді. Ал бұл 
жолы алаяқтар ЕДБ атынан əрекет жа-
сап отыр.

Алғашқы кейіпкеріміз И.Екімбаева 
айтып өткендей, олардың қолында кез 
келген банктің Қауіпсіздік Кеңесі ар-
қылы бекітіліп беретін құжаттары бол-
ған. Демек банктеріміздің киберқор-
ғанысы қауіпсіздік талаптарына сай 
келмейтінін көріп отырмыз. Кей  бір 
тəуелсіз сарапшылар айтып жүрген дей, 
ішкі нарықта жайлап жатқан 27 банк -
тің ішінен тек Каспий банк қана осы 
талапқа сай келеді екен. Бұл жағ  дай ға 
банктеріміздің ақпараттық техно логия-
сының кемшілігі емес, киберхакерлер 
ойлап тапқан əдістің сол технологиядан 

оқ бойы озып жүретіні ғана емес, 
адам дардың жеке басына қатысты құ-
пия құжаттарды оңды-солды таратып 
жүретіні себеп болса керек.

Кей жағдайда банктер клиенттерін 
қорғауды қамтамасыз ету үшін қолда-
натын жүйелердің көптігімен шатасты-
рып алады. Қазақстанның ақпараттық 
қауіпсіздік қауымдастығының өкілі Вик-
тор Покусов журналистермен əрбір кез-
десуде барлығы клиенттің компьютерлік 
сауаттылығы мен ақпараттық қауіпсіздік 
мəдениетінің деңгейіне байланысты 
екенін айтудан шаршаған емес. «Қаржы 
алаяқтары мен клиент арасындағы 
мəміле жеке құпия кодтарын жария 
етуден басталады. Бұл мүлдем таны-
майтын адамға пəтер кілтін берумен 
бірдей. Мысалы, банктен SMS келсе, 
кодты ешкімге, тіпті банк қызметкеріне 
айтуға болмай ды. Сізге SMS болып 
келген дерек ақпа раттар базасында 
сақталып қалады. Киберхакерлерге 
біздің базамыздағы мəліметтер қорының 
есігін ашып беретін қару осы болса ке-
рек», дейді ол.

Оның айтуынша, жалған несиенің 
ресімделуіне адам факторы кінəлі. Біздің 
елдегі қауіпсіздік технологиясының 
бə рі Батыс елдерінен келген. Елімізде 
компьютерлер мен ұялы телефондар 
жақында пайда болды, сондықтан адам-
дар интернеттегі алаяқтыққа дайын 
емес. Сол себепті халықтың қарыз жүк-
темесін азайту ғана емес, қаржылық 
сауаттылықты арттыру мемлекет үшін 
№1 стратегиялық міндет болу керек. 
«Онлайн-несие қалыпты жағдайға ай-
налды. Банктер өз клиентін қорғау схе-
ма ларын ойлап тапса, алаяқтар осы 
қорғанысты айналып өту үшін соғұр-
лым көп схема ойлап табады», дейді 
В.Покусов.

Ішкі түйсік ЕДБ-де салымшылар ту-
ралы құпия ақпараттарды ұсынушы не-
месе сатушы топтар болуы мүмкін деген 
сұғанақ ой санамызда жыл етсе де оны 
көңіліміздің төріне оздыруға асы ғып 
отырған жоқпыз. Ұлттық банк бас таған 
бірнеше екінші деңгейлі банк алаяқ-
тардан сақтану қажетін айтып жатыр.

Осы жылдың шілде айында Ресейдің 
Мемлекеттік Думасы банктерді ұр лан-
ған қаражатты клиенттің ерікті келі-
сімінсіз аударған жағдайда 30 күн 
ішін де қайтаруға міндеттейтін заң қа-
бы л дады. Өзгерістер келесі жылы кү-
шіне енеді. «Заң қабылданғаннан кейін 
банктер мен басқа да операторлар кү-
дік ті аударымдарды мұқият тексеріп 
қана қоймай, азаматтардың ақшасы 
алаяқ тардың қолына түспеуі үшін ша-
ралар қабылдауды талап етеді. Ал бұл 

міндеттемелерді елемейтін банктер 
ұрланған ақшаны адамдарға қайтаруға 
мəжбүр болады », деді Мемлекеттік 
Думаның төрағасы Вячеслав Володин.

6 сəуірде Қазақстан банктері 
мен ұялы байланыс операторлары 
алаяқтықтың жаңа түрінің пайда болуы-
на байланысты бірлескен мəлімдеме жа-
сады. Beeline, Eurasian Bank, Forte Bank, 
Halyk Bank, Home Credit Bank, Jusan 
Bank, Kaspi Bank, Kcell, Nurbank, Tele2/
Altel, Центр Кредит Банкі, Банк VTB 
(Қазақстан) бірлескен мəлімдемесінде 
көрсетілгендей, банк қызметкерлері теле-
фон арқылы сөйлескенде ешқашан басқа 
шоттарға ақша аударуды ұсынбайтыны, 
құпия сөздер мен құпия кодтарды 
сұрамайтыны, қызметкерлерінің кли-
енттерге шетелдік нөмірлерден қоңырау 
шалмайтыны ашық айтылды.

Ал Қаржы нарығын реттеу жəне 
дамыту агенттігінің төрағасы Мəдина 
Əбілқасымова да несие алуда алаяқтарға 
алданған қазақстандықтарға шығынды 
өтеу мəселесі пысықталып жатқанын 
хабарлады. «Бұл тұрғыда алаяқтық 
жолмен тұрғындарға несие ресімделуі 
мүмкін немесе адамдардың жеке қара-
жаты жымқырылуы ықтимал. Егер сот 
шешімі болмаса, онда қаржы инсти-
туты жағынан мұндай өтемақы жүзе-
ге асырылмайды. Екіншіден, егер ақ-
параттық қауіпсіздік немесе банктің 
ақпараттық жүйелері кемшілігі салдары-
нан салымшының ақшасы жымқырылса, 
яғни бұл салымшының кінəсі бол-
маса, онда біз заңнамалық деңгейде 
банктің өтемақы төлеуі жөніндегі 
міндеттемесін қарастырғымыз келеді», 
деді М. Əбілқасымова. 

Оның айтуынша, бұл процедураның 
механизмі мен алгоритмі əзірленіп жа-
тыр. Онда алаяқтық операциялардың 
барлық типологиясы, ақпараттық қауіп-
сіздік пен смартфондарға арналған қо-
сым шаларға қатысты талаптар еске-
рілмек. 

«Егер бұл талаптар бұзылса, қаржы 
ұйымдары үшін тиісті жауапкершілік 
қарастырылады. Цифрлық техноло-
гиялар əртүрлі қаржылық операция-
ны, соның ішінде несие алуды жүзеге 
асыруға мүмкіндік береді. Бірақ банк-
ке барудың қажеті жоқ ыңғайлы 
қызметтердің кемшілігі бар – алаяқтар 
шоттарға оңай қол жеткізуге жол ашып 
отыр. Өткен жылдың өзінде осындай 11 
мың қылмыс тіркелген. Оның жартысы-
на жуығы – заңсыз несиелер.

Экономист Мақсат Халық мұндай 
құжатты əзірлеудің уақыты əлдеқашан 
келді деп есептейді. «Несиелер банк 
қызметкерлерінің көмегімен берілген 
жағдайлар көп. Олар алаяқтармен бірге 
жұмыс істеген», дейді ол.

Егер заң жобасы Парламенттен өтіп, 
заңдық күшіне енсе, Қылмыстық не-
сиелер сот шешімімен кешіріледі. Сон-
дықтан азаматтар əлі де несие ақшасын 
алмағанын дəлелдеуі керек.

Тəуелсіз сарапшылардың айтуын-
ша, банктерге қойылатын талаптар-
ды қайта қарау жоспарланып жатыр. 
Көп көңілінде жалған несие немесе 
салымшыға алданып қалғанын дə-
лел деу үшін көп уақыт керек. Бірақ 
дайын дық та əзірге оң. Отандық банк-
тер биометрика арқылы клиенттерді 
қа шық тан сəйкестендіруді енгізіп, 
кибер қылмыспен күресуге бағытталған 
жұмыс тарды жетілдіріп жатыр.

Қаржы нарығын реттеу жəне да-
мыту агенттігінің ақпараттық саясат 
басқармасының басшысы Дмитрий 
Акмаевтың айтуынша, ел микроқаржы 
ұйымдарын екі факторлы сəйкестендіруді 
есепке алуды, ЭСҚ тексеруді немесе 
Ақпараттың дерекқорымен тексеруді 
міндеттеді. Демек мұның бəрін алдағы 
уақытта айналымға енуге тиіс Заңның 
күретамырына қан жүгіртетін қосымша 
фактор ретінде пайдалану керек.

АЛМАТЫ

ТОЛҒАНДЫРАР ТАҚЫРЫП

Банк атын жамылған алаяқтар

Абай АЙМАҒАМБЕТ,
«Egemen Qazaqstan»

Jusan сарапшыларының ай-
туынша, инвестицияның бес 
артықшылығы бар. Əдепкісі 

– мүмкіндіктің көптігі. Баға лы 
қағаздар нарығында активтер 
түрі көп. Олардың қатарына 
акция, облигация, ETF, ИПҚ 
жəне тағы басқалары кіреді. 
Бұлар инвесторға өзіне қолайлы 

инвестициялық өнімді таңдауға 
мүмкіндік береді. Бағалы қағаз-
дарды таңдау мүмкіндігі көп бол-
ған сайын капиталды ықтимал 
шығындардан қорғауға жəне 
қауіп-қатер деңгейін төмендетуге 
көмектеседі.

Екіншіден, капиталды тез 
кө бейту мүмкіндігі бар. Инвес-
ти циялау капиталды көбейтіп, 
қо сымша табыс алуға жол аша-
ды. Егер сіз дұрыс қаржы құрал-
дарын таңдасаңыз, уақыт өте 
келе инвестицияларыңыз өсіп 

отырады. Əдетте, қысқамерзімді 
инвестицияға қарағанда ұзақмер-
зімді инвестиция көбірек табыс 
əкеледі.

Үшіншіден, инвестициялық 
салымдар сізді инфляциядан 
қорғайды. Инфляция уақыт өте 
келе ақшаны құнсызданды рады. 
Инвестиция капиталыңыз ды 
инфляциядан қорғап, болашақ-
та оның сатып алу қабілетін 
сақтауға көмектеседі. Сандық 
түбінде сақталған ақша мен 
акцияларға құйылған ақша 

арасында жер мен көктей айыр-
машылық бар.

Төртіншіден, ақшадан тарық-
пайсыз. Яғни дұрыс инвестиция 
салсаңыз, зейнет жасына неме-
се дағдарыс кезінде қауіпсіздік 
жастықшасына ие бола аласыз. 
Бір күнде жұмысыңыздан айы-
рылып қалсаңыз, инвестиция-
дан түскен табыс сізге асықпай 
жұмыс іздеп, қай жерде бос 
жұ мыс орны бар деп емес, жа-
ныңызға жайлы жұмыс табуға 
мүм кіндік береді. Портфеліңіз 

плюсте болса, қарыз бен несиеге 
тəуелсіз өмір сүруге болады.

Бесінші артықшылық – білім 
жию. Бағалы қағаздарға инвести-
циялау арқылы адамның дүние-
танымы кеңейіп, қаржы əлемі 
мен экономика қалай жұмыс 
істейтінін түсіне бастайды. Қазір-
гі уақытта инвестициялау өнерін 
тегін үйренуге болатын платфор-
малар жеткілікті. Əрине, соның 
ішінде ресми ресурстар таратқан 
ақпараттармен танысу сізге көп 
артықшылық сыйлайды.

ҚҰЛАҒЫҢЫЗ ТҮРІК ЖҮРСІН!

Инвестицияның 5 артықшылығы
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
К�пшілік қазір инвестициялаудың не екенін біледі. Біразы 
қор нарығына қадам басып, тырнақалды қадамдарын жасап 
та жүр. Қор нарығы – құмар ойындар ордасы емес. Бұл жер-
де ақыл мен есепке жүгіну қажет. Сондықтан саланың кәсіби 
мамандары айтатын кеңестерге құлақ түрудің де артығы бол-
майды.
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
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Зейін ЕРҒАЛИ, 
«Egemen Qazaqstan» 

Бүгінде ел тұрғындарының 59 па-
йызы – жастар санатындағы азаматтар. 
Оларды жұмыспен қамту жəне кə сіп 
ашуда қол дау – елдегі өзекті мəсе ле-
лер дің бірі. Өйткені Ұлттық статистика 
бюросының де регін ескерсек, респу-
блика бойынша жастар ара сындағы 
жұмыссыздық деңгейі 4,8 пайызға 
жет кен. Сондықтан мемлекет жастар-
ды жұмыспен қамтуда бір неше жоба 
мен бағдарламаны іске қо сып үлгерді. 
Соның бірі – «Zhas Project».

Наурызбай Сапаров пен Ақнұр 
Тайырова – тұтынушылар сұранысын 
қам тамасыз етіп жүрген жас қолөнер-
ші лер. Алғаш ерлі-зайыпты 2019 жылы 
«Zhas Project» жобасына қатысып, 
1 миллион теңге қайтарымсыз грант 
ұтып алған. Бөлінген қаржыға жүн түте-
тін құрылғы, тігін машинасы мен мақ та, 
мата сатып алып, кəсіп бастап кеткен.

«Жоба арқылы грант алғаннан кейін 
жолдасым көрпе тігумен, сəндік бұйым-
дар жасаумен айналысты. Жасаған бұ-
йым дарын арнайы көрмеге апарып жүр-
дік. Өзге де жобаға қатысушылардың 
жасаған заттарының ішінен лазер құ ралы 
арқылы ағаштан жасалатын бұйымдар 
менің қызығушылығымды оят ты. 2020 
жылы қолда бар ақшамды салып, лазер 
құрылғысын сатып алып, ғимарат жал-
дап, кəсібімді бастадым. Бұрын-соңды 
қолөнермен айналысып көрген емеспін. 
Жұмыстың дені құрылғы арқылы жа-
салады дегенмен, сұлбасын жасап, 
жобасын сызудың өзі көп күшті талап 
етеді екен. Компьютердің тілін жақсы 
білгендігімнен бе, Youtube-тан қарап 
барлығын тез меңгеріп кеттім. Жасаған 
заттарыма халық тарапынан сұраныс 
бар», дейді Н.Сапаров.

Негізі «Zhas Project» əлеуметтік 
жоба лар мен бизнес-идеяларды қаржы-
лан дыру арқылы осал топтарды, 
əсіресе ауылдық жерлерде тұратын жас 

отандастарымызды қолдауды көздейді. 
Бұған қоса жоба қатысушыларды əлеу-
меттік кəсіпкерлік жəне кəсіби өсу 
бойынша жаңа білім мен дағдыларға 
үй ретеді. Осы лайша, 18-35 жас ара-
лығындағы аза маттарды қоғамның 
əлеу меттік-эко но микалық өміріне тар-
тып, нəтижелі жұмыспен қамтуға кө-
мек  теседі. 

Былтыр игі іс Ақмола, Алматы, Же ті-
су, Қарағанды, Ұлытау, Маңғыстау жəне 
Түркістан облыстарында жүзеге асы-
рылса, биыл еліміздің барлық аймағын 
қамтыды. Кəсіп бастауға ниеттілерге 
280 шағын грант бөлінеді. Ауыл 
жастарының, NEET жастарының жəне 
əлеуметтік осал топтағы жастардың, 
оның ішінде мүгедектігі бар жандардың 
кəсіпкерлік бастамаларын қолдауға 
ерекше басымдық беріледі. Бағдарлама 
аясында білікті бизнес-тренерлерді, 
тəлім герлерді, психологтерді жəне 
əлеу   меттік жобаларды іске асыру, іл ге-
рі  лету жəне дамыту жөніндегі ма ман-
дарды шақыра отырып, шағын грант-
тарды үлестіру кезеңінде жас тарды 
заң дық жəне консультативтік тұр ғыдан 
қолдауды ұйымдастыруды қам та  масыз 
ету жоспарланған. Байқауға қа  тысу 
үшін өтінімдер 14 тамызға дейін қабыл-
да нады.

Бұдан бөлек, кəсіппен айналысуға 
ниет білдірген жастарға кəсіпкерлігін 
дамыту жөніндегі Еңбек жəне халықты 
əлеуметтік қорғау министрлігінің 2021-
2025 жылдарға арналған ұлттық жобасы 
бар. Жоба негізінде азаматтарға жылы-
на 2,5 пайыз жеңілдікпен шағын кредит 
беру көзделген. Яғни кəсіпкерлікпен 
айналысқысы келетін немесе кə сіп-
керлікпен айналысатын 21 жастан 35 
жасқа дейінгі жастар үшін конкурс ая-
сында микрокредит беріледі. Несие 
беруді «Аграрлық несие корпорация-
сы» АҚ жүзеге асырады. Номиналды 
сыйақы мөлшерлемесі жылына 2,5 па-
йыздан аспайды. Қарыздың ең жоғары 
сомасы – кепілмен қамтамасыз етудің 

міндетті шартымен 5 миллион теңгеге 
дейін болады. Несиелеу мерзімі кез кел-
ген кəсіп түрі үшін бес жылға дейін, ал 
мал шаруашылығына жеті жылға дейін 
бері ле ді. Бизнес-жобаларды іріктеуді 
комиссия жүргізеді.

«Микронесиенің бұл жаңа түрі жас-
тар үшін өте қолжетімді жəне мұн-
дай несиенің Қазақстан қаржы нары-
ғында баламасы жоқ. Сондықтан енгі-
зіліп отырған қаржы құралы жастар 
кəсіпкерлігін дамытуға тың серпін береді 
деп сенеміз», деді Еңбек жəне халықты 
əлеуметтік қорғау вице-министрі Олжас 
Ордабаев.

Жастардың кəсібін дамытатын мем-
ле кеттік жобаның тағы бірі – «Тəуел-
сіздік ұрпақтары» гранты. Грант Ақпарат 
жəне қоғамдық даму министрлігінің 
жастардың жаңа жəне қолданыстағы 
бас тамалары үшін беріледі. Мақ-
сат  –  белсенді  шығармашылық 

жастар қауым дас тығын қалыптастыруға 
бағытталған бастамаларды қолдау. Грант 
дарынды жастарға жыл сайын беріліп 
отырады. «Тəуелсіздік ұрпақтары» 
гранты Мемлекет басшысының тапсыр-
масына сəйкес əзірленген. Биыл 3 мил-
лион теңге сомасында дарынды жастар 
өкіліне «ғылым», «мəдениет», «бизнес», 
«ақпараттық технологиялар», «медиа» 
бағыты бойынша өз жобалары мен жаңа 
идеяларын іске асыру үшін 30 грант беру 
жоспарланып отыр. Конкурсқа 14 пен 
35 жас аралығындағы отандастарымыз 
қатыса алады. 

Сондай-ақ Ұлттық экономика ми-
нис тр лігінің жаңа бизнес-идеяларды 
іске асыру үшін кəсібін жаңа баста-
ған жас бизнес өкілдеріне 2021-2025 
жылдарға арналған ұлттық жобасы бар. 
Азаматтарға кəсіпкерлікті дамыту үшін 
5 миллион теңгеге дейін гранттар бері-
ле ді. Алайда жаңа бизнес-идеяларды 

іске асыру үшін бизнес-жобаның өзіндік 
міндетті шарттары қарастырылған. 
Олар: кəсіпкердің бизнес-жобаға жеке 
жылжымалы немесе жылжымайтын 
мүлікті қоса алғанда, оны іске асыру 
үшін шығындарды берілген мемлекеттік 
грант сомасының кемінде 20 пайыз 
мөлшерінде қаржыландыруы; жаңа 
жұмыс орындарын құру; кəсіпкердің 
бизнес-жобасында инфрақұрылымның 
болуы немесе жобаны іске асыру үшін 
жет кілікті инфрақұрылымды құруға 
көз делген инвестициялық жоспардың 
болуы маңызды. 

Жалпы, жыл сайын еңбек нарығынан 
өзінің алғашқы жұмыс орнын іздеуші 
жастардың саны 3 мың адамнан асады 
екен. Ал жоғарыда біз келтірген түрлі 
жоба белсенді жастар үшін өз кəсібін 
тауып, əрі  қарай оны тұрақты жұмыс 
орнына айналдыруда қиынға соқпауға 
тиіс. 

Мұрат ЖЕТПІСБАЙ,
«Egemen Qazaqstan»

Қазір Қазалы ауданында 23 907 жас 
бар екен. Осылардың 95,5 пайызы ауыл-
да тұрады. Жыл басынан бері аудандағы 
«Жастар ресурстық орталығы» КММ 
қа тар ластарының қатысуымен 180-нен 
астам іс-шара өткізіпті. Орталық баста-
масымен ұйымдастырылған «Жаңа дəуір 
– жаңа Қазақстан» фестивалі нəтижесінде 
ғылыми жобалар бағыты бойынша үздік 
деп танылғандарға Қорқыт ата атындағы 
Қызылорда мемлекеттік университетінің 
оқу гранты жəне 50, 25 пайыз жеңілдікпен 
оқитын сертификаттар табысталған. Басқа 
бағыттар бойынша үздіктерге қаржылай да 
сыйақы берілген. Жастардың үмітін оятқан 
бұл іс-шара алдағы уақытта да жал ғасын 
табады. 

Еріктілер ұйымдастыратын «Жастар 
керуені» атты жастар жобасы биыл жаңа 
форматта өтті. Салт-дəстүр сабақтарынан 
бастап, тарихи орындарды аралау, спорттық 
іс-шаралар, жас отбасылар, əкелер, ана-
лар сайыстарына жалғасқан жоба аясын-
да гала-концерт қойылады. Жоба кезінде 
аудандағы тиісті бөлімдер мамандары 
мемлекеттік бағдарламалар бойынша кеңес 
береді. Отбасы құндылығын арттырып, бала 
тəрбиесі мен жас жұптардың шаңырағын 
бекем қылуды көздеген «Ма хаббат ма-
рафоны» жұптық жүгіру сайы сы да осы 
ресурстық орталықтың игі бастамасы. 
Халықаралық отбасы күніне орай өткізілген 
сайысқа Қазалы қаласы жəне ауданға 
қарасты ауылдық округтерден 50-ге жуық 
отбасы қатысып, бақтарын сынады.

Орталық бастамасымен «Жастар жəр-
мең кесі» ұйымдастырылып, алғашқы 
жұмыс орны бойынша – 7, жастар практи-
касы арқылы – 17, қоғамдық негізде 8 жас 
жұмыспен қамтылды. 

«Біз бастаған тағы бір жоба – «Шет 
елдердегі Qazalylyqtar». Осы ауданда 
туып-өсіп, білім алып, қазіргі күні əлемнің 
алдыңғы қатарлы мемлекеттерінде оқып 

немесе жұмыс істеп жүрген жастармен мек-
тептерде онлайн, офлайн форматта кездесу-
лер өткізілді. «Мың рет естігеннен, бір рет 
көргеннің артық екенін» бəріміз білеміз. 
Шетелде алған білімдерін ел болашағы үшін 
жұмсайтын жастармен жүздесу талайлардың 
арманын ұштағаны анық», дейді аудандық 
«Жастар ресурстық орталығы» КММ дирек-
торы Нұрбек Ақпанбетов.

Барлық ауданда бар осындай орта лық-
тардың арасында сырдария лық тар дың да 
тəжірибесі ерекше. Сырдария аудандық 
жастар ресурстық орталығының Шіркейлі, 
Айдарлы, А.Тоқмағанбетов, Амангелді, 
Бесарық, Жетікөл ауылдық округтерінен 
жас тар бригадалары қайта құрылып, олардың 
қатарына жұмыссыз, NЕЕТ санатындағы 
жəне пробация есебінде тұратындар қосылды. 
Биылғы егін науқанында осы бригадалардағы 
200-ге тарта жас еңбек етеді. Орталық 
ықпалымен Амангелді, А.Тоқмағанбетов 
ауылдық округтері жастары Жаңақорған 
ауданындағы Жайылма ауылдық округіне 
тəжірибе алмасуға жіберілді. Бұрын қолы 
бос жастар биыл 60 гектар аумаққа бақша, 
картоп егіп жатыр. 

«Бұл тəжірибені қолға алғандағы бас-
ты көздегеніміз – аудан жастары ара-
сындағы жұмыссыздық деңгейін төмен-
дету, – дейді аудандық Жастар ресурс-
тық орталығының басшысы Нұрман Аб-
драсилов. – Біз қатарластарымыздың еңбек 
етіп, табыс тапқанын қалаймыз. Осындай 
ниетпен құрылған «Шіркейлі» жастар 

бригадасындағы 30 жас қазір құрылыс ма-
териалдарын шығарып жатыр. Өзге бри-
га да дағылар аудандық, облыстық көрме-
лерге, жəрмеңкелерге өз өнімдерін апа-
рып, сатуды жоспарлап отыр. Былтырғы 
қорытынды форумда «Айдарлы» жастар 
бригадасының бригадирі Зейнолла Жүсіпов 
аудан əкімінің арнайы жүлдесіне ие болып, 
100 мың теңге сыйақы иеленді. Мемлекет 
басшысы «Еңбекқор адам, кəсіби маман ең 
сыйлы адам болуға тиіс» деді. Еңбек ететін 
жастарды көтермелеу биыл да жоспарланып 
отыр. Лайықты жұмыс істеген жастар жыл 
соңында арнайы сыйлықтарға ие болады.

Қазір аудан жастарында бос уақыт жоқ. 
Түрлі бағыттағы жылжымалы жəрмеңкелер 
аясында оларға іс бастауға қажетті кеңес 
беріліп, бос жұмыс орындары ұсынылады. 
Аудандық жастар ресурстық орталығының 
ұйымдастыруымен аудан жастарына са-
ламатты өмір салтын насихаттап, спорт-
пен жүйелі түрде айналысуға шақыратын 
«Жеңімпаз бол!» денсаулық фестивалі өтті. 
Алда ұлттық спортты дамыту мақсатында 
жастар арасында көкпар ұйымдастырып, 
«Сырдария барысы» сайысын, «Əскери 
қызмет – абыройлы міндет» əскери-
патриоттық форумын өткізу жоспарланып 
отыр.

Жақсылыққа ұмтылған жастар бастама-
шы болған игілікті істер аясы жыл сайын 
кеңейіп келеді. 

Қызылорда облысы

Ұлбосын ИСАБЕК,
«Egemen Qazaqstan»

Əкесінің ізінен ілесе барып, ша-
масы жететін бұзаудың басынан 
сипап, тай-құлынды айналшықтап 
жүруді əдетке айналдырған. Өсе 
келе қолына айыр-күрегін алып, 
мал жайғауға білек түре кірісіп 
кетті. Сөйтіп, еңбек ерке баланы 
есейтті, буынын бекітіп, қанатын 
қатайтты. Қазір ата-ана үмітін ақтар 
жасқа жетіп, қара шаңырақтың ша-
руасын шалқытып келеді.

Малсақ жас мамандық таңдауда 
жаңылмай, өз қалауын жүзеге асыр-
ды. Арманы асқақ Айбар Əлім 
Алматы Қазақ ұлттық аграрлық 
уни  верситетінің ветеринар маман-
дығын тəмамдаған. Өзіне жүк телген 
азаматтық міндеттің сал мағын се-
зін ген ол осы күні туып-өскен Ба қа-
нас ауылында ең бек жолын бас тап 
кеткен. Ауыл тұрғындарының ма-
лын аурудан сақтап, егу шараларын 
жүргізуде бел сенділік, іскерлік таны-
тып келе ді. 

Жастайынан малсақ болып өскен 
жігерлі жас бүгінде қора сын да 
сүт ба ғытындағы асыл тұқымды 

сиыр ұстап, оны сауып, азығымен 
уақтылы қамтамасыз етуге əбден 
төселіп алғандығының куəсі бол дық.

«Ерінбей еңбек еткен адамның 
ырзық-несібесі мол болады. Біз ге ата-
анамыз соны үйретті. Қолы мыздағы 
«Алатау», «Швед» сиыр ларының 
əрбірінен күніге 15 литр ден артық 
сүт сауып аламыз. Сиыр сауу – мен 
үшін еш қиын дығы жоқ жұмыс. Оны 
тартып, айран ұйы тып, құрт жасай-
мыз. Ата-анам ның арқасында дас-
тар қа ны  мыздан ақ үзілмей, құнар-
лы, табиғи өнім түрлері даяр ланады. 
Биыл «Ауыл аманаты» мем лекеттік 
бағдарламасы бойынша төменгі па-
йызда 6 млн теңге алып, оған 13 бие 
сатып алдық. Болашақта мал басын 
көбейтуді мақсат етіп жүрмін», дейді 
Айбар Сəкенұлы.

Туған ауылына туын тігіп, оның 
өркендеуіне өзіндік үлесін қо сып 
жүрген Айбардың келіншегі Əсем 
Батырхан да «Қазақтелеком» бөлім-
шесінде оператор болып еңбекке 
араласқан. Осылайша, бір лігі мен 
тірлігі жарасқан жастар бақытты 
өмір өрнегін құрып келеді.

Алматы облысы

Жағдайың қалай, жас кәсіпкер?
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Жақында Ақпарат және қоғамдық даму министрлігі Азаматтық бастамалар-
ды қолдау орталығымен бірлесіп, үкіметтік емес ұйымдарға арналған «Zhas 
Project» мемлекеттік грантына конкурс жариялады. Ілкімді іс жастардың 
кәсіпкерлік бастамаларын қолдауға бағытталған.
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

––––––––––––––––––––––––––––
Осы күні аға буын арасында жастарға 
к�ңілі толмайтындар к�п. «Баяғыда 
біздің кезімізде...» деп басталған 
әңгіменің соңы кейінгі толқын �кілдерін 
тұқыртумен аяқталарын сезіп отыра-
сыз. Бірақ бажайлап қарасаңыз, қазіргі 
жастардың да жарқын істің басында 
жүргенін к�рер едік. Оған келтіретін 
мысалымыз да к�п. 
––––––––––––––––––––––––––––

Жақсылыққа ұмтылған жастар
–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Т�рт қыздан соң қара шаңыраққа тұтқа болар ұлдың �мірге келуі 
Тұрсынбековтер отбасына ерекше сезім сыйлаған. Жылт еткен 
жақсы дүниенің бәрі де «азамат» деген атқа ие Айбарға арналатын. 
Балалардың кенжесінен аяры жоқ ата-ананың аялы алақанында 
еркелеп �скен қарадомалақтың қорадағы малға деген сүйіспеншілігі 
айрықша еді. 
–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Еңбекпен 
есейген жігіт  

К
ол

ла
ж

ды
 ж

ас
ағ

ан
 З

әу
ре

ш
 С

М
А

ҒҰ
Л

, «
E

Q
»



6 14 ТАМЫЗ 2023 ЖЫЛƏЛЕУМЕТ

Абдолла ДАСТАН, 
«Egemen Qazaqstan»

Өйткені биыл маусым айында бағдарлама аясында 
жеңіл дік пен несие алу мүмкіндігін иеленген жастардың 
бір тобына сертификаттар салтанатты түрде тапсырылған 
еді. Сол сал танатта облыс əкімі Б.Əбдіғалиұлы жас-
тар тара пы нан аса зор қызығушылық байқалғанына 
байланысты бағ дар ла ма ның жалғасатынын жəне 
оған қатысушылардың  ая сының ке ңейтіле түсетінін 
мəлімдеген еді.

Шынында да, бағдарламаның алғашқы кезеңінде  
350-ден аса өтініш түскен екен. Түскен өтініштер талапқа 
сəйкес іріктелетіні айтпаса да түсінікті. Алғашқы не-
сие иеленген жастардың арасында 55-і – білім, 13-і 
денсаулық саласының жас  мамандары болып шықты. 
Облысқа ауадай қажетті мамандық иелерінің баспанаға 
қол жеткізуі тек олардың өздері үшін ғана қуаныш емес 
екені де түсінікті.

Шілде айынан бері облыста бағдарламаны жүзеге асы-
ру үшін қосымша құжаттар қабылдау жүріп жатыр. Бұл 
жолы облыс əкімінің ұсынысы бойынша коммуналдық 
кəсіпорындар жұмыскерлері де, ауыл шаруашылығы мен 
мемлекеттік қызмет салаларының өкілдері де аталған 
бағдарламаға қатысу мүмкіндігіне ие болды. Тек барлығы 
талапқа сай болу керек. Ал  талаптар қандай? Ең бастысы, 
жеңілдікті несие алуға ниет білдіргендердің жасы өтініш 
берген сəтінде 35-тен аспауы шарт. Ұлытау облысында 
кемі бір жыл тұрақты тұрған жəне  кейінгі 5 жыл мерзім 
ішінде өзінің де, отбасы мүшелерінің де ел территория-
сында тұрғын үйінің болмауы сондай-ақ  тиісті саладағы 
кемі бір жыл көлеміндегі зейнетақы төлемі үздіксіз төленіп 
тұрған тұрақты жұмыс атқаруы жəне т.б.  талаптар. 

Бұл бағдарлама «Ұлытау облысының əлеуметтік-эко-
но ми калық дамуының Кешенді жоспарына» сəйкес 2022-
2026 жылдар аралығын қамтиды.Бағдарламаны жүзеге 
асыру үшін облыстық бюджеттен – 500 млн, банк тара-
пынан 250 млн теңге қарастырылған.«UlytauZhastary» 
бағдарламасының несиесі 5 пайыздық мөлшерлемемен 
20 жыл мерзімге беріледі. Несие алушы алғашқы 10 
пайыздық жарнасын төлеуі қажет.

Жаңаарқа ауданындағы Оразалы Жұмабеков  атын-
дағы тірек мектебінің дене шынықтыру пəні мұғалімі 
Аян Бүлкенов – осы бағдарлама арқылы баспаналы 
болған жастардың бірі. 

– Өте керекті бағдарлама, жастарды қолдаудың 
нақты көрінісі деп білемін. Қойылатын талаптары – 
жеңіл, жинақ тай тын құжаттары да көп емес. Бағдарлама 
арқылы бау-бақша өсіруге аса қолайлы, ауласы кең 4 
бөлмелі пəтерге ие болдым. Қуаныштымын, – дейді ол.

Жеңілдігі бар несие арқылы баспанаға қол жеткізіп, 
қуа ныш қа кенелетін жастар қатары молая түссін!

Ұлытау облысы

АЛАҢДАТАРЛЫҚ АХУАЛ

(Соңы. Басы 1-бетте)

Тұрғын үй реновациясы ‒ уақыты 
біткен ғимараттарды барлық замана-
уи талаптармен салынған жаңаларына 
ауыс тыру үдерісі. Реновация туралы 
шешім қабылдау кезінде ғимараттардың 
ауданы, тозу деңгейі, маңайда əлеуметтік 
нысандардың болуы ескеріледі. Үкімет-
тің жоспарына сəйкес, 2029 жылға дейін 
республикада 1 500 үй сүрілуге тиіс. 
Осылайша 40 мың меншік иесінің пəтер 
мəселесі шешілмек. Олардың басым 
бөлігі – сүрілуге жататын тізімге енген 
ескі үйлер. Өкілетті органдар əзірлеген 
Алматы қаласының 2023-2030 жылдарға 
арналған тұрғын үйді реновациялау 
бағдарламасының жаңартылған жоба-
сы азаматтардың тұрмыстық жағдайын 
жақсартуға септігін тигізеді. Қала əкімі 
Ерболат Досаевтың айтуынша, негізгі 
жаңарту 1920 жылы жəне одан кейін 
салынған тұрғын үйі бар қаланың тари-
хи бөлігінде өтетіндіктен, бірінші ке-
зекте қолдауды қажет ететіндерге назар 
аударылады. «Алматының тұрғын үй 
қорын жаңартудың 2030 жылға дейінгі 
жаңа бағдарламасын дайындау бойын-
ша бірнеше итерация жасалды. Біз ескі 
тұрғын үйді бұзып қана қоймай, қандай 
жайлы қалалық орта құратынымыз ту-
ралы мəселені тұжырымдамалық түрде 
өзгертеміз», дейді шаһар басшысы.

Сол секілді Тұрғын үй-коммуналдық 
инфрақұрылымды дамытудың 2026 
жылға дейінгі тұжырымдамасына сəйкес 
көшіру жəне бұзу Астананың апатты 
үйлер орналасқан барлық ауданын-
да жүзеге асырылады. Бұл негізінен 
Байқоңыр жəне Сарыарқа ауданда-
рына қатысты. Биыл көктемде елорда 
тұр ғындарымен кездесуде қала əкімі 
Жеңіс Қасымбек апатты жəне ескірген 
үйлердің тұрғындары үшін үш жыл 

ішінде 2,5-3 мың пəтер салу жос пар лан-
ғанын мəлімдеді.

Жергілікті атқарушы органдар тұр-
ғын үй қорын жаңарту бағдар ла масын 
қа былдап, оны іске асырудың тетік-
тері мен өлшемдерін, оның ішін де 
өтеу тəртібі мен шарттарын белгі лей-
ді. Жөндеуге жататын тұрғын үй-жай-
лардың меншік иелеріне ауданы бо-
йынша баламалы, бірақ кемінде бір 
бөлмелі жаңа пəтерлер беріледі. Жөн-
деуге жататын нысандардың тізбесін 
жергілікті атқарушы органдар тұрғын үй 
қорының құрылыс конструкцияларының 

тозуын, олардың пайдалану талапта-
рына сəйкестігін, сондай-ақ үй-жайлар 
иелерінің пікірлерін ескере отырып 
айқындайды. Тұрғын үй қорын жаңарту 
жобаларын қаржыландыру жергілікті 
бюджет жəне өзге де көздерден ‒ жеке 
инвестициялар, оның ішінде МЖƏ 
тетіктері, ЕДБ қарыздары, квазимем-
лекеттік сектор субъектілерінің қара-
жаты, жобаны іске асыру барысында 
тұр ғын жəне тұрғын емес үй-жайларды 
сатудан түсетін кірістер есебінен жүзеге 
асырылуы мүмкін. Жергілікті атқарушы 
органдар апатты немесе тозығы жеткен 

тұрғын үйлер сүрілген жерде əлеуметтік 
несиелік тұрғын үй салуды қамтамасыз 
етеді. Тозығы жеткен тұрғын үйлерді 
сүру жергілікті бюджет қаражаты есебі-
нен жүргізіледі.

Дегенмен ғимараттар мен нысандар-
дың техникалық жағдайын бағалаудың 
белгілі бір стандарттары бар. Осы са-
ладағы сарапшы-мамандар бізде тех-
никалық жағдай 60 пайыз деңгейінде 
болса, үйлерді бұзып, қайта салу көзде-
ле тінін, ал дамыған елдерде мұндай 
тəсілге сақтықпен қарайтынын айтады. 
Мысалы, үйдің шатыры ауыстыруды 

қажет еткенімен, қабырғалары мен 
тірек құрылымдары əлі берік болуы 
мүмкін. Ескі тұрғын үйді бұзу жəне 
жаңасын салу бағдарламалары шетел-
де 60-жылдары етек жайған. Ал кейінгі 
20 жыл ішінде дамыған елдер тұрғын 
үйді жаңғырту, яғни ескі ғимараттарды 
қалпына келтіріп, оларды мүмкіндігінше 
сақтау үрдісіне бет бұрған. Бұл ретте 
мамандар қазіргі Еуропа ескі де тари-
хи ғимараттарымен ерекшеленетінін 
мысалға келтіреді. Бұл экономикалық 
жəне экологиялық тұрғыдан тиімдірек. 
Сондай-ақ бұл бағдарлама үшін кешенді 
негіздеме болуы керек. Мысалы, АҚШ-
та үйді сүру қажеттігі, немесе қалдыру 
мүмкіндігі 12 критерийді қамтитын 
бекітілген көрсеткішпен анықталады. 
Ал Қытайда – тіпті 24 критерий. 
Ұлы бри танияда шатырдың, еденнің, 
қабырғалардың қандай жағдайда екені 
15 критериймен есептеледі. Яғни үйді 
бұзудың жан-жақты сарапталған, мұқият 
ойластырылған себебі, өлшемшарты 
болуы қажет. Сондықтан тұрғын үйді 
жаңарту тұжырымдамасын байыптап, 
бізде барлығын бұзу мен жаңасын салу 
экономикалық тұрғыдан қаншалықты 
дұрыс екенін таразылаған жөн. Бюджет 
‒ шын мəнінде салық төлеушілердің 
қаржысы. Яғни барлық бастаманың 
ауыртпалығы халықтың мойнына түседі.

Əрине, əр елдің өзіне тəн ерекше-
лік тері, соған сəйкес тұрғын үй қорын 
жаңартудың өзіндік бағдарламалары 
мен əдістері бар. Біз де халықаралық 
тəжірибеге сүйенумен қатар, халықтың 
шы найы қажеттілігі мен мүддесінен 
туын дайтын мəселелерді мұқият ой 
еле гінен өткізуге тиіспіз. Бұл жерде 
ең маңыздысы ‒ тозығы жеткен жəне 
лайық ты өмір сүруге жарамсыз тұрғын 
үй проблемасы халықтың өмір сүру 
деңгейіне кері əсер ететінін ескеру.

Апатты үйлер азаяр емес

Мұхтар КҮМІСБЕК,
«Egemen Qazaqstan» 

Өңір басшысы Бейбіт Исабаев 
облыс құрылғанда моноқала тұрғын-
да рымен кездесіп, осы ауыз су мəсе-
ле сіне айрықша тоқталған. Сол 
жиында биыл мəселенің түбегейлі 
ше ші летінін айтқан еді. Тіпті сала 
ма ман дарына арнайы тапсырма да 
бер ген.

«Өткен жылы 2 елді мекенді 
орта лық тандырылған сумен қамта -
масыз ету жұмыстары аяқтал ды. 
Биыл 16 елді мекенде су жүйе ле рін 
салу жəне қайта жаңарту жұмыс та-
ры ның аяқталуы жоспарланып отыр. 
Бұл тізімге де моноқала кіреді», де-
ген облыс басшысы. Содан кейін 
мə селені шеше алмаған Батыр Мол-
дах метовті қызметінен алып, орны-
на бұрынғы Көксу ауданының əкімі 
Алмас Əділді отырғызған. Сонда 
жаңа əкімге əуелі таза су мə се лесін 
тиянақтауды тапсырған. Міне, со-
дан бері бір жыл өтті. Біз кенді 
шаһардағы жұмыс жүйесі қалай 
жүріп жатыр, соны біліп қайттық.

Моноқалада су желісі жоқ емес, 
бар. Түрлі мемлекеттік бағдар ла-
малар өзегінде əр тұрғын ның ауыз 
суға қолжетімділігі қамтамасыз 
етіл  ген. Мəселе, үйге келген судың 
ішу ге жарамсыздығында болып 
тұр ғой. Тұтас қалаға Қора өзе-
ні нен берілетін су көпшілік біле-
тіндей тау мұздықтарынан не же-
расты бұлақтарынан бастау ала-
ды. Əдетте көктемде өзен тас-
қын  дап, лайланып ағады. Су мол 
кезде. Жазғытұрым уақытта су 
та  зарт қыш құрылымның лайлы 
суды тазартуға шамасы келмей 
қалатын. Кеңес заманында салынған 
қондырғылар əбден ескірген еді. 
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев Жетісу өңіріне сапарында 
мəселені түбегейлі шешуді, қала 
тұрғындарын сапалы һəм таза ауыз 
сумен қамтуды тапсырған еді. Содан 
бері Текеліде тынымсыз тіршілік 
басталды. Бастысы – Президент 
пəрменін жүйелі орындау. Жуырда 
моноқаладағы аталған мəселені 
шешуге бағытталған қарымды 

қа ре кетті көзбен көріп, жұмыс ба-
рысын бағамдап келген едік, соны 
баяндайық...

Жалпы, жергілікті əкімдік тұр-
ғын  дарға таза ауыз суды қол же тімді 
ету мəселесін шешуге əуелден-ақ 
кіріскен еді. Мəселен, тіршілік нəрін 
өзеннен алғаннан гөрі жерасты-
нан тарту жайын да қарастырған. 
Арнайы мамандар зерттеп-зерделеу 
жүргізгеннен кейін 2018 жылы тау 
бөктерінен 3 ұңғыма бұрғыланып, 
қалаға су желісін тарту керек болған. 
Осы мақсатта өткен жылы бюджеттен 
993,6 млн теңге қаралды. Екі жылға 
жоспарланған жұмыс биыл қазан ай-
ында аяқталады деп күтілуде. Текелі 
қалалық тұрғын үй-коммуналдық 
шаруашылығы, жолаушылар көлігі, 
автомобиль жолдары жəне тұрғын 
үй инспекция сы бөлімінің басшысы 
Ғалымжан Қызылбаевтың айтуын-
ша, қазір құрылыс жұмыстары 70 
пайызға орындалған.

«Жаз айының қолайсыз ысты -
ғына қарамастан мердігер «Қаз-
Евро Строй» серіктестігінің жұ мыс -
шылары тынымсыз тірлік етуде. 
Қала бойынша 4 бригада кү ніге 
10 сағаттан жұмыс істеп жатыр. 
Межеленгендей, қала тұрғын дары 

қазан айында толық таза ауыз суды 
тұтынады. Бірақ тұрғындар ауыз 
суды үнемдеуді білмейді. Мəсе лен, 
қала бойынша қыста күніне 7 мың 
текше метр су тұтынса, жазда 12 
мың текше метр ден асып жығылады. 
Тұрғындар судың да сұрауы барын 
ескерсе, бау-бақша суаруды доғарса 
деген тілегіміз де жоқ емес», дейді 
Ғалымжан Төлегенұлы.

Бөлім басшысының сөзіне қара-
ған да, ауыз  су 355 мм диаметрлік 
желі арқы лы су сақтау қоймасынан 
қалаға беріледі. Ұзындығы – 9 
шақырым. Ал үш ұңғымадан қоймаға 
дейін тағы 6,5 шақырым тартылған. 
«ҚазЕвроСтрой» серіктестігінің 
су же  лісін салып жатқан құрылыс 
бри гадасының жұмысымен де та-
ныстық. Қанат Сəрсекенов бас таған 
дəнекерлеушілер арнайы техника-
мен жер қазуда қиыншылық болып 
жатқанын алға тартты.

«Қарамағымдағы төрт жігітпен 
ауыз су желісін бір-біріне жалғай-
мыз. Қазір жер қазуда қиындықтар 
бар. Текелі қаласы тау бөктерінде 
орналасқан. Жер түгел тас. Соған 
қарамастан межелі уақытта жұ мысты 
аяқтауға тырысып жатырмыз. Бізге 
жүктелгені желіні топырақ астына 
көміп кету ғана емес, оның ұзақ əрі 
ешқандай ақау сыз болуы маңызды. 
Сон дық тан тасты топырақты қазып 
алып, содан соң желінің асты-
үстіне 30-40 см жұмсақ топырақ 
салып, қайта көмеміз. Текелілік 
тұрғындар тынымсыз тірлігімізге 
қарап разылығын білдіруде», деді 
учаске бригадирі Қанат Сəрсекенов.

Таулы аймақта қыстың қатқыл 
келетінін ескерген құрылысшылар же-
ліні 2 метр тереңдікке орналас тыруда. 
Бір қызығы, біз барған кезде жер 
қазатын трактор беймəлім кабельге 
тап болған. Интернет не электр желісі 
екенін анықтау үшін біршама уақыт 
жұмыс та кі дірді. Учаске бригадирі 
Қанат Сəрсекенов құзырлы мекеме-
лерге бай ланысқа шығып, желінің 
ескі екенін анықтағаннан кейін ғана 
жұмысты одан əрі жалғастырды. Ауыз 
су желісін тартушылардың айтуынша, 
Кеңес заманында тар тыл ған ескі сым-
темірлер жерастында көп екен.

Мұнан соң қалалық тұрғын үй-
коммуналдық шаруашылығы, жо-
лаушылар көлігі, автомобиль жол-
дары жəне тұрғын үй инспекциясы 
бөлімінің басшысы Ғ.Қызылбаев 
бізді бастап, су сақтау қоймасына 
апарды. Қаладан 9 шақырым жер-
дегі қойманың жұмысы 90 пайыз 
аяқталған. 1 500 текше метрге жуық 
бетон қолданылған екі қоймада 3 
мың текше метрден су сақталады. 
Бөлім басшысының айтуынша, қазір 
нысанды тазарту жұмыстары жүр-
гі зілуде. Əуелі қоймаға су лық тол-
тырылып, дəріленеді. Сосын су қайта 
ағызылады. Осындай тазар ту əдісі 
3-4 мəрте қайталанады. Ғ.Қызыл баев 
бірер күнде 4 су сорғы на  со сы орна-
тылатынын да айтып қалды.

«Қазір ұңғымадағы су зертханаға 
жөнелтілді. Қала тұрғындары таза 
ауыз судан тапшылық көрмейді. 
Қажет болған жағдайда Шажа өзе-
нінен де су тартуды көздеп отырмыз. 
Барлық жұмыс жоспарға сай қазан 
айында аяқталып, тұрғындар таза 
ауыз  суға қол жеткізеді. Сол үшін 4 
бри гададан құрылған 25 адам, 7 тех-
ника тынымсыз жұмыс жүргізуде. 
Жоғарыда айтқанымыздай, қалада 
қауырт тіршілік. Ауыз су желісінен 
бөлек, газдандыру жұмыстары қатар 
жүруде», дейді қалалық тұрғын үй-
коммуналдық шаруашылығы, жо-
лаушылар көлігі, автомобиль жол-
дары жəне тұрғын үй инспекциясы 
бөлімінің басшысы.

Шажа мен Қора өзенін бауырға 
алған ағайынның бір өтініші – таза 
су. Дені сау ұлттың жаны да сау 
болмақ. Баласы үшін шырылдаған 
ха лықтың тілек-арызы – осы. Су сор-
ғыларын ғана емес, жалпы желі лерді 
толық жаңартпай, істің оңбасы анық. 
Қазір мамандар сəл сабыр сақтауды 
сұрап отыр. Не де болса, істің соңын 
күтейік.

Жетісу облысы

ЖАЗЫЛҒАН ЖАЙДЫҢ ЖАЛҒАСЫ БӘРЕКЕЛДІ!

Текелі жұрты қашан таза су ішеді? Баспаналы ететін 
бағдарлама

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Аймаққа облыстың құрылуымен бірге келген игі 
іс тердің бірі – жастарды тұрғын үймен қамта ма-
сыз етуге бағытталған жеңілдікпен несие беретін 
«Ulytau Zhas tary» бағдарламасы. Облыс әкімдігі мен 
«Отба сы банкі» акционерлік қоғамы бірлесіп қолға 
алған жо баның жемісін к�ріп жатқан жастар қазірдің 
�зін де жеткілікті.
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Былтыр да бұл тақырыпты кеңінен тарқатып жазғанбыз, биыл 
тағы оралып отырмыз. Қаншама жылдан бері ауыз судан тарыққан 
жұрттың арызын ескермеген шенеуніктердің әрекеті бейқамдық 
секілді. Себебі �зеннен су ішіп отырған тау етегіндегі жұрт жаңбыр 
жауып, дауыл тұрса, лай ішуге мәжбүр. Осы түйткілге келгенде 
әкімдіктің ақылы жетпейді. Қыруар қаржы жұмсалғанымен, Текелі 
халқы жыл сайын кедергімен күресуге құмбыл.
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
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ЕРКІН ЕЛДІҢ ЕРТЕҢІ

Айтолған ЖҮНІСХАН,
«Egemen Qazaqstan»

Мектеп оқушылары арасындағы төбелестер тура-
лы ақпараттардан төбе шашың тік тұрады. Жағаңды 
ұстататын жағдайлар жиілеп кеткен. Сорақысы, 
сондай бейнежазбалар əлеуметтік желіде қаптап 
жүр. Қарасаң, оқушылардың қатыгездігі қаншама 
баланың өмірін қиды. Мəселен, биыл жасөспірімдерге 
қатысты қозғалған қылмыстық істер саны өткен 
жылға қарағанда өскен. Сонда тəрбиенің қай тұсында 
кемдік бар? Ғабит Мүсірепов: «Ұрлық, қарлық, 
зұлымдық, зорлық, қиянат сияқты қылмыстар өше 
берудің орнына өсе берсе, сол қылмыстардың бəрі де 
басқарушылардың өз бастарында болғаны!», дейді. 
Демек мəселе отбасындағы тəрбиеде, ата-анада. 
«Ұядан не көрсе, ұшқанда соны ілген» баланың еш 
жазығы жоқ.

Жалпыұлттық ата-аналар форумы осы мəселені 
мемлекеттік деңгейде назарға алған. Бала бақытты 
болса, еліміздің келешегі де жарқын. Биыл үшінші 
рет ұйымдастырылған ауқымды шарада ата-ана 
мəдениетін қалыптастыру, олардың белсенділігін 
арттыру, бала тəрбиесіндегі рөлін күшейту, отбасы 
құндылықтарын насихаттау, бала құқығы, білімі, 
денсаулығы, қауіпсіздігі мəселелері талқыланды. 
Тағылымы мол ата-аналар форумын «Сенімен бо-
лашақ» республикалық қоғамдық бірлестігі Қа зақ-
станның Азаматтық Альянсымен бірлесіп ұйым-
дастырды. Президент жанындағы əйелдер істері 
жəне отбасылық демографиялық саясат жөніндегі 
ұлт тық комиссия төрағасының орынбасары Лəззат 
Рамазанованың айтуынша, еліміздің бəсекеге қа бі-
лет ті б олуы алдымен отбасы институтына байла-
нысты.

– Өткен жылға қарағанда жасөспірімдерге қа тыс ты 
қылмыстың саны өскен. Былтыр алты айдың ішіндегі 
жасөспірімдер арасындағы қылмыс 723 болса, биыл 
785-тен асып кеткен. Ұл-қыздарымыз неге қылмысқа 
барады? Сонда олар тəрбиені көшеден алып жатыр ма? 
Дастарқан басында жиналған кезде, өкінішке қарай, 
өсиет емес, өсек айтылады. Ал нағыз тəрбие отбасын-
да берілуі керек, – деді Л.Рамазанова.

«Ел болам десең, бесігіңді түзе» деген. Ендеше, 
соған ел болып мəн беру маңызды. Мемлекет бас-
шысы Қасым-Жомарт Тоқаев киелі Түркістан қала-
сын да өткен ІІ ұлттық құрылтайда «Адал азаматқа 
тəн қасиеттер əрбір жастың бойында болуы керек, 
ұрпақтың бойында жаман əдет болса, бұл үлкендердің 
кінəсі» деген еді.

– Ұрпақ тəрбиесі – мемлекет дамуының негізгі 
алғышарты. Бұған барлығымыз жауаптымыз. Мем-
ле кет тарапынан бала тəрбиесі мен біліміне ерек-
ше көңіл бөлініп, үнемі қолдау көрсетіліп келеді. 
Мемлекет басшысының тапсырмасына сəйкес Оқу-
ағарту министрлігі білім ұйымдарының барлығында 
құзырлы органдардың мамандарымен бірігіп біртұтас 
тəрбие тұжырымдамасын дайындады. Мұның аясын-
да ұлттық құндылықтарға негізделген тəрбие мен 
білім беру саясатын іске асыру мақсат етіліп отыр. 
1 қыркүйектен бастап «Біртұтас тəрбие» бағдарламасы 
оқу-тəрбие үдерісіне енгізіледі. Бағдарламаның аясын-
да «Жеткіншектің жеті жарғысы», «Еңбегі адал жас 

өрен», «Оқуға құштар əке» секілді жобаларды іске 
асыру жоспарланып отыр, – деді Оқу-ағарту вице-
министрі Еділ Оспан.

Статистикаға сүйенсек, жасөспірімдер арасын-
да жыл сайын 145 мыңнан астам қылмыс тіркеледі. 
Мұндай көрсеткіштің себебі алдымен ата-ана мен 
бала арасындағы байланыстың əлсіреуінде жа-
тыр. Екінші – мектепте тəрбиенің біліммен қатар 
жүрмеуі, педагогикалық біліктіліктің төмендеуінде. 
Үшінші – сыртқы ортаның дұрыс қалыптаспауы 
мен бала психологиясының бұзылуына əсер ететін 
ақпараттың көбеюінде. Баланы кішкентайынан дұрыс 
бағыттап, баптамаса кейін кеш болмақ. Ал оған 
əке-шешенің, отбасындағы тəрбиенің маңызы зор. 
Үйде айтылған өнеге, өсиет – баланың түпқазығы. 
Жалпыұлттық форумды ұйымдастыруға ұйытқы 
болған «Сенімен болашақ» қоғамдық бірлестігінің 
басты мақсаты да – ата-аналардың санасын оятып, 
психологиялық-педагогикалық білімі мен дағдыларын 
арттырып, жан-жақты қолдау көрсету. Жоба отба-
сы құндылықтарының маңызын арттыруға, ата-
аналардың психологиялық-педагогикалық са уат-
ты лығын дамытуға, өскелең ұрпақтың санасында 
шынайы патриотизмді жаңғыртуға, бала мен ата-
ана арасындағы достық пен серіктестікті нығайтуға 
бағытталған.

«Сенімен болашақ» қоғамдық бірлестігінің 
құрылтайшысы Нұркен Асановтың айтуынша, 
форумға қатысушы ата-аналардың қатары жыл сайын 
артып келеді. Мəселен, биыл 700-ден астам ата-ана 
форумға қатысуға ниет білдірген. 

– «Сенімен болашақ» бірлестігі бір жылда 
126 мың ата-анаға тренинг-семинарлар өткізді. 
Əрбір аймақта аптасына 50-70 семинар өткіздік. 
Біздің мақсат – ой айту емес, ояту. Біздің мақсат 
– отау ішінен отау құру емес. Керісінше, отау 
ішіндегі отбасы, ошақ қасын түзеу. Өсиеттің емес, 
өсектің соңынан көп еріп, материяның құрбаны 
болғандықтан, ұл-қызымызға бейсаналы түрде жа-
сап жатқан қастандығымыздан сақтау. Құмырсқаның 
илеуін құмырсқаның өзі жасайды. Бал арасына оның 
илеуі қызық емес. Ендеше, біз де өз илеуімізді өзіміз 
жасауымыз керек. Қоғамда буллинг, кибербуллинг 
секілді проблемалар көп. Демек бұларға да белгілі бір 
деңгейде ата-аналардың əсері бар. Жауапкершілік – 
біздің қолымызда. Тізгінді өзіміз алмасақ, алда опық 
жеріміз хақ, – деді Нұркен Асанов.

Бала тəрбиесінде мұғалімнің де алатын орны зор. 
Өйткені педагог те – ата-ана. «Тəрбиесіз берілген 

білім – адамзаттың қас жауы» деген Əл-Фарабидің 
сөзін ұмытпау маңызды. 

Ғылым жəне жоғары білім вице-министрі Талғат 
Ешенқұлов бала тəрбиесінде бірлесіп жұмыс істеуге 
дайын екенін білдірді. Бұл ретте педагог мамандардың 
тапшылығы басты мəселелердің бірі екенін атап өтті. 
Оқу-ағарту министрлігінің мəліметінше, 2020 жылы 
мұғалімдерге деген қажеттілік 4 600-ден асқан. Тек 
Астана қаласының өзінде жыл сайын 1 мың мұғалім 
қажет. Жалпы, елордада бастауыш сынып, математика, 
информатика, ағылшын тілі мұғалімдерінің жетіспеуі 
анық байқалады. Осыған байланысты Мемлекет бас-
шысы Үкіметке Астанада жаңа педагогикалық жоғары 
оқу орындарын құру мəселесін пысықтауды тапсырған.

Бүгінгі таңда республикадағы 49 жоғары оқу 
орнының педагогикалық бағытта мамандар даярлауға 
лицензиясы бар. Педагогикалық бағыттар бойынша 
білім алу контингенті шамамен 186 мың студентті 
құрайды. Оның ішінде мемлекеттік тапсырыс бо-
йынша оқитындар саны 43 мыңнан асады. Кадрларды 
даярлаудың педагогикалық бағыттарына түсу үшін 
талаптар біртіндеп күшейіп келеді. Бұған кейінгі 
кездері жасалған талдаулар себеп болған. Алдыңғы 
форумдарда педагогикалық бағыттың сапасы төмен 
екені айтылған болатын. Осыған байланысты 2020 
жылдан бастап педагогикалық бағыттар бойынша 
оқуға қабылдау күшейтілді – оқуға түсу үшін шекті 
ұпай 50-ден 70 балға көтерілген.

– Балаларымыздың толыққанды, жан-жақты да-
муы үшін барынша қолайлы жағдай жасау – еліміздің 
даму үдерісіндегі басты талап. Қоғамның психикалық-
эмоциялық дамуы рухани интеллект тұрғысынан 
қалыптасуында жатыр. Ата-бабаларымыздың мирас 
болып қалған дала заңдарын терең түсінген дана халық 
екеніміз рас болса, балаларымыздың төрт құбыласы 
түгел, саналы, зиялы ұрпақ ретінде қалыптасуы ке-
рек. Ең алдымен ұлы Абайдың «Ыстық қайрат, нұрлы 
ақыл, жылы жүрек» тұжырымдамасының негізін 
қалыптастыру қажет. Сондай-ақ Мағжан Жұмабаевтың 
«Педагогикасындағы» «Ақыл ойды, дене, сұлулықты, 
мінез-құлықты» тəрбиелеу басты міндет болып отыр. 
Қазір тəрбие беру маңызды жаһандық сипатқа ие 
болғаны жасырын емес. Əлеуметтік желілердің өскелең 
ұрпақтың санасына əсері орасан зор. Ата-аналардың 
оған қарсы тұруы күннен-күнге қиындап бара жатыр. 
Мұны жекелей ешкім шеше алмайды, бірігу керек, – 
деді Талғат Ешенқұлов.

Расында, тəрбиелі бала елдің болашақ тірегі екені 
даусыз.

Байқал БАЙ�ДІЛ,
«Egemen Qazaqstan»

Білім ошақтарындағы оқушы орнының 
тапшылығы Астананың іргесіндегі елді ме-
кендерде де бар. Бұл тұрғындар санының 
жыл сайын еселеп өсуіне байланысты. 
Бүгінгі таңда өңірде үш ауысымда білім 
беретін екі мектеп – Аршалы ауданындағы 
Жібек жолы ауылының мектебі мен Қосшы 
қаласындағы №2 білім ошағы. Күрмеуі 
қиын осы түйінді шешу үшін Жібек жолы 
ауылында 300 орындық, Қосшы қаласында 
1 200 орындық мектеп құрылысы жүргізіліп 
жатыр. Білім ошақтары осы жылдың та-
мыз айында толық аяқталып, оқушыларды 
қабылдамақ. 

Сондай-ақ апатты мектептердің де 
бар екендігін айта кетуге тиіспіз. Мұндай 
мектептің саны – екеу. Олардың біреуі 
Жарқайың ауданындағы Бірсуат ауылын-
да болса, екіншісі Біржан сал ауданына 
қарасты Бұланды елді мекенінде. Бұланды 
ауылында 800 орындық мектеп құрылысы 
жүргізіліп жатыр. Жаңа білім ошағы 2023 
жылы пайдалануға беріледі деп межеленіп 
отыр. Ал Бірсуат ауылындағы мектеп ғи-
маратына күрделі жөндеу жұмысын жүр-
гізу үшін жобалық-сметалық құжаттама 
əзірленді. Жаңа жоба ның құны – 434,9 млн 
теңге. Қазір сараптамадан өткізілу үстінде. 

Осы жылы өңірде 4 052 орындық 10 
білім ошағы салынып жатыр. Өңірдегі білім 
саласына тың серпін беретін қамқорлық 
десек те артық емес. Мəселен, Қосшы 
қаласында 1 200, Целиноград ауданына 
қарасты Шұбар ауылында 300, Өтеміс 
ауылында 1 120, Жаңажол ауылында 80, 
Аршалы ауданына қарасты Жалтыркөл ау-
ылында 300, Көкшетау қаласында 300 жəне 
1 200 орындық екі мектеп салынбақ. Сон-
дай-ақ Степногор қаласының ірге сін-
дегі Бестөбе кентінде 300 орындық бі лім 
ошағы бой көтермек. Жаңа оқу жылына 
дейін ұзын-ырғасы 2 092 орындық бес бір-
дей білім ошағы пайдалануға беріледі деп 
жоспарланып отыр. Осындай жағымды жа-
ңалықтарға жеке инвестициялар есебінен 
Қосшы қаласында салынған 1 500 орындық 
мектепті қоссаңыз, биылғы жылы қыруар 
шаруа атқарылғандығына көз жеткізер 
едіңіз. 

Білім саласындағы ілгерілеуге «Жайлы 
мектеп» ұлттық жобасы септігін тигізіп 
жатыр. Мектептердегі орын тапшылығын 
жою мақсатында өңірде 2025 жылға дейін 
22,6 мың оқушыға арналған 18 мектеп 
салу көзделген. Ойға алған шаруа оңынан 
оңғарылса, білім саласы соны серпінге ие 
болмақ. 

Ақмола облысы

МӘСЕЛЕНІҢ МӘНІСІ

Қиын түйіннің 
күрмеуі 
шешіледі

–––––––––––––––––––––––––––––––––––
«Бала ауру не зағип болса, баладан емес, 
тәрбиешіден. Бала тар ойлы, ақымақ бол-
са, бала кінәлі емес, тәрбиеші кінәлі. Бала 
сұлулықтан ләззат ала білмейтін мақау жан-
ды болса, бала айыпты емес, тәрбиеші жа-
залы. «Бала істеген жауыздықтың жазасын 
тәрбиеші к�терсін» деген иран елінің мәтелі 
– шын дұрыс мәтел», депті Алаштың арысы 
Мағжан Жұмабаев. Ұлт ақыны айтқан арда 
с�з �зектілігін әлі жойған жоқ. 
–––––––––––––––––––––––––––––––––––

––––––––––––––––––––––––––––
�ңірде үш ауысымды мектептің 
мәселесі туралы кейінгі жылдары жиі 
айтылатын. Оған білім ошағының 
тапшылығын қосыңыз. Жаңа оқу 
жылы қарсаңында осы бір түйінді 
мәселелер туралы тарқатып айтудың 
реті келіп тұр. 
––––––––––––––––––––––––––––

Мерей ҚАЙНАРҰЛЫ,
«Egemen Qazaqstan»

«Қонақжай отбасы» атты жоба биыл 
Шығыста тұңғыш рет ұйымдастырылып 
отыр. Мақсаты жалқы – жоғарыда айтып 
өткендей, орыс ұлтының балаларына 
қазақ тілін үйрету. Бұған дейін өзге ұлтқа 
қазақ тілін үйретудің сандаған тəсілдері 
қолданылған. Алайда еркін сөйлеп 
кететіндей нəтиже бермегенін білеміз. 
Он бір жыл мектепте оқығанымен, лəм 
деп қазақша сөйлемейтіндері қаншама? 
Ал «Қонақжай отбасы» бағдарламасы 
нəтиже бере ме, оны уақыт көрсете жатар. 

Əлімсақтан қалалық болып кеткен 
қазақтың балалары жаз шыға ауылдағы 
ата-апаларына барып, мал қайырысады, 
шөп шабысады. Тамақтың құнарлысын 
тұтынып, беттері күнге тотығып, күзге 
қарай ғана қалаға қайтысатын. Ауылдың 
тыныс-тіршілігімен біте қайнаса өскен 
бала қиындыққа да көнбіс келер еді. Рас, 
ауыл шыңдайды. 

Қанатқақты жоба аясында Катон қа-
ра  ғай, Өрел, Берел ауылдарындағы пе-
да гогтер отба сында 60-тан астам бала 

тəрбие алды. Отбасыларды таңдауда 
да бірқатар жағдай ескеріліп, талаптар 
қойылған. Əлбетте, бала ұстаздар от-
басына тоқтауы керек. Сонымен қатар 
қонақ болып келген балалармен тете-
лес сол үйдің де баласы болуы шарт. 
Айтқандай, пысықталған ереже бойынша 
жоба ойдағыдай жүзеге асырылып, азды-
көпті нəтижесін бере бастағандай көрінді. 
Əрине, айналасы жиырма күннің ішінде 
Шемонаиха, Алтай секілді орыс ұлты көп 
шоғырланған жерлердің балалары қазақы 
ортаға топ етіп түсе сала қазақша сайрап 
кетуі мүмкін емес. Ең бастысы, қазақы 
ортамен етене танысты. Жоба жалғасын 
тауып, биыл тіл үйренген балалар қайта 
таңдалса, кезең-кезеңімен белгілі бір 
нəтижеге қол жетуі мүмкін.

– «Қонақжай отбасы» жобасы мау-
сым айынан бастап жүзеге асырылып жа-
тыр. С.Ластаев орта мектебі қарамағына 
ұстаздардың жеті отбасын алып, 15 балаға 
білім бердік. Ең негізгі мақсатымыз – 
қазақ тілін үйрету еді. Үйретуге тырыстық 
та. Балалардың əр күні өзгеше өтті. 
Біздің отбасымыз Алтай қаласынан кел-
ген Владислава жəне Ксения есімді екі 

қыз баланы тəрбиеге алдық. Өздері де 
тəрбиелі отбасынан келген екен. Бəріміз 
бірге Катонқарағайдың көрікті жер-
леріне серуенге шығып тұрдық. Ұлт тық 
табиғи парктің жұмысымен таныстырдық. 
Шыңғыстайдағы мектеп-музейді көрді. 
Тарих тамыры терең Берел қорық-музейіне 
сапар шектік. Сапарласа жүріп, қазақ тілін 
үйретуге тырыстық. Ата-аналарымен 
де үнемі байланыста болдық, – дейді 

С.Ластаев атындағы орта мектептің геогра-
фия пəні мұғалімі Анар Мерғазина.

Оқушылар да жазғы демалыстың 
тиімді өтіп жатқанын айтып, шынайы 
көңілдерін білдірді. Иə, күндері қызықты 
өтті. Алтайдың тарихымен танысып, 
таным дары да кеңейді. Əр күндері жаңаша 
басталады. Алайда табын күту, бұзау 
іздеу, су əкелу сынды ауылдың күйкі 
тірліктеріне араластыра қойған жоқ. Талап 

солай еді. Оның үстіне, оқушылардың 
барлығы үнемі психолог маманның 
қадағалауында болды. Қалай дегенмен, 
ата-анасының қасынан бұрын-соңды 
шығып көрмеген 12-14 жастағы балалар 
үшін жырақтағы ауылға барып, бөтен 
отбасының қамқорында болу оңайға 
соқпас. Сондықтан да психолог маман 
үнемі олардың қасынан табылды. 

– Мектепте қазақ тілін оқытқанымен, 
ауылда жүргендей үйренбейді екенбіз. 
Қазір мен қазақ тіліндегі көптеген 
сөзді үйреніп алдым. Енді бір-екі рет 
келсем, қазақшаны жақсы меңгеретін 
секілдімін. Жалпы, Катонқарағайдың 
халқы, табиғаты ұнады. Мен тоқтаған 
отбасы да қонақжай, өз балаларындай 
көріп жүр, – дейді Алтай қаласынан кел-
ген Владислава есімді оқушы. 

Иə, жиырма күн орыс ұлтының ба-
ласын бауырына басып, қазақтың тілін 
үйреткен отбасылардың осы орай да-
ғы еңбектері өте зор. Білім бергені бы-
лай тұрсын, бөтен балаға асқан жауап-
кер шілікпен қарау керектігі жəне бар. 
Түптеп келгенде, қолға алынған жоба ұлт 
мүддесі үшін басталды. Білім басқармасы 
басшылығының айтуынша, «Қонақжай 
отбасы» жобасы алдағы жылдары да 
жалғасын табуы мүмкін. 

Шығыс Қазақстан облысы,
Катонқарағай ауданы 

ТӘЖІРИБЕ ТӘЛІМІ

«Қонақжай отбасы» тіл үйретеді 
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Қазақтың тілін үйреніп, әдет-ғұрып, салт-санасын бойларына сіңіру үшін 
Шығыс Қазақстандағы орыс ұлтының бір топ баласы жазғы каникулда 
Катонқарағайдың ауылдарында �ткізді. Ала жаздай ауылда жүрмесе де, бір 
айға жуық ауылдың ауасымен тыныстап, қазақ тілін үйренген болды. 
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Жалпыұлттық ата-аналар форумы
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Ұлттық жəне əлемдік экономикада 
жүріп жатқан интеграциялық үдерістер 
елдің бəсекелестікке қарсы тұру қабілет-
ті лігін қамтамасыз етуде білім беру 
сапасының орны орасан зор екенін 
көр сетеді. Білім беруді дамытудың 
мем лекеттік бағдарламасын орындау 
үдерісінде біз сапалы қызмет ұсынуымыз 
қажет. Қазіргі əлемдегі қоғамдық-
экономикалық жəне технологиялық 
өзгерістер күрделі міндеттерді алға тар-
тып отыр. Олардың көпшілігі еліміздің 
жоғары оқу орындарының білім беру 
қызметіне байланысты.

Химиялық инженерия жəне био-
технология жоғары мектебінің тарихы 
1943 жылы Шымкент технологиялық 
құрылыс материалдары институты екі 
факультет болып бөлініп, технологиялық 
факультеттің «Силикаттар технология-
сы» мамандығы жəне тау-кен фа-
куль тетінің «Металл емес пайдалы 
қаз баларды өндіру жəне пайдалану» 
мамандықтары ашылған кезден бас-
тал ған. Сол себепті бұл құрылым уни-
верситеттің ең байырғы əрі ірі бөлім-
де рінің бірі саналады. 1947 жылы 
тау-кен факультеті жабылған соң инс-
ти тут директоры Сафа Үмбеталиннің 
тіке лей қолдауымен технологиялық 
факультет дами бастаған. 1948-1957 
жылдар аралығында 532 маман жоғары 
білімге ие болған. Ал 1957 жылы жаңа 
мамандықтар ашылып, əрі материалдық 
база нығайып технологиялық жəне 
механикалық екі факультеттен құралған 
институт атауы Қазақ технологиялық 
институты болып өзгертілген. Инсти-
туттың дамуына ректор Сұлтан Сүлей-
меновтің қосқан үлесі орасан зор. 
1962 жылы химия-технологиялық 
факультетінің құрамында химия-тех-
нология бағытындағы бірнеше  жаңа 
кафедра қосылған. 1964 жылы жоға-
ры оқу орнының атауы Қазақ химия 
технологиялық институты болып 
ауысқан. 1996 жылы институт тех ни-
ка лық университет мəртебесін иелен-
ген. Осыған байланысты универси-
тет Оңтүстік Қазақстан техникалық 
уни верситеті болып өзгертілді. 1998 
жылы оқу ордасы Оңтүстік Қазақстан 
гу манитарлық университетімен бірік-
ті ріліп, М.Əуезов атындағы Оңтүс-
тік Қазақстан мемлекеттік универ-
ситеті деген жаңа атауға ие болды. 
2021 жылы «М.Əуезов атындағы Оң-
түстік Қазақстан университеті» ком-
мерциялық емес акционерлік қоғамы 
болып өзгертілді. Қазіргі таңда Ұлттық 
ғылым академиясының академигі, тарих 
ғылымдарының докторы, профессор 
Дария Қожамжарованың басқаруымен 
аталған оқу орны Қазақстан бойын-
ша рейтингтегі жоғары дəрежесінен 
төмендемей, алға жылжып келеді. 

Химия-технологиялық факультетінің 
негізінде 2014 жылы Химиялық инжене-
рия жəне биотехнология жоғары мектебі 
құрылған. М.Əуезов атындағы Оңтүстік 
Қазақстан университетінде студенттерді 
əртүрлі бағытта дайындайтын 12 фа-
культет бар. Солардың бірі – алғаш 
ашылған, тарихы тереңде жатқан елге 
мəлім «Химиялық инженерия жəне био-
технология» жоғары мектебі. Оның дека-
ны – техника ғылымдарының кандидаты, 
доцент Мұрат Айтөреев. Жоғары мектеп 
құрамында 5 кафедра жұмыс істейді: 
«Бейорганикалық заттар жəне мұнай-
химия өндірістерінің технологиясы», 
«Силикаттар технологиясы жəне метал-
лургия», «Биотехнология», «Экология», 
«Химия жəне фармацевтикалық инже-
нерия». Химиялық инженерия жəне био-
технология жоғары мектебінде жалпы 
120 профессор оқытушы, соның ішінде 
17 ғылым докторы, 27 профессор, 57 
ғылым кандидаты, 10 РhD жəне 37 ғылым 
магистрі, сонымен қатар 56 «Жоғары 
оқу орнының үздік оқытушысы» жұмыс 
істейді. 

М.Əуезов атындағы Оңтүстік Қазақ-
стан университеті ірі əрі көп профильді 
оқу орны болғандықтан, еліміздің оң-
түстік аймағының білім беру, ғылыми, 
мəдени-гуманитарлық орталығы ретінде 
қалыптасқан. Сонымен қатар қазіргі 
заманның университеті жəне респуб-
ликаның қарқынды дамуы үшін ауқымды 
үлес қосуға қабілетті, біліктілігі жоғары 
мамандар дайындауда негіз болуды 
мақсат етіп отыр. 

М.Əуезов атындағы Оңтүстік 

Қазақ стан университетінің «Химиялық 
инженерия жəне биотехнология» жоғары 
мектебінің «Биотехнология» кафед-
расы 2003 жылдың 10 қыркүйегінде 
құрылған. Жаңа мамандықтың дамуы-
на, оқу-əдістемелік жəне материалдық-
техникалық базаларды жасауға үлес 
қос қандар қатарында техника ғылым-

да рының докторы, профессор Мəлік 
Сатаев, химия ғылымдарының докто-
ры, профессор Қазым Надыров, химия 
ғылымдарының кандидаты, доцент 
Наталья Приходько, химия ғылым да-
рының докторы, доцент Анар Есімова, 
биология ғылымдарының канди даты, 
профессор Альмира Сапарбекова, техни-
ка ғылымдарының докторы, профессор 
Бақытжан Кеделбаев бар.

2019 жылы 18 қазанда «Биотех но-
логия» кафедрасы үшінші рет халық-
аралық жəне мемлекеттік аккредитация-
дан өтті. Демек кафедраның жұмысы 
жоғары дəрежеде əрі алдыңғы қатарда де-
ген сөз. Кафедраның оқытушылар құрамы 
біліктілігі жоғары білімді мамандардан 
тұрады. Олар сабақ беруде оқытудың 
жаңа инновациялық-дидактикалық əдіс-
терін меңгерген.

«Биотехнология» кафедрасының 
мін дет терінің бірі – білім деңгейі, білік-
ті лігі үнемі өздігінен өзгеріп отыратын 
жағдайларда үздіксіз маман даярлау. Бұл 
істі кафедра меңгерушісі, ауыл шаруа-
шы лығы ғылымдарының кандидаты, до-
цент Гүлжайна Алпамысова ойдағыдай 
ұйымдастырып келеді. 

Биотехнология кафедрасында маман-
дарды дайындау білім берудің үш деңгейлі 
жүйесі бойынша жүргізіледі: бакалав-
риат (оқу мерзімі – 4 жыл); магистрату-
ра (кəсіби жəне ғылыми-педагогикалық 
бағыттар (оқу мерзімі – 1 жəне 2 жыл); 
PhD докторантура (оқу мерзімі – 3 жыл).

«Биотехнология» кафедрасы жаңа 
уақыт, жаңа жоба барысында универ-
ситеттің бір орында тұрмай алға жыл-
жуына, дəрежесінің жоғары болуына 
үлес қосып келеді. Тəжірибе алмасу мақ-
сатында «Биотехнология» кафед ра сы ның 
оқытушылары білікті лігін арттыру үшін 
жыл сайын алыс-жа қындағы алдыңғы 
қатарлы шетелдік жоғары оқу орындарын-
да іс-тəжірибеден өтеді. 

М.Əуезов атындағы Оңтүстік Қазақ-
стан университеті шетелдердің жоға ры 
мектептерімен байланыс жасау туралы екі 
жақты келісімшарттарды бе кіт   кені белгілі. 
Қуаныштысы шетел уни   верситеттерімен 
жасалған келісім шарт  тардың саны да 
артып келеді. Бұл еліміздің жоғары оқу 
орындарында білім беру саласында 
халықаралық байланыс тарды жүзеге асы-
ру қарқынды дами түс кен дігінің белгісі. 

«Биотехнология» кафедрасы өнді-
рістік мекемелермен жəне ғылыми ұйым-
дармен тығыз байланыста. Сту денттер 
мен магистранттар, доктарант тар ғылыми 
зерттеу жұмыстарына белсенді қатысады 
жəне алыс-жақын шетелдерде (Ресей, 

Германия, АҚШ жəне тағы басқа елдер-
де) іс-тəжірибеден өтуге, соны мен қатар 
оқуын жалғастыруға мүм кіндіктері бар.

Биотехнология саласы – ғылыми-
тех никалық дамудың алдыңғы қатарлы 
бағыттарының бірі. Көптеген өндірістің 
болашақта қарқынды дамуына «жоғарғы 
технологиялар» нақты мысал бола алады. 
Қазіргі таңда биологиялық технология 
жақсы дамып келеді. Биотехнологияны 
қолдану аймағы шексіз десе де болады. 
Əлемнің дамыған елдері биотехноло-
гияны қазіргі уақыттың қажеттілігіне 
сəйкес өнеркəсіптерді қайта құрудың 
негізі ретінде қарастырып отыр. Бұған өте 
маңызды сала деп қарайды. 

Білім беру сапасын арттыру үшін оқу 
үдерісінде мемлекеттік мекемелердің, 
шетелдердің жетекші мамандары, про-
фессорлары ұтқырлық бойынша арнайы 
дəріс беруге шақырылады. Тиісінше, 
біздің оқытушы профессорлар да алыс-
жақын шетелдерде дəріс беріп жүр. 

Қазіргі таңда білімді жəне өндірісті 
интеграциялау қарқынды дамып келе 
жатқан биотехнология индустриясының 
бөлінбес бір бөлігі саналады. Кафедрада 
бірқатар ғылыми зерттеу жұмыстары 
жүргізіліп келеді. Мəселен, б.ғ.к., про-
фессор Альмира Сапарбекованың же-
тек шілігімен «Жоғарғы биологиялық 
жəне тағамдық құнарлығы бар тағам 
өнімдерінің биотехнологиялық өндірісін 
жасау» тақырыбында, х.ғ.к., доцент Анар 
Есімованың жетекшілігімен «Оңтүстік 
Қазақстан облысы агроөнеркəсіп кешені 
үшін табиғи жəне техногенді шикізаттан 
биопрепараттар, биотыңайтқыштар мен 
БАЗ биотехнологиялық өндірісін жасау» 
тақырыбында зерттеу жүргізіліп жатыр. 

«Биотехнология» кафедрасында 
Ресей мен Қазақстанның жоғары оқу 
орындарында қалдықтарды тұрақты 
бас қарудағы құзыреттілікті арттыру 
тақы рыбы бойынша Ботагөз Муталие-
ваның жетекшілігімен жұмыс жүргізіліп 
жатқанын да айта кетейік. Серіктес 
университеттердің қатарында Тампере 
қолданбалы ғылымдар университеті 
(Финляндия), Лиллебаелт академия-
сы (Дания), Вальядолид университеті 
(Испания), ИТМО университеті – Ұлт-
тық ақпараттық технологиялар, ме-
ханика жəне оптика зерттеу университеті 
(Санкт-Петербург, Ресей), Ресейдің 
тұңғыш президенті Б.Ельцин атындағы 
Орал федералды университеті, Түмен 
мемлекеттік университеті (Ресей), 
Əл-Фараби атындағы Қазақ ұлттық 
университеті, Ш.Уəлиханов атындағы 
Көкшетау мемлекеттік университеті, 
М.Əуезов атындағы Оңтүстік Қазақстан 
уни верситеті бар. Жобаның негізгі 
мақ саты – Қазақстан мен Ресейдегі 
физика ғылымдары мен қоршаған 
ортаны қорғау саласындағы жоғары 
білім беру жетістіктерін меңгеруді 
халық аралық тұрғыда жетілдіру жəне 
жаңалау. Бұл мақсатқа елдер бойынша 

қатысатын серіктес университеттердің 
жергілікті оқу орындарының құрамын 
құру арқылы келесі бағыттар бойын-
ша (жобаның негізгі мақсатты тобы) 
қалдықтарды тұрақты басқару саласы 
жəне жаңа еуропалық педагогикалық 
тəсілдермен қол жеткізіледі. Одан басқа 
қалдықтарды тұрақты басқару бо йынша 
онлайн-оқытудың сегіз модулі екінші 
мақсатты топтың, студенттер мен ком-
паниялар, жергілікті билік органдарының 
қызметкерлері мүддесі үшін құрылады. 
Білім беру сапасын арттыру үшін оқу 
үдерісінде еліміздің мекемелерінің жəне 
алыс-жақын шетелдердің жетекші маман-
дары арнайы дəріс оқуға шақырылады. 

«IUCLAND Еуропа мен Азия 
елдерінде жерлерді қорғау бойынша 
уни вер ситеттердің халықаралық қа-
рым-қатынасы» тақырыбы бойын-
ша кафедра профессоры Бақытжан 
Кедел баевтың жетекшілігімен жұмыс 
жүргізілді. IUCLAND – Еуропа мен Азия 
елдерінде жерлерді қорғау бойынша 
уни вер ситеттердің халықаралық қаты-
насы Erasmus+ бағдарламасы арқы лы 
қаржыландыратын (озық тəжіри белерді 
алмасу жəне инновация бойынша қарым-
қатынас) білім беру жобасы болып са-
налады. Бұл бағдарламаның мақсаты 
– жерлердің деградациясына арналған 
оқу қызметін (оның ішінде жаздық мек-
тептер мен семинарлар) жүзеге асыру ая-
сында университеттердің-се рік тестердің 
халықаралық қатынасы мен жұмыс істеуі. 
Шындығында, жоба Еуропа, Шығыс 
Азия мен Орталық Азия серіктестері 
арасындағы байланыс есебінен ай-
мақтар арасындағы халықаралық қарым-
қатынастарды қарастырады. IUCLAND 
жоғары оқу орындарының білім беру 
құрылымы арқылы озық тəжірибелерді 
жəне қарым-қатынас потенциалын 
арттыру жолымен топырақты дамыту 
мен топырақты қорғау бойынша стра-
те гиясының тиімділігін жақсартуды 
жоспарлайды. Сонымен қатар жоба 
кон сорциумы келесідей мақсаттарды 
қарастырады: Еуропалық одақ жəне Азия 
елдерінде жерлер дег радациясы бойынша 
халықаралық білім берудің нақты шамада 
сапасын жақсарту жəне санын арттыру; 
магис транттар мен аспиранттарға мони-
торинг жəне топырақты қорғау саласын-
да сараптау жағдайларының дағдыларын 
қалыптастыру; табиғи ресурс тарды 
рационалды қолдану саласында зерт-
теулер жүргізу үшін университеттер-
серіктестер арасындағы өзара тиімді 
қарым-қатынасты тереңдету. Жобаның 
мақсаты – Азия елдерінде, соның ішінде 
Қазақстанда топырақ ресурстарының 
дег  радациясы саласында білім беру жəне 
ғылыми зерттеулер сапасын, ақпараттық 
мүмкіндігін өзара жақсарту, сондай-ақ 
жоғары білім беру мен экономикалық 
қоғамдық орта арасындағы байланысты 
бекіту.

Еліміздің ауылшаруашылық əлеуетін 
тиімді пайдалану арқылы осы салада еңбек 
өнімділігін арттыруда ғылыми негізделген 
жерлерге орналастыру жобаларын жасау 
да маңызды мақсаттың бірі. Жоба аясында 
топырақтың сапасы мен мақсатына сəйкес 
жерге орналастыру, жердің топырағын 
жел жəне су эрозиясынан қорғауға жəне 
құнарлылығын арттыруға негізделген 
өңдеудің технологиясын жасау, оны 
бəсекеге қабілетті болатындай кешенді 
жұмыстар жүргізу де маңызды.

Елімізде топырақты тиімді пайда лану 

тек шаруашылықпен айналы са тын-
дарға ғана емес, болашақ ұрпақ үшін 
ел аумағында несібесін айырып, 
халқымыздың ортақ мүддесі, игілігі 
жолында еңбек етіп жатқан баршаға 
жүктеліп отырған үлкен міндет. Шар-
уа лардың өзара ұжымдасуы ауыл 
шаруашылығын дамытуға жол ашып 
отыр. Осындай пилоттық жоба жүзеге 
асырылып жатыр. Қаржыландыратын 
ғылыми зерттеу жұмыстары, соның 
ішінде шаруашылық келісімшарттары 
бойынша 3 жоба біздің кафедраға жүк-
телген. «Түркістан облысының шө лейт 
аймағындағы тозған ауыл жайылым-
дарын ұтымды пайдаланудың тиімді 
технологияларын əзірлеу» тақыры бын-
дағы жобаны қаржыландыру көлемі 
– 49 млн теңге. Ғылыми жетекшісі – 
т.ғ.д.,профессор Бақытжан Кеделбаев. 
«Жануарлар жəне өсімдік тектес егінші-
лік шикізатты өңдеудің кешенді тех-
нологиясын əзірлеу» тақырыбындағы 
жобаны қаржыландыруға 250 млн теңге 
бағытталып отыр. Ғылыми жетекшісі 
– ауыл шаруашылығы ғылымдарының 
докторы, профессор Нұридин Əлібаев. 
«Жасыл нанотехнология жəне қор шаған 
ортаны зондтау саласында серік тестік 
бағдарламасын құру» тақырыбындағы 
халықаралық ғылыми жобаны қаржы-
лан дыру көлемі 2 310 331,45 теңгеге 
тең. Ғылыми жетекшісі – «Био тех но-
логия» кафедрасының доценті, х.ғ.к., 
Ботагөз Муталиева. Жоба барысында 
М.Əуезов атындағы Оңтүстік Қазақ-
стан университетінен, М.Өтемісов 
атындағы Батыс Қазақстан университеті 
жəне Нью-Джерси (Рутгерс, АҚШ) 
мемлекеттік университетінің профессо-
ры Пол Тахистовтың грант ұтып алған 
бірлескен бағдарламасы бойынша жұмыс 
істеліп жатыр. 

М.Əуезов атындағы Оңтүстік Қазақ-
стан университетінің «Химиялық инже-
нерия жəне биотехнология» жоғары 
мектебі ғалымдарының жаңалықтары 
мен ғылыми идеяларының іске асуын 
қолдау еліміздің дамуына қызмет етері 
даусыз. Студенттердің де жетістіктері 
баршылық. Мəселен, биотехнологиялық 
тəсілмен халық шаруа  шылығына тиімді 
зат алуда Гүл жайна Алпамысованың 
жетек шілігімен 4-курс студенттері 
Жанжігіт Шайділдə мен Нұржамал 
Абдукəрімова аймақтық байқаулардың 
жеңімпазы атанған. Г.Алпамысованың 
жетекшілігімен ХТ-20-5к1 тобының 
студенттері Мəншүк Саймова, Əмина 
Əріпбаева, Рахат Оразғали республикалық 
пəндік олимпиададан үшінші орын 
иеленді. 

Бакалавриат бағдарламасын бітіру-
шілерді жұмыспен қамтамасыз ету білім 
беру нəтижесінің негізгі көрсеткіші 
екені анық. Бітірушілер азық-түлік, 
тағам дық, биотехнологиялық өнімдерді 
өндіру мекемелерінде, биотехнологиялық 
өндірістер мен үдерістер зертханаларында, 
ғылыми зерттеу мекемелерде жұмыс істеп 
жатыр. Олардың қатарында «Фудмастер», 
«Шымкентсүт», «Шым кентпиво», 
«Хим фарм», «Петро Қазақстан», «Қаз-
АгроИнновация», «Биотехнология» 
ұлттық орталығы секілді құрылымдар бар. 

Анар ЕСІМОВА,
М.�уезов университеті 

биотехнология кафедрасының 
доценті, химия 

ғылымдарының кандидаты

Биотехнологиялық білімнің болашағы 
––––––––––––––––––––––––––
Ел Президенті Қасым-Жомарт 
Тоқаев халыққа арнаған Жолдау-
ла рында білім сапасын жақсартуға 
баса мән беріп келеді. Шынында 
да, еліміздегі маңызды сала  – 
білім жүйесі. Бұл сала ұлт сапа-
сын жақсартуда аса маңызды р�л 
атқарады. Жастарға жан-жақты 
қолдау к�рсету – мемлекетіміздің 
басты міндетінің бірі. 
––––––––––––––––––––––––––

2019 ЖЫЛЫ 18 ҚАЗАНДА «БИОТЕХ НО ЛОГИЯ» КАФЕДРАСЫ 
Ү Ш І Н Ш І  Р Е Т  Х А Л Ы Қ  А Р А Л Ы Қ  Ж Ә Н Е  М Е М Л Е К Е Т Т І К 
АККРЕДИТАЦИЯ ДАН ӨТТІ. ДЕМЕК КАФЕДРАНЫҢ ЖҰМЫСЫ 
ЖОҒАРЫ ДӘРЕЖЕДЕ ӘРІ АЛДЫҢҒЫ ҚАТАРДА ДЕГЕН СӨЗ. 
КАФЕДРАНЫҢ ОҚЫТУШЫЛАР ҚҰРАМЫ БІЛІКТІЛІГІ ЖОҒАРЫ 
БІЛІМДІ МАМАНДАРДАН ТҰРАДЫ. ОЛАР САБАҚ БЕРУДЕ 
ОҚЫТУДЫҢ ЖАҢА ИННОВАЦИЯЛЫҚ-ДИДАКТИКАЛЫҚ ӘДІС-
ТЕРІН МЕҢГЕРГЕН
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Бірде радиоқабылдағыштан шыр қалған 
«Бақыт құшағында» əні қалықтап барып 
басылды. Шəмші аға əңгімені əрі қарай 
жалғастырды. Шəмшінің өзін көрмек түгілі, 
дауысын өз құлағыммен алғаш есітуім. 
Ол кезде Алматыдағы «Қазақтелефильм» 
студия сында тырнақалды туындыларым 
«Халимат тағдыры», «Жоқшы», Мұстафа 
Өзтүрік туралы «Барып қайт, балам, ауылға!» 
фильмдерін телеэкранға шығарған кезім. 
Қайтсем де Шəмші ағаны тауып алып, 
киноға түсірсем деген ой санама дəл сол кез-
де келгені рас. 

Мен Шəмші туралы 1991 жы лы,  ком-
по зитордың көзі тірісінде «Қазақ те ле-
фильм» студиясында «Қайран, Шəмші», 
2010 жылы композитордың 80 жылдығы 
қар   са  ңында «Қазақфильм» киностудиясын-
да толықметражды «Шəмші», 2012 жылы 
«Шəм ші Қалдаяқов» атты фильмдер түсір-
дім. Кейінгі түсірілген фильмдерде Шəмші 
тура  лы тың деректерді барынша қамтуға 
ты  рыстым.

Ш.Қалдаяқовқа 60 жылдығында Отырар 
ауданының Құрметті азаматы атағы берілді. 
Сол кездегі аудандық кеңестің төрағасы 
Мұхамедқасым Шəкіровтің қолдауымен 
ауданда 60 жылдығы тойланды. Бірақ ел 
орталығы – Алматы үнсіз қалды... 1990 
жылы Шəкең өзінің қойын кітапшасына 
«Мен қоғамға да, адамдарға да тəуелді 
емеспін. Мен тек Құдайға ғана тəуелдімін!» 
деп жазба қалдырыпты. Бұл – Шəмшінің 
заманға күйлемегенін, заманға иленбегенін, 
Тəңірден өзгеге бас имеген асқақ рух иесі 
екенін ұқтырса керек.

«1991 жылдың 25-26 қаңтарында Шəм-
ші нің мерейтойын Алматыда атап өту үшін 
кірмеген есігіміз де, тесігіміз де қалмады. Бəрі 
қарсы болды. Талай жерге үмітпен кіріп, дел-
сал болып шықтық... Ең соңында жалынып, 
жалбарынған бізге Мəдениет министрлігінен 
Қазфилармонияның шағын залында абыр-да-
быр жасамай, тыныш өткізіңдер деген нұсқау 
берілді. Салымыз суға кетіп, енді қайттік деп 
жүрген біз үшін мұның өзі той іспеттес еді», 
деген жазушы Оразбек Бодықовтың жазба-
сынан көп дүниені аңғаруға болады.

Бұл Шəмші Қалдаяқовтың көзі тірісінде 
Алматыда өткен ең алғашқы əрі ең соңғы 
кон церті болды. Концертке сол кездегі қала 
əкімі Заманбек Нұрқаділовтен басқа бір де 
бір лауазымды тұлға бой көрсетпеді, еле меді, 
ескермеді. Қаңтар айындағы сол кон церт 
алғаш рет киноға толық түсіріліп алынды. 

Шəмшіні көргенде кірпіше жиырыла 
қалатын сол кездердегі кейбір лауазым-
ды басшылар мына оқиғаны еріксіз есіме 
түсіреді.

1991 жылы Алматы қаласының сол 
кездегі əкімі Заманбек Нұрқаділов үлкен 
азаматтық танытып, қатты науқастанып 

ауруханада жатқан Шəмші Қалдаяқовтың 
Халық əртісі деген құрметті атақты алуы-
на септігін тигізді. Бұл атақ берілгеннен 
кейін Шəмші небəрі 2 ай 10 күн өмір 
сүріп, дүниеден өтті. Он бес жылдан кейін 
– 2007 жылы «Менің Қазақстаным» əні 
еліміздің Əнұранына айналды. Мемлекеттік 
сыйлықтың лауреаты атанды. 2023 жылы 
Қазақстанның Еңбек Ері атағы берілді. 

1991 жылы Шəмші аға туралы фильмнің 
алғашқы кадрларын түсірдім. Бала кезімнен 
Шəмші əнімен ержеткен мен үшін ағаның об-
разын деректі фильм арқылы өзі сүйген, өзін 
сүйген халқына жеткізу мақсатым болды. 
«Мұңдасарға кісі жоқ, сөзді ұғарлық» деп, 
Абай атамыз айтқандай, бұл да болса ұлы  
композитор Шəмші Қалдаяқовтың жара  лы 
жанына демеу болар деген үлкен үміт еді. 

Фильм Шəмші ағаның адами қасиетін, 
бол мысын толық қамтитын болуы керек  деп 
шештім. Керекті материалдар жинамақ бо-
лып, архивтерді ақтару үшін кинофото  мұра-
ғатында болып, қанша іздесем де Шəмші 
ағаның бейнесін кинохроникалардан таба ал-
мадым. Ұлттық кітапханадан 60-жылдардың 
басында шыққан əнде рі нің ноталарын ғана 
таптым. Басқа мардым ды  ақпараттар болмай 
шықты. Бұл мені ты ғырыққа тіреп, енді не 
істеу керек деген ой мазалай берді. 

Киносценарий жазу үшін де көп зерттеу 
керек. Шəкең туралы бірдеңе біледі-ау деген 
адамдардан сұрастырып едім: «Ее, Шəмші 
Алматыны тастағалы қашан. Оны Жамбыл, 
Шымкент жақтан ізде» деген кеңеске 
жолықтым. Солай қиналып жүр ге німде, 
Құдай беріп, «Лениншіл жас», «Оңтүстік 
Қазақстан» газеттерінде жазушы-драматург 
Оразбек Бодықовтың «Шəмші Қалдаяқов 
туралы жыр» деген повесінен үзінділер жа-
рияланды, өзіме керекті біраз мағлұматтарды 
сол газеттерден алдым. 

1991 жылы қаңтар айында Шəмші аға-
мыз дың 60 жылдығы Алматыдағы концерт 
за лында өтті дедік қой, екі күн қатарынан 
бол ған концертке халық көп келді. Сол 
жолы Шəмші ағамен кездесудің реті келе 
қоймады. Айналасында қаумалаған қара-
па йым халық композиторды алақанына са-
лып, қошемет көрсетіп жүр екен. Бұл жер-
де əңгімелесудің реті келмес, кейін жеке 
сөйлесерміз деп шештім. Алайда мұным-
ның  қате екенін кеш түсіндім, себебі тағы 
да Шəмші ағамызды таба алмай қалдым. 
Ол кісімен жүздескенімше тамылжыған та-
мыз айы да келіп жетті. Шəкең Шымкент 
қаласынан менің үйіме телефон шалып, 
алдағы аптада Алматыға келетінін ескертті. 
Сұхбаттасып көрмеген адамыммен іштей 
кездесуге дайындалып жүрдім.

...Шəмші аға айтқан уақытында келіп, 
телефон шалып, Құрманғазы оркестрінің 
ғимаратында болатынын айтты. Салып-ұрып 

сонда бардым. Анадай жерде басында қазақы 
оюланған тақиясы бар Шəмші ағамыз əнші 
Зейнеп Қойшыбаевамен əңгімелесіп тұр. 
Жүрексінгенімді білдірмей жақын келдім. 
Міне, сəті түсіп көптен сөйлесе алмай жүрген 
Шəмші ағаның жанында тұрмын. Орта бой-
лы, қарапайым киінген. Шырайлы жүзінде 
ақ қырау шалған мұрты өзіне жарасып тұр.

– Ассалаумағалейкүм, аға, сізді киноға 
түсірем деп, əбден мазаңызды алып, 
артыңыздан қалмай жүрген Тілеген Ахмет 
деген ініңізбін, – дедім. Қуанышымда шек 
жоқ. Сол жерде болашақ фильмнің жоспа-
рын ақылдасып үлгердік. Шəкең: «Бір айдың 
шамасында Шымкент жаққа барып келермін, 
содан кейін жұмысты бастайық», деді. Біз 
осылай келістік.

Композитор қиыр Шығыста төрт жылдай 
əскери қызметте командир болған екен... Кім 
біледі, Сахалинде жүрген кезінде алыстағы 
Отырар есіне түсіп, сарғайған сағынышынан 
небір əуендер туған шығар...

Фильм Шəкеңнің əскери қызметте болған 
жері – Сахалин аралынан басталуы керек деп 
топшыладым. Бұл бір жағынан, 60-қа келген 
ағамызды 25 жасында жүріп өткен жерлерін 
аралатып көңіл сергітіп қайту еді. 

2010 жылы композитор Қалдыбек 
Құрманəлінің идеясымен, «Қазақфильм» 
кино студиясының президенті Ермек  
Аманшаевтың қолдауымен толық мет раж-
ды «Шəмші» атты кино менің режис су-
ра лығыммен жарыққа шықты. Қалдыбек 
шарқ ұрып іздеп жүріп Ақтөбе қаласынан 
Шəкеңнің Сахалинде əскери қызметте бірге 
бол ған досын тапты. Ол өз сұхбатында ағы-
нан жарыла: «Шəмші мандолинде тамаша 
əндер орындайтын. Аспапты Қиыр Шығысқа 
өзімен бірге алып барды. Соны мен  қатар 
офицерлер клубында вальс биле  генде айдын 
көлде қалықтап жүрген аққу іспетті сыңарын 
шыр айналдырып біздерді тамсандырып 
жіберетін» деп еске алған-тын. 

Сонымен Сахалинге ұшу үшін бір ай 
бұрын билет алу керек екен. Əйтеуір би-
лет қолымызға түсті. Бағыт – Алматы-
Хабаровск... Біз, түсіру тобы Шəмші ағаның 
келуін тағатсыздана күтіп, дайын отырдық. 

Шəкеңнің «келемін» деген уақыты да 
болды. Бірақ ол кісі келмеді. «Апыр-ай, 
не болып қалды екен?» деген ой мазалай 
берді, уəдесіне берік жан екенін, жүріс-
тұрысында жинақылық, ұстамдылық 
бар екенін алғашқы кездесулерден-ақ 
аңғарғанмын. Дереу Шымкенттегі туысына 
хабарластым. Мəн-жайға қанықсақ, Шəкең 
аяқастынан науқастанып қалыпты, қазір 
Арыс шипажайында емделіп жатыр екен. 
Не істерімізді білмей жүргенде сол жақтан 
ақын досы Сабырхан Асанов ағамыздың 
келе қалмасы бар ма... «Шəмші ағаның 
хəлі өте нашар, қиналып жатыр, кеше 

Шəуілдір колхозындағы қарындасының 
үйіне əкелді», деді ақын. Сол күнгі 
«Алматы-Шымкент» жүрдек пойызы-
мен оператор Аман Ысмайылов екеуміз 
асыға жолға шықтық. Мақсатым – қайткен 
күнде де ауылға барып, ағаның хəлін білу, 
ыңғайы келсе киноға түсіріп алу еді. Түні 
бойы ұйықтай алсамшы. Ойлар сан-саққа 
жүгіреді, оған пойыздың дөңгелектерінің 
тарсылы қосылғандай... Таң ата көзім 
ілініп кеткен екен, оянсам пойыз тоқтап 
тұр. Шымкентке келіппіз, такси жалдап, 
150 шақырым жердегі шағын ауылға 
жеткенімізше, түс ауып қалған еді. Тып-
тыныш ауыл көшесімен жүріп келеміз. 
Əркімнен сұрастыра келе, үйді де таптық. 
Асай-мүсейлерімізді көтере-мөтере аулаға 
кіріп келсек, қайран Шəмші аға есік алдын-
да екі иінінен əрең демалып, ауладағы ағаш 
көлеңкесінде отыр екен. Көрмегеніме бір 
айдың жүзі болып қалған еді, қатты жүдеп 
кеткенін бірден байқадым. Сау етіп тосын 
келуіміз Шəмші аға үшін күтпеген жайт 
болды. Үш күн орнынан тұра алмай, қатты 
қиналып жатқан Шəкең біз келердің алдын-
да ғана басын көтеріп, есін жиып отырғаны 
сол екен. Əйтсе де, сыр білдірмей, біраз 
əңгіме айтып, бізге «Қайықта», «Бəрінен 
де сен сұлу», «Менің Қазақстаным» 
əндерінің шығу тарихын баяндап берді. 
Айтқандарының бəрін кинотаспаға түсіріп 
алдық, кинокадрлар түгелімен телефильмге 
енгізілді. Басында көгілдір елтірі терісінен 
тігілген бас киімі, көзінде мұң, науқастан, 
əлдебіреулердің қиястығынан қажыған 
Шəкеңнің қолында темекі... Аңыз тұлғаның 
бұл бейнесі көрермендердің есінде шығар 
деп ойлаймын. 

Шəкеңнің аяқастынан науқастанып 
қалуына байланысты, толыққанды фильм 
түсіруге жағдай келмеді. Композиторды 
ауыл да жатқан жерінен Алматыға алды-
рып, «Совминнің» ауруханасына жатқызған 
ақиық ақын Мұхтар Шаханов ағамыз бола-
тын. Əйтпегенде, тек коммунист шенеу нік-
тер емделетін ауруханаға партияға да мүше 
емес, өмірінде компартияға жағым пазданып 
бір əн жазбаған Шəмші Қалдаяқовты кім жо-
лата қояр дейсіз...

Фильмді монтаждау үстіндемін. Ол кезде 
қазіргідей видео жоқ, кинопленкаға түсіреміз, 
оның да өз қиыншылықтары жетерлік, көп 
уақытты алады. Күнде жұмыстан соң Шəкеңе 
бір соқпай кетпеймін, жаңа газеттер апарып, 
фильмді монтаждау барысынан хабардар 
етіп тұрамын.

1991 жылдың 30 желтоқсанында ком-
позиторды ауруханадан үйіне алып кетуге 
келдік. Отбасына барып жуынып-шайы-
нып, демалуды қалады. Соңғы екі айда 
қатты əлсіреп қалыпты. Тіпті əлсіздіктен өз 
аяғымен жүре де алмай қалған екен. Түсіру 

тобының салдырлап қалған ескі «Кубань» 
автобусына дейін коляскаға отырғызып 
жүргізіп келем... Шəмші ағада үн жоқ. Ауыр 
ой үстінде. Лифтімен үшінші қабаттан түсіп 
келе жатқанда: «Міне, осындай күйге түстік, 
қарағым», деп ауыр күрсінді. 

Шəкеңді үйіне алып келіп отбасының 
ортасында киноға түсіріп алудың сəті түсті. 
Ұлдары – Əбілқасымды рояльда, Мұхтарды 
скрипкада ойнатып отырып, түсіріп алдық. 
Екеуі де музыкант, консерватория бітірген. 

Жаңа жылдың алдында композиторлар 
Шəмші Қалдаяқов пен Əсет Бейсеуовке 
«Қазақстанның халық əртісі» деген атақ 
берілді. Мұны Шəмші ағаға айтқанымда: 

– Рахмет, елеп-ескергендеріне... – деп 
селқос қана айтты да төсегіне жантайып  
ұзақ уақыт үн-түнсіз жатып қалды. Сонымен 
сағындырған Сахалин де, басқа да түсіруге 
жоспарланған эпизодтар сол арман күйінде 
қала берді... Бір кездері Дінмұхамед Қонаев-
тың Шəмші ағаға сыйға берген үш бөлмелі 
пəтерінде, Шəмші туралы фильмнің соңғы 
кадрлары түсірілді.

Композитордың науқасына байланысты 
«айтылуы керек еді-ау» деген көп дүниені 
іске асыра алмадым. Тек ірі көлемде, үлкен 
ой үстінде тұрғанын түсіргеніме шүкіршілік 
еттім. Сезімтал жүректі көрермен бұл 
кадрларға қарап отырып кесек тұлғаның 
бет-жүзінен, көз жанарынан өзі өмір сүрген 
уақыт табын сезер деп ойлаймын.

1992 жылдың ақпан айында кезекті 
кино түсіру қамымен бір аптаға жол сапарға 
шықтым. Іссапардан Алматыға келе жатқан 
жолда, пойыз ішіндегі радиодан Шəмші 
Қалдаяқовтың қайтыс болғанын хабарлады. 
Түсе сала Ғабит Мүсірепов атындағы бала-
лар мен жасөспірімдер театрына тарттым. 
Халық көп жиналған екен, келгендер легі 
толассыз. Көз алдымнан өзім көрген Шəмші 
ағаның бейнесі үзік-үзік болып өтіп жатты. 
Мен қиялымдағы аяулы ағамен үнсіз ғана 
қоштастым. 

Астана. Зəулім сарайда композитор 
Шəмші Қалдаяқовтың шығармашылығына 
жəне құрметіне арналған үлкен концерт 
өтіп жатыр. Концерт залына орнатылған 
кө г   ілдір экранда өзім түсіріп алған аға мыз-
дың  бейнесі көрсетілді. Басында көк елтірі, 
қара пайым костюмі, ойлана тартқан түтінді 
темекісі, өзінің қоңыр дауысымен жүрегін 
жарып шыққан əндерінің тарихы туралы 
айтқан əңгімесі...

«Вальс королі», «Əн падишасы» атанған 
Шəмші Қалдаяқов туған халқынан өз баға-
сын алды. Композитордың жан тербейтін 
сазды əндері қазақтың кең байтақ жерінде 
шырқала береді. 

Тілеген АХМЕТ, 
режиссер

Қайран, Шәмші!..
Аяқталмай қалған фильм туралы

ӨНЕРБАЯН

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
ХХ ғасырдың 60-жылдары Кентау тау-кен саласында «жылдам бұрғылау» (ско-
ростная проходка) ж�нінен әлемдік рекордтарды бірнеше мәрте жаңартқан, 
экономикалық-әлеуметтік мәдени жағынан республикада атағы шыққан шағын 
қалалардың бірі болды. Кәрі Қаратаудың баурайында орналасқан осы шағын 
қалада менің балалық, балдәурен шағым �тті. К�ктемнің жайма-шуақ күндерінің 
бірінде №2 мектеп-интернатындағы сынып жетекшіміз Хасенов деген ағай ән 
сабағында: «Ал, балақайлар, бүгін біз мына бір тамаша әнді үйренеміз», деді. 
Қолындағы бір жапырақ қағазда – ән мәтіні. «�ннің авторы – Шәмші Қалдаяқов» 
деді де, �зі шырқай ж�нелді. «Ана туралы жыр» әнінің әуені мен тамаша с�зі 
бәрімізді бірден баурап алды. Шалғай ауылдардан келіп, мектеп-интернатта оқып 
жүрген қара домалақ балалардың алыста қалған аналары есіне түсіп, к�здеріне 
жас алды. Сүйемелдеуші аккордеоншы бала бізден 4-5 сынып жоғары оқитын, 
кейіннен ел таныған талантты композитор Сейдолла Бәйтереков еді. Міне, менің 
Шәмші аға есімімен алғаш таныстығым осылай басталды...
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Жолдыбай БАЗАР,
«Egemen Qazaqstan»

Шотландия астанасындағы 
фес   т и валь қалыптасқан дəстүр 
бо  йынша тамыз айында үш апта 
бойы өткізіледі. Оны жыл сайын 
екі миллионға жуық көрермен та-
машалайды. Бұл ауқымды іс-шараға 
əлемдегі ең үздік орындаушылардың 
театрландырылған, музыкалық, би 
қойылымдары кіреді. Осы жолы 
аталған фестиваль көрермендерінің 
назарына Қазақстан өнері алғаш 
рет ұсынылатын болады. EEGERU 
ансамблінің фестивальге сапа-
ры «Дара» қайырымдылық қоры 
қолдауымен ұйымдастырылды.

EEGERU концерті 27 т а-
мыз да Queen's Hall сахна сын-
да өтеді. Ансамбль Қазақ стан 
композиторларының шығар ма-
ларын, сондай-ақ шетелдік автор-
лар дың бірнеше композицияларын  
орындайды. Атап айтқанда, Эдин -
бургте алғаш рет Қуат Шілде баев-
тың  «Қаракемер» жəне Артық 

Тоқсан баевтың My Respect to You, 
Mr. Tattimbet туындылары орында-
лады. Концерттің ерекше нөмірі – 
шот ланд композиторы Клэр Джонс-
тон ның EEGERU ансамблі үшін 
арнайы жазған Call of The Mountains 
композициясы болады. Композитор 
шығар масында тек классикалық 
акус тикалық жəне цифрлық аспап-
тарды ғана емес, сондай-ақ қазақ 
қылқобызын да қосқан.

Сонымен қатар сапар аясын-
да EEGERU-дің ерекше қа жет  -
ті ліктері бар музыканттар  мен 
композиторлардың мүм кін дігін 
кеңейтумен айналысатын  Шот-
лан  дияның жетекші инк люзивті 
өнер ұйымы Drake Music Scotland 
қа бырғасында өнер көрсетуі 
жос   парланған. Қазақстандық 
əртіс  тер шотланд əріптестеріне 
шеберлік сабағын өткізіп, оларды 
қылқобыз ұлттық аспабымен, оның 
мүмкіндіктерімен таныстырады.

«Біз осындай ауқымды фес-
ти вальге қазақтың заманауи 
музыкасын паш етуге барғалы 

жатырмыз. Сондай-ақ инклюзивті 
музыкалық білім беруде шетелдік 
əріптестерімізден тəжірибе ал-
масамыз. Қазақстанда инклюзия 
мəселелерімен жүйелі түрде экс-
перименттерге ашық жəне өзінің 
тың жобаларымен белгілі «Дара» 
қоры айналысады. Қордың игілікті 
жоспарларының ішінде бір бағыт 
музыкамен, музыкалық біліммен 
байланысты. Қазіргі əлемдегі 
инклюзивті оқыту жаңа технология-
лармен тікелей қатысты жəне шот-
ланд музыканттары бұл бағытты 
көптеген жыл бойы дамытып 

келеді. Біз шотланд музыканттары 
мен музыка əуесқойларының қазақ 
музыкасына деген құштарлығын 
оятамыз деген үміттеміз», дейді 
EEGERU ансамблінің директоры 
Раушан Жұманиязова.

«Мүлдем басқа музыкалық 
стиль де эксперимент жасауға жəне 
оған өз шығармашылық потенциа-
лын қосуға дайын осындай ынталы  
музы канттармен жұмыс істеу екі 
тарап үшін де қызықты жəне құнды 
тəжірибе болды. Оған қоса, үдерісте 
тек классикалық аспаптар мен тем-
брлер ғана емес, сонымен қатар 

жүздеген жылдарға созылған та-
рихы бар дəстүрлі аспаптарды да 
қолдандық. EEGERU-мен бірге біз 
қазақ халық аспаптарының дыбы-
сын британдық аудиторияға, əсіресе 
дəстүрлі музыкаға деген үлкен 
құштарлығы бар Шотландияға 
жеткізетінімізге қуаныштымын», 
дейді шотланд композиторы Клэр 
Джонстон.

EEGERU заманауи музы ка  
ансамблі 2015 жылы С. Бəй те ре-
ков тің бастамасымен құрылған. 
EEGERU əртүрлі елдің же тек-
ші композиторларымен бір лесе 
жұмыс істейді. Ұжымның ірі 
халықаралық жобаларының қата-
рын да Nauryz XXI (2016, 2018) 
жəне EEGERU Connect. Made in 
Germany (2019) заманауи музыка 
фес ти вальдері, Beethoven. Mute 
музы калық-театрлық қойылымы 
(2020), «Музыка Осуществления 
41» жобасы (2022) бар. Ансамбль 
халық аралық ұйымдармен (Қазақ-
стан Гете институты, Британ Ке-
ңесі, Целинный) сəтті жұмыс 
жүр гізіп келеді. Ал Drake Music 
Scotland – мүмкіндігі шектеулі 
жан дарға музыка жазуға мүмкіндік 
бере тін Шотландияның жетекші 
өнер ұйымы. Оның инклюзивті 

музы калық технологиялар жəне 
оқытудың арнайы əдістері сала сын-
дағы тəжірибесі барлық жас та ғы 
шектеулі мүмкіндіктері бар адам-
дар ға өз бетінше ойнауға, үйренуге 
жəне музыка жазуға көмектеседі. 
Drake Music-тің көрнекті жоба-
ларына мыналар жатады: Digital 
Orchestra – Шотландиядағы ал-
ғаш қы мүмкіндігі шектеулі жас-
тар оркестрі, арнайы жəне жалпы 
білім беретін мектептерге арналған 
бас ты білім беру бағдарламасы; 
Figurenotes ноталарды оқыту жүйе-
сін енгізу.

«Дара» қайырымдылық қо-
ры  жетім балалар мен білім алу да  
ерекше қажеттіліктері бар бала-
лар дың өмір сүру жағдайларын 
жақ сартуға, əлеуметтендіруге жəне 
даму мүмкіндіктерін кеңейтуге 
бағытталған жобаларды іске асы-
рады. Қордың жобалары бала-
ларды оқыту, шығармашылық 
дағдыларын дамыту, оңалту 
жəне мамандық алу үшін қолдау 
көрсету сияқты маңызды салаларға 
бағытталған. 15 жыл ішінде Қор 
40 мыңнан астам балаға көмектесіп, 
140-тан астам мемлекеттік жəне 
қоғамдық ұйымдарды қолдады, 30-
дан астам жобаны жүзеге асырды.

Шотландиядағы қылқобыз үні
БАЙҚАУ

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Еліміздің EEGERU заманауи музыка ансамблі әлемдегі ең ірі 
�нер фестивалі – Edinburgh Festival Fringe-де �нер к�рсетуге 
шақырылды. 
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
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Цифрлық даму, инновациялар және аэроғарыш 	неркәсібі 
министрлігінің бастамасымен Astana Hub және жергілікті 
ақтарушы органдардың қолдауымен жыл басынан бері 
Қазақстанның 9 	ңірінде IT Hub ашылды. Олардың қатарында 
Aqtobe IT Hub та бар. 
–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Абай АЙМАҒАМБЕТ,
«Egemen Qazaqstan»

Цифрлық даму, инновация-
лар жəне аэроғарыш өнеркəсібі 
министрлігі, «Қазақтелеком» 
АҚ жəне ұялы байланыс опера-
торларының өкілдері еліміз де 
ұялы байланыстың қолже тім-
ділігі мен сапасына қатысты мə-
селелерді талқылау барысын да 
осындай деректерді келтірді. 
Қа зіргі уақытта байланыс опера-
тор ларының жұмысы қосымша 
құрылғылар орнатуға жəне қа-
зіргі жабдықтарды жаңғыртуға, 
сондай-ақ өңірлерде ұялы бай-
ланысты дамытуға бағытталған. 

Цифрлық даму, инновация-
лар жəне аэроғарыш өнеркəсібі 
вице-министрі Асхат Оразбектің 
айтуынша, Астанада қосымша 
құрылғылар орнатуды қажет 
ететін 600-ден аса орын бар. 
Оның 39-ы бойынша мəселе 
шешілді. Тиісті жұмыстар өңір-
лер де де жүргізіліп жатыр. 
Бұдан басқа, салалық ведомство 
əкімдіктермен, ұялы оператор-
лармен бірлесіп жол картасына 
қол қояды. Алдағы бес жылда 
5G желісі бойынша 3 мыңнан аса 
базалық станса құрылуға тиіс. 
Бұл – 5G бойынша өткізілген аук-
циондардың нəтижесі. 

– Биыл біз республиканың үш 
қаласында 5G желісін құрамыз. 
Қазіргі кезде 200-ден аса база-
лық станса Астана, Алматы, 
Шымкент, Түркістан жəне тағы 
басқа қалаларда құрылған, – деді 
«Кселл» АҚ басқарма төрағасы 
Асхат Өзбеков.

«Beeline Қазақстанның» бас 
атқарушы директоры Евгений 
Настрадин 250 жəне одан артық 
халқы бар елді мекендердің 
барлығында келесі жылдың 
соңына дейін үш ұялы байла-
ныс операторы болатынын жəне 
клиенттер өз таңдауын жасайты-
нын жеткізді. «Біз 6 облыспен 
250-ден аз адам тұратын елді 
мекендерге мобильді интернетті 
қалай тартуға болатыны тура-
лы жол картасына қол қойдық. 
Бұл қиын, əрине. Дегенмен 
мемлекеттік бағдарламалар бізді 
жақсы ынталандырып отыр», 
деді ол.

Сонымен қатар ол былтыр 
ком пания тұрғындардың келіс-
пеу  шілігіне байланысты үйлер 
мен ғимараттардың шатырлары-
нан 300 базалық стансаны бөл-
шектеуге мəжбүр болғанын да 
айтты. 

«Мобайл Телеком-Сервис 
(Tele2/Altel)» компаниясы был-
тыр аукционда жеңіске жетіп, 
5G технологиясын орнатуға мүм-
кіндік алды. Бірінші кезекте бұл 
өсіп келе жатқан трафикті тиімді 
өңдеуге жол ашпақ. «Адамдарда 
трафиктің сапасына қатысты 
проблемалар болмас үшін жаңа 
технологияларды енгізу қажет. 
Бұл тұрғыда ең əлеуеттісі – 5G. 
Бүгінгі таңда 5G желілерін пай-
далана алатын клиенттер саны  
шамамен 15 пайызды құрайды. 
Бұл көрсеткіш ай сайын өседі», 
дейді «Мобайл Телеком-Сервис 
(Tele2/Altel)» бас директоры 
Сергей Коньков. 

Өз кезегінде «Кселл» АҚ бас-
қарма төрағасы Асхат Өзбеков 
мемлекет тарапынан рұқсат беру 
рəсімдерін жеңілдету, ал қоғам 
тарапынан мобильді байланыс-
ты бірінші қажеттілік құралы 
ретінде түсініп, қабылдау бойын-
ша қолдаудың болғаны маңызды 
екенін атап өтті.

Телекоммуникация ин дус-
трия сының өкілдері ғима рат -
тарды жаңа инфрақұры лым-
мен жаб дықтау қалалардың ин-
фра құрылым дық кодына ай-
на луға тиіс деп санайды. «Қа-
зақ теле ком» АҚ инновациялар 
жөніндегі бас директоры Нұрлан 
Мейірманов компанияның бү-
гінде 1 700 мың абонентке қыз-
мет көрсететінін атап өтті. Оның 
ай туынша, оптикалық желіде 1 
абонент секундына шамамен  3,7 
ТБ тұтынады. Яғни бір клиенттің 
трафигі айына 300 ГБ-тан асады. 
Еуропада бұл көр сеткіш шама-
мен 270 ГБ-ты, АҚШ-та 580 ГБ-
ты құрайды. Жал пы, елімізде 
тұтыну нормалары өте жоғары. 
Ком пания жаңа желілерді, атап 
айт қанда, ұялы байланысты да-
мыту үстінде. «Жиілік сызы-
ғы мен жоғары қозғалыс, яғни 
мил лиметрлік диа пазонға көшу 
ұялы байланыс операторларын 
үй-жайларға көшуге мəжбүр ете-
тінін түсіну керек. Ал бұл ауқым-
ды жұмыс», дейді ол.

Оның пікірінше, реттеушінің 
ғана емес, басқа да мемлекеттік 
органдардың күш-жігері қажет. 
«Олар да атсалысып, стандарт-
тар мен нормаларды қайта қараса 
дұрыс болады. Тиісінше, барлық 
жаңа ғимарат, құрылыс жаңа 
инфрақұрылыммен жабдық-
талуға тиіс. Бұл қалалардың ин-
фра құрылымдық кодына айна-
луы керек», деді Н.Мейірманов.

Вице-министр Асхат Оразбек-
тің айтуынша, ведомство бизнес 
жəне əкімшілік ғимараттар ие-
лерінің ұялы байланыс опера-
торларына кіріп, жабдықтарды 
орнатуға, сондай-ақ осындай 
ғимараттардың ішінде сапалы 
байланысы бар сымсыз желілерді 
тартуға мүмкіндік беру міндетін 
заңнамалық тұрғыдан бекітуге 
бастамашылық жасайды.

– Мамыр айында «Тұрғын 
үй қатынастары туралы» заңға 
түзетулер енгізілді. Оған сəйкес 
базалық стансаларды орнату 
үшін тұрғындардың 50 пайы-
зы қолдауға тиіс. Бұған дейін 
тұрғындардың 70 пайызының 
келісімі қажет болатын. Сондай-
ақ біз телекоммуникациялық 
жабдық орнату туралы шешім 
қабылдауды үйдің кеңесіне тап-
сыру бойынша қосымша түзету-
лер енгіздік. Бұлар Мəжілістің 
қарауында, – деді Цифрлық даму, 
инновациялар жəне аэроғарыш 
өнеркəсібі министрлігі Телеком-
му никация комитетінің төрағасы 
Ержан Мейрамов. 

Министрлік 5G желісін сату 
аукционының нəтижесінде жаңа 
оператор пайда болуы мүм кін 
екенін де мəлімдеді. Коми тет 
төрағасының айтуынша, ведом-
ствоның жалпы реттеуші ретін-
дегі басты мақсаты – бəсе ке-
лес тік орнату жəне оны одан 
əрі дамыту. «Осыған байланыс-
ты екі мəселені айтып кеткен 
жөн. Біріншіден, Үкіметтің «Қа-
зақтелекомның» ішінен екі мо-
биль ді оператордың біреуін 
шығару туралы нақты тапсыр-
масы бар. Қазіргі таңда инвес-
торлармен жұмыстар жалғасып 
жатыр», деді Е.Мейрамов.

Сонымен қатар жыл соңына 
дейін осы 5G желісін сату мақ-
сатында тағы да аукцион ұйым-
дастыру жоспарланып отыр-
ғанын, егер сол жақта басқа бір 
инвестор жеңіп алса, жаңа бір 
байланыс операторының пай-
да болуы əбден мүмкін екенін 
айтты.

Фархат ҚАЙРАТҰЛЫ,
«Egemen Qazaqstan»

Жуырда Ақтөбе облысы на  
ісса пармен барған Пре мьер-
министр Əлихан Смайы лов қа 
өңірдегі ақпарат тық  техноло-
гиялар мен инновация лар ды 
дамытуда маңыз ды рөл ат  қа-
ратын өңірлік Aqtobe  IT Hub 
таныстырылды. Үкі мет бас-
шысы айтқандай, əрбір қалада 
қалалық жəне ауыл жас тарының 

цифрлық техноло гия ларда бі-
лім алуға жəне қабілет терін 
дамытуға мүмкіндік беретін ІТ-
индустрияны дамыту орталығы 
болуы керек. Өйткені бұлар 
болашақта экономикамызды 
цифрландырудың негізі болуға 
тиіс. Цифрлық технологиялар-
сыз одан əрі даму мүмкін емес.

Премьер-министр цифрлық 
технологиялар саласын дамыту 
үшін ел астанасында салықтық 
жеңілдіктерді қарастыратын 

жəне əкімшілік рəсімдердің бар-
лығын жеңілдететін халық ара-
лық IT-хаб құрылғанын атап 
өтті. «Қазір нəтижесін көріп  
отырмыз. Былтырғы жыл дың 
қо рытындысы бойынша IT өнім-
дері мен қызметтері есебінен 
экспорт 300 млн доллардан аса 
со маны құрады. Биыл бұл сома 
500 млн долларды құ рап отыр. 
Екі-үш жыл дың ішін де 1 млрд 
долларға жетеді деп кү тілуде. 
Сондықтан бұл тə жіри бені та-
рату маңызды», деді ол.

Цифрлық даму, инновация-
лар жəне аэроғарыш өнеркəсібі 
министрі Бағдат Мусиннің ай-
туынша, өңірлердің жұмыс 
тəжірибесі қазірден оң нəтиже 
көрсет іп  отыр .  Мəселен , 

хабтарда идеялары мен стар-
таптары бар жас жəне талант-
ты кəсіпкерлер ерте кезеңде 
тəрбиеленеді. Олар оқудан кейін 
Astana Hub-тың өзінде одан əрі 
өсуге, масштабтауға жəне ак-
селерациядан өтуге, сондай-ақ 
шетелдегі əріптестік бизнес-
бағдарламаларға қатысуға мүм-
кіндік алады.

Өңірлік хабтар инновация-
лық жобаларды дамытумен, 
IT-саласы кадрларын даярлау-
мен жəне оқытумен айналыса-
ды. Сондай-ақ қызығушы лық 
білдірген жандар бас қоса-
тын стартаптардың, инвес тор-
лардың, менторлардың жер гі-
лікті IT-қауымдастығын құрай-
ды. Инкубациялық кезеңде стар-
тап-жобаларды əзірлеу кезін де 
кəсіпкерлікке оқыту, инвес ти-
циялар тартуға көмектесу, қар-
жылық есеп жүргізу жəне PR-
қол дау жүзеге асырылады.

– Өңірлік IT-хабтарды да-
мыту – Astana Hub-тың басты 
міндеттерінің бірі. Біз биыл 
ел бойынша 14 өңірлік IT-
хаб ашуды мақсат етіп отыр-
мыз. Бүгінгі таңда Aqtobe IT 
Hub-тан бөлек 8 өңірлік хаб 
табысты жұмыс істеп жатыр. 
Олардың қатарында Abai IT 
Valley, Kyzylorda Hub, Digital 
Jetisu, Zhambyl Hub, Oskemen 
IT Hub, Jaiq Hub, Turkistan 
IT Hub жəне Qostanai IT Hub 
бар, – дейді Astana Hub-тың 
басқарушы директоры Алина 
Əбдірахманова.

Эльвира СЕРІКҚЫЗЫ,
«Egemen Qazaqstan» 

Оқу үдерісін басқаруды 
цифр  ландыру мақсатында рес-
пуб лика бойынша 7 мың мек-
тепте электронды журналдар 
мен күнделіктерді жүргізу, үй 
тапсырмаларын беру, баға лау, 
жоспар жасау жəне қашық тан 
оқыту үшін негізгі сервис тер-
ді қамтитын білім беру плат-
формалары (Kundelik, Bilimal, 
EDUS) енгізілді. Мұнымен қоса 
мобильді қосымшалар, ана-
литикалық бақылау тақталары, 
ас мəзірі жəне онлайн біліктілікті 
арттыру курстары сияқты қо-
сым  ша қызметтер бар.

Электронды оқулықтарды 
енгізуде балалардың мектеп 
пəн дерін оқуға деген қызығу шы-
лығын арттыру үшін виртуалды 
зертханалар мен геймификация 
элементтері цифрлық маз-
мұн мен үйлестіріліп отыр. 
Цифрлық оқулықтармен қатар 
мектептерде мультимедиялық 
мазмұны бар қосымша оқу 
материалы ретінде цифрлық 
білім беру ресурстары белсенді 
қолданылатын болады. Бүгінде 
50 мыңнан астам цифр лық білім 
беру ресурсы құрылды. 

Осы ретте оқу үдерісі интер -
ак тивті, заманауи білім беру 
технологияларын қолдана оты-
рып құрылуы керектігін айт-
қан Үкімет басшысы Əлихан 
Смайы лов бұл өз кезегінде 
қала мен ауыл оқушыларының 
арасындағы білім сапасының 
алшақтығын қысқартуға ықпал 
етуге тиіс екенін ескерткенін 
білеміз. Цифрлық технология-
лар шалғайдағы шағын мек-
теп терде де оқытудың инно-
ва циялық əдістерін енгізуге 
м ү м  к і н д і к  б е р е д і .  О қ у 

мате  риал  дарын цифрлық фор-
матқа көшіру, мектептерді 
интерактивті жабдықтармен 
қам  тамасыз ету, заманауи 
білім беру технологияларын 
енгізу жөніндегі  шаралар 
Цифр лық даму, инновациялар 
жəне аэроғарыш өнеркəсібі 
министрлігінің өңір əкім дік-
терімен бірлесіп, мек тептердегі 
интернет жыл дам ды ғын арт-
ты ру, мектептерді талшықты-
оптикалық, жергі лікті жəне 
сымсыз желілермен қам тамасыз 
ету жөнінде шаралары мен 
жалғасын табуға тиіс. 

Электронды оқулықтарды 
енгізудің қанатқақты жобасына 
еліміздің 6 өңірінен 12 мек теп тің 
3, 6 жəне 8-сынып оқушылары 
қатысқаны бел гілі. 2018-2019 оқу 
жылынан бас тап жаңартылған 
білім беру мазмұны аясында жаңа 
оқулықтар енгізіліп, бұл жоба 
кең жолақты интернет жылдам 
жұмыс істейтін аймақтарда іске 
асқан болатын. Өңірлерде баспа 
өкілдері жергілікті басшылармен 
кездесіп, балаларды электронды 
оқу лықтармен қамту үшін 

мек тептерде қандай жағдай 
жасау керектігі айтылған еді. 
Осы орайда пəн мұғалімдері 
тара пынан электронды оқулық-
тар ды жетілдіру, қажетті мате-
риал дарды енгізу мəселесі де 
қамтылған-ды. 

Алайда қазіргі кезде кең 
жолақты интернет қолжетімсіз 
аймақтарда оқыту мəселесі қалай 
жүзеге асатыны алаңдатады. 
Мұнымен қоса Оқу-ағарту ми-
нис трлігі осы оқу жылында оқу-
шыларды толықтай электронды 
оқулықтармен қамтамасыз етуге 
басымдық бергенімен, цифрлық 
оқу құралдарын оқу үрдісіне 
енгізуге қатысты пікірлер екіге 
жарылып тұр. Бұған дейін ата-
аналардың басым көпшілігі 
дəстүрлі оқулықтардың салмағы 
бала денсаулығына кері əсер 
етіп жатқанын айтып келген 
болса, ендігі кезекте электронды 
оқулықтардың да бала ағзасына 
кері əсері туралы да пікірлер 
айтылып жатыр. Осы орайда ата-
аналар мен сарапшылар цифрлық 
құралдардың балалардың ден-
сау лы ғы мен психикалық жағ-
дайына зиян екенін, телефон 
мен планшеттерге тəуелділіктің 
күннен-күнге артып келе жат қа-
нын айтып дабыл қағып отыр. 
Телефон, планшет экранының 
ж а р ы ғ ы  б а л а л а р д ы ң  д е р 
кезін де ұйықтауына, дұрыс 

тамақ   тан бауына, білім алу 
ба рысына да кері əсері бар 
екеніне меди ци налық тұрғыдан 
да дəлелдер жеткілікті.

Десек те заман көшіне ілесу, 
цифрлық дəуірдің игіліктерін 
игеруде мектеп оқушыларының 
шет қалмауы маңызды. Элек-
трон ды оқулықтарды енгізу ба ла-
лардың ізденісіне мол мүмкіндік 
бере отырып, мультимедиялық 
құралдарды пайдалану, қосымша 
ақпарат іздеу тетіктері де осы 
оқулықтардың артықшылығына 
жатады. Бүгінде Оңтүстік Корея, 
Ресей, Сингапур, Финляндия, 
Эстония, Бразилия, Венгрия 
сияқты елдер электронды оқу-
лықтарды енгізудегі тəжіри бе-
сімен ерекшеленіп отырғанын 
ескеру қажет. Ақпараттық ғасыр 
бүгінгі оқушы, ертеңгі болашақ 
маман ие ле рінің цифрландыру 
тетік те рін мейлінше меңгеруіне 
ық пал етеді. Бұл заман талабы. 
Осы орайда мамандар электрон-
ды оқулықтарды меңгерудің жа-
ғымды тұстарына басымдық бере 
отырып, оның бала денсаулығына 
кері əсерін болдырмау жағына 
да назар аудырылатынын айта-
ды. Өйткені психикасы əлі то-
лық  қалыптаспаған бас та у ыш  
сынып оқушылары үшін цифр-
лы құралдарды пайда лану дың 
салдары ауыр болуы мүм кін. 
Дегенмен де кəсіби ма мандар 
оның алдын алып, элек тронды 
оқулықтарды қажет бол ған 
жағдайда дəстүрлі оқу лық-
тармен алмастыру, оқу бары-
сын да түрлі əдіс-тəсілді қол-
да ну мүмкіншілігінің де зор 
екенін, бұл бағытта жаңа заман 
кадрларын даярлауға да мəн 
беру қажет. Осы ретте заманауи 
элек тронды технологияларды 
бала лардың білім алуы мен са-
ла  мат ты өмір салты жолында 
тиім ді пайдаланудың нақты 
жүйе сін қалыптастыру уақыт 
талабынан туындап отыр. Бұл 
бағытта мектеп пен отбасы 
үшін ор тақ талаптардың бір ізге 
түсіп, жүйеленгені абзал, дейді 
мамандар.

Байланыс сапасы 
жақсарады

–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––– 
4G байланыс буыны қазір ел азаматтарының 85 пайызы 
үшін қолжетімді болып тұр. Ол дәстүрлі байланыстан 	зге 
цифрлық банкингтің лайықты деңгейде жұмыс істеуі үшін және 
мемлекеттік цифрлық қызметтерді пайдалану үшін қолжетімді. 
Ал байланыстың бесінші буыны – 5G желісін азаматтардың 15 
пайызы тұтынып отыр. 
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Ақтөбедегі IT Hub

Дәстүрлі оқулықты электронды 
құрал алмастырады  

–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Биылғы оқу жылында мектептерді толықтай электронды 
оқулықпен қамтамасыз ету жоспарланып отыр. Қазіргі кезде 
оқулықтардың 80 пайызға жуығы цифрлық форматқа ауысты-
рылып, мемлекеттік сараптамадан 	ткен. Еліміздегі электрон-
ды оқулықтарды әзірлеу ісімен 11 баспа айналысып жатыр.
–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
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Хабарландыру
«Билдинг компани» ЖШС «Астана қ., «Алматы» ауданы, Ж.Нəжіме де нов 

көшесінің ауданында орналасқан «Кіріктірілген үй-жайлары мен автотұрағы 
бар көпфункционалды тұрғын үй кешені» ҚОƏБ жобасы бо йынша бірыңғай 
экологиялық порталда 2023 жылғы 21 тамыздан бастап 2023 жылғы 11 қыркүйекке 
дейін қоғамдық талқылау өткізілетіні туралы хабарлайды.

Ескертулер мен ұсыныстар Бірыңғай Экологиялық Порталдың сайтында 
қабылданады

Бастамашы: «Билдинг компани» ЖШС
Бас жобалаушы: «KORO project» ЖШС, bbt2030@mail.ru, тел.: 8(7172) 68 85 19.
Жобалық құжаттама орналасқан жергілікті атқарушы органның интернет-

ресурсының мекенжайы: ecoportal.kz.
Құжаттаманы əзірлеуші: «Эко Каспан» ЖШС.

Егер сіз «Egemen Qazaqstan» газетіне жарнама 

бергіңіз келсе, мына телефондарға хабарласыңыз:

Астана 37-64-48, 37-60-49. 

Электронды пошта: advert@egemen.kz, egemen_adv@mail.ru

Алматы 273-74-39, ф. 273-07-87. 

Электронды пошта: adv@egemen.kz

Объявление
ТОО «Билдинг компани» уведомляет о проведении публичных обсужде-

нии на едином экологическом портале по проекту ОВОС «МЖК со встроенны-
ми помещениями и паркингом, адрес: г.Астана, район «Алматы», район улицы 
Ж.Нəжімеденов», которое состоится с 21 августа 2023 года по 11 сентября 2023 
года.

Замечания и предложения принимаются на сайте Единого Экологи чес-
кого Портала

Инициатор: ТОО «Билдинг компани»
Генеральный проектировщик: ТОО «KORO project», bbt2030@mail.ru, тел.: 

8(7172) 688519.
Адрес интернет-ресурса местного исполнительного органа, где размещена до-

кументация по проекту: ecoportal.kz.
Разработчик документации: ТОО «Эко Каспан».

ХАБАРЛАНДЫРУ
Кербұлақ аудандық тұрғын үй-коммуналдық шаруа шылығы, жо-

лаушылар көлігі, автомобиль жолдары жəне тұрғын үй инспекциясы 
бөлімі Сарыөзек ауылында жолаушылар мен багажды тұрақты тасы-
малдау маршруттарына автомобиль тасымалдарының қызмет көрсету 
құқығына арналған конкурс өтетінін хабарлайды.

Конкурстық өтінімдерді қабылдаудың басталу күні: 14.08.2023 жылғы 
сағат 09.00.

Конкурстық өтінімдерді қабылдаудың аяқталу күні: 28.08.2023 жылғы 
сағат 18.30.

Өтінімдерді қабылдау орны: Жетісу облысы, Кербұлақ ауданы, 
Б.Момышұлы көшесі, №10, №2.

Конкурстық комиссияның хатшысы: Нұрлыбаев Н.Н.
Байланыс телефоны: 8 747 377 48 81.
E-mail: kerb_zhkx@mail.ru

Товарищество с ограниченной ответственностью «Void Spirit»,
БИН «210140025903» (адрес регистрации г. Алматы, Ауэзовский район, 

ул.Сулейменова, дом 24а, кв. 51), сообщает о своей ликвидации.  Претензии 
принимаются в течение двух месяцев со дня опубликования настоящего объяв-
ле ния по адресу г.Астана, район Есиль, ул.Г.Алиева, дом 1, НП1.

Телефон + 7 777 109 69 86.      

Товарищество с ограниченной ответственностью «Orchid lab»,
БИН «220540041199» (адрес регистрации г.Астана, район Есиль, пр. 

Мангилик Ел, дом 17, кв. 394), сообщает о своей ликвидации. Претензии при-
нимаются в течение двух месяцев со дня опубликования настоящего объявле-
ния по адресу г.Астана, район Есиль, ул.Г.Алиева, дом 1, НП1.

Телефон + 7 777 109 69 86. 

Основным предметом деятельности является 
предоставление образовательных услуг в сфе-
ре высшего, послевузовского, технического и 
профессионального, пос ле среднего и дополни-
тельного образования.

Целью деятельности является создание необ-
ходимых условий для получения качественного 
образования, обучения и преподавания, направ-
ленных на формирование, развитие и профес-
сиональное становление личности на основе 
национальных и общечеловеческих ценностей, 
достижений науки и практики, а также для раз-
вития научного потенциала и коммерциализа-
ции разработок.

Требования к участникам конкурса: 
1) наличие высшего и послевузовского об-

разования;
2) наличие стажа работы не менее 3 лет на 

руководящих должностях в организациях об-
разования и (или) в уполномоченных органах 
в соответствующих сферах и (или) наличие 
ученой степени (кандидат наук, доктор наук), 
либо доктора PhD.

Не может принимать участие в конкурсе 
лицо:

1) моложе двадцати пяти лет;
2) ранее совершившее коррупционное право-

нарушение;
3) имеющее непогашенную или неснятую 

судимость;
4) состоявшее на учете в медицинских специ-

альных учреждениях;
5) иные случаи, предусмотренные законода-

тельством Республики Казахстан.
Для участия в конкурсе в уполномоченный 

орган предоставляются следующие документы 
на бумажном и электронном носителе:

1) заявление по форме согласно приложению;

2) копия документа, удостоверяющего лич-
ность участника конкурса;

3) послужной список участника конкурса с 
цветной фотографией размером 3х4 по форме 
согласно приложению;

4) программа развития высшего учебного 
заведения;

5) копии документов об образовании и при-
ложений к ним с представлением оригиналов 
для сверки:

- к копиям документов об образовании, по-
лученным гражданами Республики Казахстан в 
зарубежных организациях образования прила-
гаются копии удостоверений о признании или 
нострификации данных документов об образо-
вании, выданных уполномоченным органом в 
сфере образования, за исключением документов 
об образовании, выданных зарубежными выс-
шими учебными заведениями, научными цен-
трами и лабораториями гражданам Республики 
Казахстан – обладателям международной сти-
пендии «Болашак», а также подпадающих под 
действие международного договора (соглаше-
ния) о взаимном признании и эквивалентности;

- к копиям документов об образовании, вы-
данных обладателям международной стипен-
дии «Болашак» прилагается копия справки 
о завершении обучения по международной 
стипендии Президента Республики Казахстан 
«Болашак», выданной акционерным обществом 
«Центр международных программ»;

- к копиям документов об образовании, под-
падающих под действие международного до-
говора (соглашения) о взаимном признании и 
эквивалентности прилагаются копии справок о 
признании данных документов об образовании, 
выданных уполномоченным органом в сфере 
образования;

6) копия документа, подтверждающего тру-
довую деятельность, удостоверенная кадровой 
службой по месту (действующему либо послед-
нему) работы;

7) медицинская справка о состоянии здоровья 
(врачебное профессионально-консультатив-
ное заключение) по форме №075/у, согласно 
формам первичной медицинской документа-
ции организаций здравоохранения, утверж-
денным приказом исполняющего обязанно-
сти Министра здравоохранения Республики 
Казахстан от 23 ноября 2010 года №907 (за-
регистрирован в Реестре государственной ре-
гистрации нормативных правовых актов за № 
6697), выданная не более чем за шесть месяцев 
до дня представления документов; 

8) справка с психоневрологической организа-
ции, выданной не более чем за один год до дня 
представления документов, в соответствии с 
законодательством о государственных услугах;

9) справка с наркологической организации, 
выданной не более чем за один год до дня пред-
ставления документов в соответствии с законо-
дательством о государственных услугах;

10) документ, подтверждающий отсутствие 
запрета на занятие должности в соответствии 
с уголовным законодательством.

 Прием документов для участия в конкурсе 
проводится в течение 10 (десяти) календарных 
дней со дня опубликования объявления.

 Дата и место проведения конкурса будут 
сообщены дополнительно. Вышеуказанные 
документы в установленные сроки необходи-
мо представить в Комитет высшего и после-
вузовского образования Министерства науки 
и высшего образования Республики Казахстан 
(каб. 643), телефон: 8 (7172) 74-24-26; email: 
m.tursumbaeva@sci.gov.kz

Қызметінің негізгі мəні – жоғары жəне жоғары 
оқу орнынан кейінгі білім беру бағдарламаларын 
іске асыру, іргелі ғылыми жəне қолданбалы 
зерттеулерді жүзеге асыру.

Қызметтің мақсаты – ұлттық жəне жал-
пы  адам заттық құндылықтар, ғылым мен 
практика жетістіктері негізінде жеке тұл-
ғаны қалыптастыруға, дамытуға жəне кəсіби 
қалыптастыруға бағытталған сапалы білім 
алу, оқыту жəне білім беру, сондай-ақ 
ғылыми əлеуетті дамыту жəне əзірлемелерді 
коммерция ландыру үшін қажетті жағдайлар 
жасау.

Конкурсқа қатысушыларға қойылатын та-
лаптар: 

1) жоғары жəне жоғары оқу орнынан кейінгі 
білімі болуы;

2) тиісті салалардың уəкілетті органдарын-
да жəне (немесе) білім беру мекемелеріндегі 
басшылық қызметте 3 жылдан кем емес жұмыс 
өтілі жəне (немесе) ғылыми атағының болуы 
(ғылым кандидаты, ғылым докторы), немесе 
PhD докторы.

Конкурсқа мынадай тұлғалар қатыса алмайды: 
1) жиырма бес жасқа толмаған;
2) бұрын сыбайлас жемқорлық құқық   бұзу-

шы  лық жасаған;
3) белгіленген тəртіппен өтелмеген немесе 

алынбаған соттылығы бар;
4) медициналық арнайы мекемелерде есепте 

тұрғандар;
5) Қазақстан Республикасының заңнамасында 

көзделген басқа да жағдайлар.
Конкурсқа қатысу үшін уəкілетті органға 

қағаз жəне электрондық тасымалдағышта келесі 
құжаттар ұсынылады:

1) Қосымшаға сəйкес үлгідегі өтініш;

2) конкурсқа қатысушының жеке басын рас-
тайтын құжаттың көшірмесі;

3) конкурсқа қатысушының 3х4 мөлшердегі 
түрлі-түсті суретімен қоса қосымшаға сəйкес 
үлгіде қызмет тізімі;

4) жоғары оқу орнын дамыту бағдарламасы;
5) білім туралы құжаттар мен олардың 

қосымшаларының көшірмелері, салыстыру үшін 
олардың түпнұсқаларын ұсыну арқылы: 

- Қазақстан Республикасының азаматта-
ры – «Болашақ» халықаралық стипендия-
сы иегерлеріне шетелдік жоғары оқу орын-
дары, ғылыми орталықтар жəне зертхана-
лар берген, сонымен қатар өзара мойындау 
жəне эквиваленттілік туралы халықаралық 
шарттардың (келісімдердің) қолдану аясына 
жататын білім туралы құжаттарды қоспағанда, 
Қазақстан Республикасының азаматтары 
шетелдік білім беру мекемелерінен алған білім 
туралы құжаттардың көшірмелеріне білім беру 
саласындағы уəкілетті орган берген білім тура-
лы осы құжаттарды нострификациялау немесе 
мойындау туралы куəліктердің көшірмесі қоса 
тіркеледі;

- «Болашақ» халықаралық стипендиясының 
иегерлерлеріне берілген білім туралы құжат-
тардың көшірмелеріне «Халықаралық бағ-
дарламалар орталығы» акционерлік қоғамы 
берген Қазақстан Республикасы Президентінің 
«Болашақ» халықаралық стипендиясы бо-
йынша оқуын аяқтағаны туралы анықтаманың 
көшірмесі қоса тіркеледі;

- өзара мойындау жəне эквиваленттілік тура-
лы халықаралық шарттардың (келісімдердің) 
қолдану аясына жататын білім туралы  
құжаттардың көшірмелеріне білім беру 
саласындағы уəкілетті орган берген осы 

білім беру құжаттарын мойындау туралы 
анықтаманың көшірмелері қоса тіркеледі; 

6) жұмыс орны бойынша (қазіргі немесе 
соңғы) кадрлық қызмет куəландырған еңбек 
жолын растайтын құжаттың көшірмесі;

7) Қазақстан Республикасы Денсаулық сақтау 
министрінің міндетін атқарушының 2010 жылғы 
23 қарашадағы № 907 бұйрығымен бекітілген 
денсаулық сақтау ұйымдарының бастапқы 
медициналық құжаттамаларының үлгілеріне 
(Нормативтік құқықтық актілердің мемлекеттік 
тізілімінде № 6697 болып тіркелген) сəйкес, 
құжаттарды ұсынған күнге дейін алты ай ішінде 
берілген денсаулығы туралы №75/е үлгі бойын-
ша медициналық анықтама (дəрігерлік кəсіби-
консультациялық қорытынды);

8) мемлекеттік қызмет туралы заңнамаға 
сəйкес, құжаттарды ұсынған күнге дейін бір жыл 
ішінде берілген психоневрологиялық ұйымның 
анықтамасы;

9) мемлекеттік қызмет туралы заңнамаға 
сəйкес, құжаттарды ұсынған күнге дейін бір 
жыл ішінде берілген наркологиялық ұйымның 
анықтамасы;

10) қылмыстық заңнамаға сəйкес, қызметке орна-
ласуға тыйым салынбағандығын растайтын  құжат.

Конкурсқа қатысу үшін құжаттарды қабылдау 
хабарландыру жарияланған күннен бастап 
10 (он) күнтізбелік күн ішінде жүргізіледі.

Байқаудың өтетін күні мен орны қосымша 
хабарланатын болады. Жоғарыда көрсетілген 
құжаттарды белгіленген мерзімде Қазақстан 
Республикасы Ғылым жəне жоғары білім 
министрлігінің Жоғары жəне жоғары оқу ор-
нынан кейінгі білім комитетіне (каб. 643) тап-
сыру қажет, телефоны: 8 (7172) 74-24-26; email: 
m.tursumbaeva@sci.gov.kz

«Абай атындағы Қазақ ұлттық педагогикалық университеті» коммерциялық емес акционерлік қоғамының Директорлар кеңесі, 050010, 
Алматы қаласы, Достық даңғылы, 13, «Абай атындағы Қазақ ұлттық педагогикалық университеті» коммерциялық емес акционерлік 

қоғамының басқарма төрағасы – ректоры бос лауазымдық орнына конкурс жариялайды. Қоғамның орналасқан мекенжайы: 
Алматы қаласы, Достық даңғылы, 13.

Совет директоров некоммерческого акционерного общества «Казахский национальный педагогический университет имени Абая», 050010, город 
Алматы, прос пект Достык, 13, объявляет конкурс на занятие вакантной должности председателя правления – ректора некоммерческого акционерного 

общества «Казахский национальный педагогический университет имени Абая», расположенного по адресу: город Алматы, проспект Достык, 13.

�ли БИТ�РЕ, 
«Egemen Qazaqstan»

Бір доп айырмашылығы 
жетер ме екен?

Кейінгі жылдары Еурокубок ойындары-
на  тұрақты қатыса бастаған «Тобыл» 
мен «Дерри Сити» осы турнирдің екін ші  
 кезеңінде үлкен сенсация жасап, жа рыс -
тың үшінші айналымына жолдама ал ды.  
Қостанайлық ұжым екінші кезеңде Швей-
ца рияның атақты «Базель» командасын екі 
ойынның қорытындысы бойынша 4:3 есе -
бімен жарыс жолынан ығыстырса, «Дер ри  
Сити» біздің жанкүйерлерге жақ сы  та ныс 
Финляндияның КуПС клубынан  ба сым 
түсті. Өз алаңындағы бірінші ойын  да 2:1 
есебімен жеңіске жетсе, сырт алаң да ғы 
кездесуде 3:3 нəтижесімен тең ойна ды. 
Естеріңізде болса, 2021-22 жылғы Кон фе-
рен ция лигасының үшінші кезеңінде КуПС 
елор даның «Астана» командасын екі ойын-
да 5:4 (1:1, 4:3) есебімен тізе бүктірген еді. 

Осылайша, футбол мамандарының на-
зарын өздеріне аударған екі клуб ара сын-
дағы ойын көпшілік күткендей тартысты 
өтті. Бірінші таймның алғашқы бөлігінде 
қонақ команданың ірі денелі футболшы-
лары біздің қақпаға жарытып шабуыл 
ұйымдастырмаса да, «Тобыл» ойыншыла-
рын жиі тəртіп бұзуға итермелеумен бол-
ды. Ирландиялықтардың дөрекі ойынына 
біздің жігіттер де дəл солай жауап береміз 
деп төреші тарапынан ескерту алып қалды. 
Алғашқы 45 минуттың ішінде үш футбол-
шымыз «сары қағазбен» жазаланды. Матч 
алдындағы баспасөз конференциясында 

«Тобылдың» бас бапкері Милич Чурчич 
дəл осы жағдайды ескеріп, ирландиялық 
футболшылардың айласына түсіп қалмау 
маңызды екенін, біз өз ойынымызды, олар 
өз ойындарын ойнауы керек деп айтқан еді. 
Бірақ «Тобыл» футболшылары көп жағдайда 
«Дерри Ситидің» құрығына түсіп қала берді. 

Екінші таймда ойын қарқыны біршама 
бəсеңдегенімен, қостанайлықтардың ша-
буылы бірінші таймға қарағанда, өткір 
бола бастады. Бəлкім, үзіліс уақытында 
Чур чич шəкірттеріне шабуылды аяқтау 
кезін дегі қателіктерін ескерткен болар. 
Мəсе лен, екінші 45 минутта «Тобыл» фут-
болшылары қарсыластардың қақпасына 
төрт соққы жасаса, соның үшеуі қақпаға 
дəл бағытталды. Оның біреуін голға ай-
нал  дыра алды. Ойынның 65-минутында 
«Тобыл» клубының тəрбиеленушісі əрі 
қорғаушысы Роман Асранқұлов сол қап-
тал дан ирландиялықтардың қорғанысын 
бұ зып-жарып, сол аяғымен əдемі гол соқ-
ты. «Дерри Ситидің» қақпашысы да, қор-
ғау шылары да бұл соққының алдында дəр-
мен сіздік танытты. Сөйтіп, 90 минут бойы 
«Тобылдың» шабуылшылары соға алмаған 
голды қорғаушы соғып, алғашқы ойында 
командасына басымдық сыйлады – 1:0.

Енді екі ұжым арасындағы қарымта 
матч 17 тамыз күні Солтүстік Ирландияда 
өтеді. «Дерри Ситидің» Еурокубоктағы 
биыл ғы ойындарының статистикасына  
қа райтын болсақ, олар сырт алаңдағы кез-
десулерге қарағанда, өз жеріндегі матч-
тарда тəуір ойнайды екен. Конференция 
лигасының алғашқы екі іріктеу кезеңінің 
өз алаңында өткен екі ойынында да олар 
қарсыластарынан басым түскен. Дегенмен 

«Тобыл» да сырт алаңда тəуір ойнайтынын 
өткен матчта көрсетті. Сондықтан қарымта 
кездесуде бізді қызықты матч күтіп тұр. 

Сырт алаңдағы тең ойын 
үміт сыйлайды

Румынияда матч өткізген «Ақтөбе» клу-
бы алғашқы ойында қолда тұрған жеңісінен 
айы рылып қалды. Дегенмен бірінші матч  -
тың сырт алаңда өткенін ескерсек, өз 
алаңында жеңіске жетудің мүмкіндігі көбі-
рек. 8 400 жанкүйерге арнап салынған 
Сфын ту-Георге қаласындағы «Сепси 
Арена» стадионындағы матчта екі ұжым 
да  əу бастан тең нəтижені көздеген сияқты.

Өйткені екі клуб та матч бойы жары-
тып шабуыл ұйымдастырған жоқ. Тек кез-
де судің соңында ғана алаң қожайындары 
есеп ті теңестірген соң шабуылдарын үде-
те түсті. Ал бірінші таймда екі клуб фут-
болшылары тек бір-бір мəрте ғана қа уіп ті 

жағдаймен көзге түсті. Ойынның 15-ми-
нутында Мариуш Стефанескудың қақ паға 
еніп бара жатқан допты Стас Пока тилов 
қолымен қақшып жіберсе, 28-ми  нуттағы 
Максим Самородовтың алыс бұрышқа теп-
кен добын «Сепси» қақ па шы сы қайтарды. 
Бірінші таймда бұдан бас қа  ауыз толтырып 
айтарлықтай шабуыл бол ған  жоқ.

Екінші таймның басында алаң қожа-
йын дары ойын тізгінін өз қолдарына алуға 
тырысып, допты жиі бақылауында ұстай 
бастады. Кездесудің 55-минутында Сте фа-
нес ку тағы да «Ақтөбе» қақпасына қарай 
ба ғыттаған жойқын соққысымен көзге түсті. 
Абырой болғанда Стас Покатилов өз ор-
нынан табылып, қауіптің бетін қайтарды. 
Ара да 10 минут өткенде жерлестеріміз бұл 
ша буылдың қарымтасын қайтарып қана 
қоймай, «Сепси» қақпасына гол соғып, 
ойынның есебін ашты. 65-минутта Максим 
Са мородовтың бұрыштамадан əуелете 

кө терген добына бірінші Элдер Сантана же-
тіп,  басымен қақпаға дəл соққы жасады – 1:0. 

Гол өткізіп алған соң алаң қожайындары 
есепті теңестіру үшін бар күш-жігерімен алға 
қарай ұмтылып, «Ақтөбе» қорғаушылары 
мен қақпашысын қиын жағдайға салып 
қойды. «Сепси» футболшыларының дүркін-
дүркін шабуылы матч соңында ғана өз 
нəтижесін берді. Ойынның 89-минутын-
да Роланд Варганың айып алаңы ішінде 
қақпаның сол жақ бұрышына қарай тепкен 
добы жол-жөнекей бір ойыншымызға тиіп, 
қақпаның оң жақ бұрышының торынан та-
былды – 1:1. Таразы басы теңескеннен кейін 
«Сепси» жеңіс голын соғуға ұмтылды. 
Алайда жерлестеріміз қорғаныста сауат-
ты ойнап, алаң иелеріне екінші голдарын 
соғуға мүмкіндік бермеді. 

Екі ұжым арасындағы қарымта ойын 17 
тамыз күні Ақтөбедегі Қобыланды батыр 
атындағы орталық стадионда өтеді. 

Қарымта ойындарға көз тігеміз 
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Футболдан Конференция лигасына қатысып жатқан еліміздің екі командасы 
�ткен аптада аталған турнирдің үшінші іріктеу кезеңіндегі алғашқы матчтарын 
�ткізіп, келесі кезеңге шығу мүмкіндігін қарымта ойынға қалдырды. Былтырғы 
ел чемпионатының күміс жүлдегері «Ақт�бе» сырт алаңда 12 жылдық тарихы 
бар Румынияның «Сепси» клубымен тең ойнаса (1:1), қола жүлдегер «Тобыл» 
Қостанайда Солтүстік Ирландияның «Дерри Сити» командасынан бір доп 
айырмасымен басым түсті – 1:0.
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
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ТАЭКВОНДО

ТЕННИС

Сәтсіздік сабақ 
болды

–––––––––––––––––––––––––––––
Кейінгі жылдары Қазақстанның таэк-
вондошылары тым сүреңсіз �нер 
к�рсетіп жүргені белгілі. Соңғы екі 
әлем чемпионатынан олжасыз оралуы-
мыз – жоғарыда айтылған с�зіміздің 
айқын дәлелі.  
–––––––––––––––––––––––––––––

Осы спорт түрінің тізгінін ұстаған азаматтар 
содан тиісті қорытынды шығарып, жаңа бас-
тамаларды қолға алды. Атап айтсақ, қыркүйек 
айында Қытайда алауы тұтанатын Азия ойын-
дары қарсаңында олар Оңтүстік Кореядан кел-
ген маман Ким Кванг Судың көмегіне жүгінуді 
жөн көрді. Ол – тəжірибелі жəне білікті ма-
ман. Кезінде Чунчон қаласының құрама ко-
мандасын баптап, Францияның ұлттық ко-
мандасын жаттықтырған Ким енді Қазақстан 
құрамасында жаттықтырушы-кеңесші қыз-
метін атқарады. Ал танымал спортшы, Азия 
ойындарының күміс жүлдегері, бірқатар 
халықаралық турнир жеңімпазы, Лондон 
Олимпиадасына қатысушы Нұрсұлтан Мамаев 
аға жаттықтырушы болып тағайындалды. 

Қазіргі кезде есімдері аталған мамандар өз 
жұмыстарына кірісіп те кетті. 

Самсоновамен 
сайысқа түседі

–––––––––––––––––––––––––––––
Канаданың Монреаль қаласында жа-
лауы желбіреген жүлде қоры 2 788 468 
АҚШ долларын құрайтын WTA 1000 
турнирі �з мәресіне жақындап қалды.   
–––––––––––––––––––––––––––––

Аталған жарыста Қазақстанның бірінші 
жəне əлемнің төртінші ракеткасы Елена 
Рыбакина табысты өнер көрсетуде. Алғашқы 
айналымда бос болған ол екінші кезеңде 
америкалық Дженифер Брэйдиден басым 
түсті. Одан кейін АҚШ-тың тағы бір өкілі, 
2017 жылғы US open додасының жеңімпазы 
Слоан Стивенске сан соқтырды. Ширек финал-
да WTA рейтингінде 14-орында тұрған Билли 
Джин Кинг кубогінің жеңімпазы, ресейлік 
Елена Дарья Касаткинамен күш сынасты. Өте 
тартысты өткен бəсекеде жерлесіміз 5:7, 7:5, 
7:6 есебімен жеңіске жетті. Жартылай финалда 
Рыбакина Ресей теннисшісі, əлемнің 18-ракет-
касы Людмила Самсоновамен сайысқа түседі. 

Юлия Путинцева АҚШ-тың Цинциннати 
қаласында өтетін турнирдің іріктеу сайыста-
рын сəтті өткізуде. Кеше испаниялық Сара 
Соррибес-Тормоны 7:6, 7:5 есебімен тізе 
бүктірген ол финалға жолдама алды. Ал Анна 
Данилина жартылай финалда франиялық 
Варвара Грачеваға есе жіберді – 6:4, 3:6, 2:6. 

Бесінші орында 
келеміз

–––––––––––––––––––––––––––––
Беларусьте �тіп жатқан ІІ ТМД елдері 
ойындарында Қазақстан құрамасының 
қоржынына тағы бір алтын медаль түсті. 
–––––––––––––––––––––––––––––

Кеше каратэшілер сайысында Лия Қош-
қар баева асқан шеберлік танытып, ката 
жатты ғуында алдына жан салмады. Күміс 
медаль ды Анна Щербина (Ресей) иеленсе, 
Захра Гур банзаде (Əзербайжан) мен Наталья 
Филю кова (Ресей) қолаға қол созды. Ал ку-
митэден 75 кило салмақта өнер көрсеткен 
Əбілмансұр Батырғали күміспен күптелді. 
Естеріңізге сала кетейік, Беларусьте алғаш 
рет Қазақ елінің əнұранын Максим Сказобцов 
шырқатты. Баттерфляй əдісімен 100 метрлік 
қашықтықты ол 53,61 секундта жүзіп өтті. Бас 
жүлденің тағы екеуін самбошылар иеленді. 
Атап айтсақ, 58 кило салмақта Жасұлан 
Нариманов қарсылас шақ келтірмеді. Финалда 
ол қырғызстандық Қайрат Жүсулды жеңді. 71 
кило салмақ дəрежесінде Арнұр Қуантайға 
тең келер ешкім табылмады. Шешуші тұста 
қандасымыз ресейлік Иван Агафоновтан ай-
ласын асырды.  

Қазіргі кезде аталған жарыстың жалпы 
командалық есебінде Қазақстан құрамасы 
бесінші орында келеді. Қоржынымызда 38 
(4+13+21) жүлде бар. Біздің алдымызда – 
Ресей (124+76+42), Беларусь (34+60+99), 
Өзбекстан (24+16+45) жəне Əзербайжанның 
(8+14+30) спортшылары.     

Дайындаған 
Ғалым СҮЛЕЙМЕН, 
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Мерей ҚАЙНАРҰЛЫ,
«Egemen Qazaqstan»

Айта кетейік, мұндағы дəулетті 
қазақтың үйі Абайдың Жидебайдағы 
үйінің көшірмесі. Ішкі бөлмелері, 
ауласы, ауласында тұрған арбасына 
дейін дəл жасалған. Маңына барсаңыз, 
Абай заманының рухына дейін сезіліп 
тұрады.

Абай күні аясында этноауылда 
түрлі қолөнер бұйымдарының көрмесі 
көрермен назарына ұсынылды. Қылқа-
лам шеберлері Абайдың портретін 
бей нелеп, шығармаларына қарай ил-
люстрациялар жасады. Бəрінен де ағаш 
шебері Бақыт Кеңшілікұлы жасаған 
Абайдың домбырасына көпшілік 
қызыға қарады. Кейбіреу шертіп кө-
ріп, қалай жасалғанын сұрасты. Ше-
бердің айтуынша, Абайдың дом бы-
ра сы шағын болғандықтан, əншілер 
та рапынан сұраныс көбейе бастаған 
екен. 

«Қолыңызға ұстап тұрған Абай-
дың домбырасы жеті түрлі ағаштан 
жасалған. Кейінгі жылдары əншілер 
алып жүруге ыңғайлы деп, жиі тап-
сы рыс беретін болды. Алайда күйден 
гөрі əнге жақсы», дейді қолөнер ше бері 
Бақыт Кеңшілікұлы. 

Əн демекші, салтанатты іс-шараның 
сəні əнмен кірді. Шығыстың сал серісі 
Дархан Садырбаев Абайдың «Бойы 
бұл ғаң», «Сегізаяқ» əндерін орындап, 
көрермен қошеметіне ие болды. Соны-
мен қатар Абай өлеңдерінен үзінді лер 
оқылды, қарасөздерін еске түсірдік. 
Жүргізушілер жиналған көрермендерге 
Абайдың өмір жолы, шығармашылығы 
туралы сұрақтар қойып, жауап берген 
тапқырларға кəдесыйлар үлестірді. 

Əлбетте, Абай күні облыс орталы-
ғын да ғана емес, Шығыс Қазақстанның 
барлық ауданында өз деңгейінде 
аталып өтті.

�СКЕМЕН

Қасымхан ҒАЛЫМ,
«Egemen Qazaqstan»

Дəл осы күні жылғаларынан көптен 
бері жаңбыр суы ақпаған Қарағандыда 
нөсер жауын құйды. Ұлы ақынның ту-
ған күнінде табиғат-ананың сыйы осы 
болды. Аспаннан нұр құйылды, жер де 
жыр оқылды. Дала сахнасына жинал-
ған  жұрт жаңбырдың астында қалса да, 
кеш ті əбден тамашалап барып тарқасты.   

Кештің шымылдығын ақын, Жазу-
шылар одағы облыстық фи ли алы ның 
төрағасы Жанат Жаңқаш ұлы ашты. 
Тұрғындарды мерекемен құт тықтап, 
хакімге арнаған өлеңін оқыды. 

«Абай – адамзаттың ақыны. Абай 
– Алаштың үні. Шығармаларында 
қазақ тың бар мұңын, қайғысын айтып 
кеткен. Хакімнің туындыларына үңіліп, 
қазақтың ұлы халық  екеніне көзің 
жетеді. Қазақтың сөз өнерін шыңға 
шы ғарған ұлы тұлға. Баршаңызды ха-
кімнің туған күнімен шын жүректен 
құттықтаймын», деді ол. 

Одан кейін дəстүрлі əннің дүлдүл-
де рі Саян Бөдесов, Қуандық Төкенов 
бастаған əншілер Абай əндерін орын-
дады. Талантты əнші Арайлым Жүке-
но ва да эстрадалық жанрда «Көзімнің 
қарасын» шырқады. Сұлтан Дəулетхан, 
Ерік Нарын,  Эльмира Сайлау, 

Сал танат Қайырбек сынды ақындар өз 
шығармашылығынан өлең оқыды. 

 «Абай дүниеге келген күн – қазақ 
поэзиясы мен тұтас əдебиетінің һəм 
дүниетанымының мерекесі. Сол мереке 
күні Қарағанды орталық саябағында 
нөсерлеп жаңбыр құйды, дүркіреп əн 
мен жыр төгілді. Өлең оқып қайтып 
бара жатқанда, өлеңің туралы жылы 
лебіз есту, тіпті, ғажап. Дəстүрлі 

түрде өтіп келе жатқан, даламызды 
думанға бөлейтін осындай игі іс-шараға 
қатысқаныма қуаныштымын», деді 
Салтанат Қайырбек.

Ұлы ойшылдың қарасөздері де 
ұмыт қалмады. Республикалық, облыс-
тық, қалалық байқауларда жүлде 
алып жүрген Бектас Жұман мен Мəди 
Бижан хакімнің қарасөздерін шебер 
оқыды. «Сахнаға сұранып, Абайдың 
өлеңін жатқа оқыған көрермендер 
де болды. Бұл əдеби-сазды кештің өз 
мақсатына жеткендігін көрсетті», дейді 
ұйымдастырушылар.

Иг і  і с -шараны Жазушылар 
одағының Қарағанды облыстық филиа-
лы қалалық əкімдіктің қолдауымен 
ұйымдастырды. Жаз бойы орталық 
саябақта «Қарағанды – қара өлең» атты 
əдеби-сазды кештер өтіп жүр. Бұл кеш 
бұрынғы кештерден өзгерек, əрине.

Қарағанды облысы

Сәтжан ҚАСЫМЖАНҰЛЫ,
«Egemen Qazaqstan»

«ABAI» халықаралық əуежайының алдынан 
9 тамыз күні бастау алған марафон 10 тамыз – 
Абай күнінде Жидебайдағы ақын кесенесі жа-
нын да аяқталды. Қалай десек те 160 шақырымға 
жүгіруге екінің бірі тəуекел ете бермейтіні белгілі. 
Дегенмен жігерін жанып, намысын ту еткен азамат 
Нұркелді Аман есімді қандасымыз бұл қашықтықты 
15 сағат 32 минут 58 секундта артқа тастап, ультра-
мара фон чемпионы атанды. Ол сондай-ақ жарыс 
демеушілері тіккен 500 мың теңге қаржылай 
сыйақыны қанжығасына байлады. 

Ал 80 шақырымға межеленген «Семей-Бөрілі» 
бағытын бетке алған марафоншылар арасынан аста-
на лық əлеуметтанушы ғалым, профессор Асқар 
Жаңа бер геновтің бағы жанды. Ол бұл қашықтықты 
6 сағат 23 минут 24 секундта жүгіріп өтіп, ультра      ма р а-
фон чемпионы атанып жəне 300 мың теңгеге ие болды. 

Əлихан Бөкейхан университетінің басшылығы да 
спорттық іс-шараға қолдау көрсетіп, алдыңғы орын-
дардан көрінген марафоншыларға 100 мың теңге 
көлемінде жүлде ұсынды. Оны университет про рек-
то ры Азамат Азатұлы табыстады. Марафон аяқталған 
соң  Рамазан Салықжановты əңгімеге тарттық. 

«Жалпы, бұл марафонды ұйымдастыру идеясы «El 
sport» қоғамдық бірлестігінің тарапынан туын  дап, оның 
жүзеге асуына Абай облысының əкімі Нұрлан Ұранхаев, 
облыстық спорт жəне дене шынықтыру басқармасының 
басшысы Ержан Əбілқа сымов, облыстық бұқаралық 
спорттық шара лар өткізу орталығының директоры 
Нұрлан Рахым баев, өзге де ел азаматтары жан-жақты 
қолдау көр сет кенін атап өткім келеді. Марафонда 

жүйріктер лайықты марапаттарға ие болды. Жалпы, 
осындай мара фонды түрлі сериямен жалғастыруды 
қолға алып жатырмыз. «El sport» қоғамдық бірлестігінің 
құра мындағы азаматтарды айта кеткенім жөн бо лар.  
Бірлестікте «Спорт жəне қоғам» орта лы ғы ның  басшысы 
Мұхтар Есқалиев, ғылыми сарапшылар комиссиясында 
белгілі ғалымдар жəне бір неше спорттық клубтардың 
бас шы лары бар. Бұл республикалық қоғамдық бір лес-
тік биыл мамыр айында құрылды. Əрі қарай спорт-
тық бағыттағы жұмыстарымызды жалғастыра бере тін 
боламыз», дейді «El sport» қоғамдық бірлестігінің бас-
шысы Рамазан Саттарұлы.

Абай облысы

АБАЙ КҮНІ

Мереке айрықша атап өтілді
–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
�скеменде таң бозынан кітапхана аула ларында хакімнің �леңіне 
жазылған әуезді әндер орындалып, кітап к�рмелері ұйымдастырылды. 
Ал этноауылдағы дәулетті қазақ үйінде негізгі іс-шара �тті. 
–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Абай күніне орай Қарағандының орталық саябағында «Адамзаттың Абайы» 
атты әдеби-сазды кеш �тті. Кемеңгерге арналған мәдени кеште аймақтағы 
ақындар мен әншілер, к�ркемс�зді шебер оқитындар �нер к�рсетті. Кейінгі 
уақытта орталықтағы саябақ сахнасында осындай рухани шаралар жиі 
�тіп жатыр. 
–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

–––––––––––––––––––––––––––––––––––
Абай күні мерекесі ұлы ақынның туған жерінде 
үш күнге ұласқан түрлі мәдени іс-шаралармен ел 
есінде қалды. Соның ішінде шоқтығы биігі Абай 
облыстық әкімдігінің, денешынықтыру және 
спорт басқармасы мен �лихан Б�кейхан және 
Шәкәрім университеттерінің, түрлі деңгейдегі 
демеуші компаниялар мен кәсіпкерлердің 
қолдауымен, «El sport» қоғамдық бірлестігінің 
ұйымдастыруымен елімізде тұңғыш рет �ткі-
зілген ультрамарафон болды. Ғалым әрі та-
нымал марафоншы Рамазан Салықжановтың 
жетекшілігімен жүзеге асқан ультрамарафонға 
елімізден және шет мемлекеттерден барлығы 16 
спортшы қатысып, «Семей-Жидебай-100 миль» 
(160 км) және «Семей-Б�рілі-50 миль» (80 км) 
қашықтықта бақ сынады.
–––––––––––––––––––––––––––––––––––

Кемеңгерге арналған кеш

«El sport» ұйытқы болған ерекше марафон
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